
یادداشت مدیر مسئول

درحالی که اخبار و اطلاعات منتشرشده از واحدهای صنعتی و فولادی 
کشور از خسارت چند میلیارد دلاری صنایع به علت قطعی گسترده برق و 
خاموشی های فصل تابستان حکایت دارد، این بیم و نگرانی وجود دارد که 
بحران ناترازی در فصل سرد زمستان، روی ناخوش خود را بار دیگر با قطع گاز 
گر این اتفاق بیفتد، تیر خلاص بر پیکر تولید و صنعت  به صنایع نشان دهد که ا

و به ویژه صنعت فولاد کشور زده خواهد شد.
نام گذاری سال جاری به نام سال »جهش تولید با مشارکت مردم« از سوی رهبر 
معظم انقلاب اسلامی، امید و انگیزه تولیدکنندگان و فعالان صنعتی کشور برای 
تحول آفرینی، رکوردشکنی و افزایش کمّی و کیفی تولید را دوچندان ساخت و انتظار 
می رفت با تصویب قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت ها در مجلس شورای اسلامی 
و ابلاغ آن به دولت، روند تولید در کشور با سرعت بیشتری تداوم یابد که متأسفانه 

ناترازی در انرژی برق کشور کام تولیدکنندگان را تلخ کرد.
ناترازی 20 هزار مگاواتی تولید و مصرف برق در فصل تابستان، فشارهای کمرشکنی را 
به عرصه تولید کشور تحمیل کرد و علی رغم پیش بینی ها و وعده های وزارت نیرو در 
خصوص توزیع این ناترازی در دو بخش خانگی و صنعتی، بیشترین فشار به بخش 
صنعت و به ویژه صنعت فولاد کشور وارد شد و تولیدکنندگان با خسارات فراوان 
تولیدی و اقتصادی مواجه شدند و بالطبع اثر وضعی ناتوانی در تأمین انرژی و عدم 
مدیریت راهبردی برق در کشور با تأثیر مستقیم بر اقتصاد کلان کشور، موجب کمبود 
کالا در بازار و افزایش قیمت محصولات تولیدی و صنعتی و تورم در بازار می شود که 
این امر به نوبه خود، افزون بر از دست رفتن فرصت های اشتغال، معیشت مردم را 
متأثر می سازد، ضمن اینکه با کاهش تولید،جایگاه ایران در جهان در معرض خطر 

قرار می گیرد و مشتریان و بازارهای صادراتی از دست خواهند رفت.
باوجود سیاست گذاری، برنامه ریزی و تلاش های فراوان شرکت فولاد مبارکه 
برای مدیریت مصرف و مدیریت بحران در جهت کنترل خسارات و کاهش 

آسیب های ناشی از ناترازی برق، متأسفانه عدم تأمین برق این شرکت در سال 
جاری موجب ایجاد زیانی گسترده شده و عدم النفع فولاد مبارکه از قطعی برق به 
میزان 57 هزار میلیارد ریال تخمین زده می شود، این در حالی است که این شرکت 
سرمایه گذاری های فراوانی برای خودتأمینی انرژی برق در سال های اخیر انجام 
داده است. در سال گذشته، با سرمایه گذاری بیش از 20 هزار میلیارد تومانی شرکت 
فولاد مبارکه، بخشی از نیروگاه سیکل ترکیبی شهید احمد کاظمی راه اندازی گردید. 
اجرای فاز دوم این نیروگاه نیز در ابتدای سال جاری انجام گرفت و فاز سوم آن نیز  
به همراه احداث بزرگ ترین نیروگاه تجدیدپذیر خورشیدی کشور با سرعت و قوت 
در حال انجام است و فولاد مبارکه در آینده نزدیک 1500 مگاوات از برق موردنیاز 

کشور را در مدار قرار می دهد.
به نظر می رسد در وضعیتی که حجم مصرف انرژی در کشور به طور فزاینده ای رو 
به افزایش است، در فصل زمستان نیز شاهد افزایش مصرف گاز در بخش خانگی 
باشیم و در چنین شرایطی، بی مهری نهاد دولت به عنوان متولی اصلی مدیریت 
تولید، انتقال و تولید انرژی گاز در وهله اول شامل حال صنایع بزرگ می شود و 
این تصمیم آخرین ضربه ای است که می تواند  در سال جهش تولید بر بدنه تولید 
کشور وارد شود و امیدها و انگیزه ها برای تولید و رکوردشکنی و افزایش کمّی و کیفی 

محصولات را به ناامیدی بدل کند.
باوجودآنکه در واپسین روزهای تابستان انتظار می رود صنایع در ماه های پیشِ رو، 
بابت قطعی برق و خاموشی نفس راحتی بکشند، اما نگرانی از قطع گاز در زمستان، 
همچنان صنعتگران و تولیدکنندگان را آزار می دهد و انتظار می رود در مدت زمان 
اندک باقی مانده تا فصل زمستان، وزارت نفت با اتخاذ تصمیمات درست و افزایش 
توان خروجی نیروگاه ها و تسریع در اجرای طرح های توسعه، ناترازی گاز در فصل 
زمستان را مدیریت کند و جلوی ضرر و خسارت بیشتر تولیدکنندگان و صنعتگران 

گرفته شود.

ی در زمستان؛ تیر خلاص بر بدنه تولید ناتوانی در تأمین انرژ
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شهادت مظلومانه یازدهمین پیشوای شیعیان جهان
حضرت امام حسن عسکری )علیه السلام( را 

به شیفتگان اهل بیت عصمت و طهارت 
تسلیت می گوییم

3

4
تولید موفقیت آمیز کلاف گرم گرید 42CrMo4  در فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا

7

6

پایان موفقیت آمیز تدوین 
جهت گیری های استراتژیک 

شرکت های گروه فولاد مبارکه

سودآوری فولاد مبارکه عجیب نیست؛ برخی بخش های اقتصادی 
در همین شرایط به جای سود، زیان می دهند

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:

دست یابی به بالاترین میزان 
تولید آهن اسفنجی در تاریخ 

بهره برداری فولاد هرمزگان

3

ح کرد: معاون بهره برداری فولاد مبارکه مطر

تولید فولاد مبارکه در فروردین 813 هزار تن 
و مردادماه 413 هزار تن؛ فقط به دلیل محدودیت برق

رئیس راهبری شرکت های گروه فولاد مبارکه
 خبر داد:

با تولید 826 هزار تن آهن اسفنجی طی 5 ماه 
محقق شد؛

»جهش تولید« 
در گروِ حمایت از صنعت فولاد

2

در راستای تحقق مسئولیت های اجتماعی 
فولاد مبارکه صورت گرفت؛

مساعدت فولاد مبارکه 
در آغاز فاز اول پروژه نوسازی  

و تجهیز بیمارستان »محمد 
رسول الله« شهرستان مبارکه

»شما و فولاد«   
پل ارتباطی  کارکنان و مخاطبان فولاد مبارکه

ســامانه پیامکــی »شــما و فــولاد«  بــا شـــــماره 30003222 مؤثـــــرتر از همیــــشه 

به عنــوان پــل ارتباطــی بــا مدیریــت ســازمان، آمــاده انتقــال دیدگاه ها، پیشــنهادها 

و انتقــادات ســازنده همــکاران گرامــی و مخاطبــان شــرکت فــولاد مبارکــه اســت.

هر هفته انعکاس ســؤالات و موضوعات خود و پاسخ مسئولان را 

. نید ا د بخو لا مه فو نا « خبر د لا شما و فو ن » ر ستو د

5
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بهره برداری از حدود 2000 مگاوات برق نیروگاه صنایع و معادن تا پایان مرداد امسال
میزان بهره برداری از نیروگاه صنایع و معادن )طبق تفاهم نامه 10 هزار مگاواتی وزارتخانه های صمت و نیرو( به حدود 2000 مگاوات تا پایان مردادماه سال جاری رسیده است. بر این اساس طی سال 1401 و 1402 به ترتیب 678 و 1024 مگاوات برق صنایع و معادن با راهبری ایمیدرو و مشارکت شرکت های معدن و صنایع 

معدنی و دیگر صنایع به بهره برداری رسید. ایمیدرو در راستای اجرای ماده 4 قانون مانع زدایی از صنعت برق، تفاهم نامه وزارتخانه های صمت و نیرو با موضوع ساخت نیروگاه برق صنایع و معادن، با مشارکت شرکت های معدن و صنایع معدنی، راهبری تأمین انرژی برق پایدار را در 19 استان کشور دنبال می کند.

ماه شهریور هم از ماه های پرخاطره است. هفدهم 
شهریور سال ۱۳۵۷، یعنی چند ماه به پیروزی انقلاب، در همین 
میدان شهدای تهران، عوامل رژیم طاغوت مردم بی پناه را به 
که هنوز هم برای ما  رگبار مسلسل بستند و تعداد زیادی -
معلوم نیست لکن تعداد کثیری ]بودند[- از مردم را در آن 
ترور   ، شهریور ماه  همین  در  رساندند.  قتل  به  میدان 
ناجوانمردانه رئیس جمهور و نخست وزیر کشور -مرحوم 
شهید رجائی و مرحوم شهید باهنر- اتفاق افتاد. در همین ماه 
شهریور، ترور شهید آیت الله قدوسی -دادستان کل کشور- 
اتفاق افتاد. در همین ماه شهریور، شهادت امام جمعه تبریز 
به دست منافقین اتفاق افتاد. در همین ماه شهریور -روز آخر 
شهریور- حمله نظامی رژیم بعثی صدام به کشور اتفاق افتاد. 
این ها خاطرات عجیبی است، پرمعناست، پرمغز است. در 
همه این حوادث، رژیم آمریکا پشت قضیه بود؛ عوامل 
آمریکایی بودند که یا به طور مستقیم کمک کردند یا تشویق 

کردند یا حداقل چشمشان را بر این جنایات بستند.
یکی از مهم ترین راه های تقویت درونی، حفظ روحیه انقلابی گری 
است در مردم؛ بخصوص در جوان ها. سعی دشمنان این است 
که جوان ما را لاابالی بار بیاورند، نسبت به انقلاب بی تفاوت بار 
بیاورند، روحیه حماسه و انقلابی گری را در او بکُشند و از بین ببرند؛ 
جلوی این باید ایستاد. جوان، روحیه انقلابی گری را باید حفظ 
کند. و مسئولین کشور جوان های انقلابی را گرامی بدارند؛ این همه 
جوان های حزب اللهی و انقلابی را برخی از گویندگان و نویسندگان 
نکوبند به اسم افراطی و امثال این ها. جوان انقلابی را باید گرامی 
داشت، باید به روحیه انقلابی گری تشویق کرد؛ این روحیه است 
که کشور را حفظ می کند، از کشور دفاع می کند؛ این روحیه است 
که در هنگام خطر به داد کشور می رسد. سه عامل اساسی اقتدار 
ملی این ها است: اقتصاد قوی و مقاوم، علم پیشرفته و روزافزون، 
و حفظ روحیه انقلابی گری در همه بخصوص در جوان ها؛ این ها 
است که می تواند کشور را حفظ کند؛ آن وقت دشمن مأیوس 

خواهد شد.

درمحضر ولایت

خبر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

سه عامل اساسی اقتدار ملی: 
اقتصاد قوی و مقاوم، علم پیشرفته و 
روزافزون، و حفظ روحیه انقلابی گری

در راستای تحقق مسئولیت های اجتماعی شرکت 
فولاد مبارکه، تفاهم نامه چندجانبه آغاز فاز اول 
پروژه نوسازی و تجهیز بیمارستان »محمد رسول الله« 
شهرستان مبارکه روز شنبه ۱0 شهریورماه سال ۱40۳ میان نماینده 
مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای اسلامی، مدیرعامل شرکت 
فولاد مبارکه، فرماندار و امام جمعه شهرستان مبارکه و رئیس دانشگاه 

علوم پزشکی اصفهان به امضا رسید.
موضوع این تفاهم نامه، مشارکت در اجرای نوسازی و تجهیز بیمارستان 
محمد رسول الله شهرستان مبارکه )نوسازی تأسیسات، بازسازی 
بیمارستان و درمانگاه تخصصی، تجهیز بیمارستان، به ویژه تأمین 
یک دستگاه ام آرآی )MRI( و مشارکت در ایجاد درآمد پایدار با احداث 
ساختمان تجاری برای بیمارستان محمد رسول الله توسط شرکت فولاد 

مبارکه بوده است.
طی دو سال اخیر رویکرد جدیدی را با نگاه خیررسانی 

ماندگار و مبتنی بر مطالعات و سند پیشرفت و آبادانی دنبال 
کرده ایم

مدیرعامـل شـرکت فـولاد مبارکـه در ایـن آییـن در بیاناتـی تصریـح 
کـرد: واقعیـت ایـن اسـت کـه رسـالت و مأموریت اصلـی مـا در حقیقت 
گـر مـا در مسـیر خیررسـانی بـه مـردم  »خیررسـانی« اسـت؛ بنابرایـن ا
حرکـت کنیـم، خودبه خـود مابقـی اهـداف و رسـالت های خـود را نیـز 

دنبـال کرده ایـم.
محمدیاسر طیب نیا گفت: در عصر کنونی، برندهای موفق جهان نیز 
کیفیت و با قیمت مناسب، درصدد خیررسانی به مردم  با تولید کالای با
هستند و فلسفه وجودی خود را ارتقای سطح کیفی زندگی و رفاه مردم 
می دانند؛ ما در فولاد مبارکه نیز مأموریت و رسالت خود را خلق آینده ای 
بهتر برای ایران و ایرانیان می دانیم و برای رفع چالش های خود و تثبیت 
جریان تولید و درعین حال تداوم این نگاه خیررسانی، علاوه بر احداث 
نیروگاه ۹1۴ مگاواتی سیکل ترکیبی سردار شهید حاج احمد کاظمی، فاز 
اول پروژه احداث نیروگاه ۶00 مگاواتی خورشیدی را به عنوان بزرگ ترین 
نیروگاه خورشیدی کشور دنبال نمودیم که این دو پروژه نمونه های 
گویایی از گام های بلند فولاد مبارکه در مسیر کاهش ناترازی انرژی برق در 
کشور به شمار می رود و خوشبختانه فاز اول نیروگاه خورشیدی به زودی 

افتتاح می شود.
وی با اشاره به اینکه فولاد مبارکه در راستای تأمین پایدار آب موردنیاز 
خود همچنین پساب 5 شهر دیگر اطراف خود را نیز خریداری خواهد 
کرد گفت: با این اقدام علاوه بر اینکه گام دیگری برای به صفر رساندن 
برداشت آب از زاینده رود بر خواهیم داشت، به منظور حفظ و بهبود 

فرایندهای زیست محیطی و سلامت جامعه پیرامونی نیز سرمایه گذاری 
دیگری انجام خواهیم داد.

مدیرعامل فولاد مبارکه تصریح کرد:  این شرکت به عنوان حامی اصلی 
در پروژه انتقال آب مشارکت دارد و میزان آبی که از طریق پروژه انتقال 
آب از دریای عمان به فلات مرکزی و استان اصفهان منتقل خواهد شد، 
بیش از 20 برابر نیاز شرکت فولاد مبارکه و با نگاهی فراتر از تأمین نیاز آب 

این شرکت است.
رویکرد جدید فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت اجتماعی با نگاه 

خیررسانی ماندگار و مبتنی بر سند پیشرفت و آبادانی
به گفته طیب نیا، فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت های اجتماعی طی 
دو سال اخیر رویکرد جدیدی را با نگاه خیررسانی ماندگار و مبتنی بر 
یک سند پیشرفت و آبادانی و بر اساس مطالعات لازم اتخاذ کرده است. 
امیدوارم با جلب مشارکت مردم، اتفاقات بزرگ تری در این حوزه رقم 
بخورد؛ زیرا حوزه سلامت، بهداشت و درمان یکی از حوزه های زیربنایی 
و موردنیاز مردم است و نیاز است تا در شهرستان مبارکه شاهد ارتقای 

نظام سلامت باشیم.
وی با اشـاره به اینکه فـولاد مبارکه در سـال گذشـته مسـاعدت های لازم 
، ام آرآی )MRI( و بازسـازی تأسیسـات  بـرای تکمیـل تجهیـزات دیالیـز

و تجهیـزات بیمارسـتان محمـد رسـول الله شهرسـتان مبارکـه را انجـام 
داده اسـت، ادامـه داد: امـروز بـرای آغـاز فـاز اول پـروژه نوسـازی و تجهیـز 
ایـن بیمارسـتان مشـارکت کردیـم تـا حسـن هم جـواری فـولاد مبارکـه بـا 
مردم شـریف این شهرسـتان، بـروز و ظهـور و آثـار پرخیر و برکت بیشـتری 

داشـته باشـد.
همسایگان فولاد مبارکه در حوزه عمل به مسئولیت های 

اجتماعی در اولویت هستند
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه همچنین در جمع خبرنگاران گفت: 
فولاد مبارکه فلسفه وجودی خود را ورای تولید فولاد و درآمدزایی و در 
اصل خلق آینده بهتر برای ایران و ایرانی تعریف کرده و در حوزه عمل 

به مسئولیت های اجتماعی ، همسایگان فولاد در اولویت قرار دارند.
که حوزه سلامت، بهداشت و درمان از  وی خاطرنشان کرد: ازآنجا
ضروری ترین نیازهای مردم مبارکه است، بازسازی تأسیسات بیمارستان 
محمد رسول الله مبارکه و مجهز شدن آن به بخش MRI و خرید یک 
دستگاه آمبولانس برای بیمارستان در دستور کار قرار گرفته و قرار است 
شرکت فولاد مبارکه برای هر دو بخش 55 میلیارد تومان اعتبار تأمین 
کند که 20 میلیارد تومان آن برای تجهیز بیمارستان به MRI و ۳5 میلیارد 

تومان برای بازسازی تأسیسات و خرید آمبولانس است.

نماینده مردم مبارکه در مجلس شورای اسلامی:
همکاری فولاد مبارکه و دانشگاه علوم پزشکی اصفهان برای 
تجهیز و نوسازی بیمارستان محمد رسول الله مبارکه را به فال 

نیک می گیریم

زهرا سعیدی مبارکه، نماینده مردم شهرستان مبارکه در مجلس شورای 
اسلامی نیز در این آیین اظهار کرد: از نگاه و توجه فولاد مبارکه به ارتقای 
سلامت مردم و از اینکه این شرکت در این راستا همکاری خوبی داشته 

خوشحالیم.

امام جمعه شهرستان مبارکه:
از همکاری فولاد مبارکه در نوسازی و تجهیز بیمارستان محمد 

رسول الله قدردانی می کنیم

در این آیین امام جمعه شهرستان مبارکه نیز ضمن قدردانی از شرکت 
فولاد مبارکه به دلیل همکاری برای بازسازی و تجهیز بیمارستان محمد 
رسول الله مبارکه گفت: امیدواریم هر چه زودتر این پروژه تکمیل و 

بیش ازپیش برای مردم منشأ خیر و سلامتی باشد.

فرماندار شهرستان مبارکه:
تجهیز بیمارستان محمدرسول الله یکی از دغدغه های اصلی 

مردم مبارکه است

محمدرضا عسگریان، فرماندار شهرستان مبارکه نیز در این مراسم 
اظهار کرد: آغاز عملیات نوسازی و تجهیز بیمارستان محمد رسول الله 
اتفاقی نیک است که به همت همه مسئولان به ویژه شرکت فولاد مبارکه 

محقق شده است.
وی بازسازی و تجهیز این بیمارستان را یکی از دغدغه های به حق مردم 
مبارکه دانست و ادامه داد: در زمینه نیروی انسانی و امکاناتِ حوزه 

بهداشت و درمان کمبودهایی وجود دارد و باید رفع شود.
فرماندار شهرستان مبارکه گفت: ضروری است از نظر فنی، دانشگاه علوم 
پزشکی اصفهان بر روند نوسازی و تجهیز بیمارستان محمد رسول الله 

نظارت کند.
وی با بیان اینکه همکاری فولاد مبارکه و دانشگاه علوم پزشکی اصفهان 
برای تجهیز و نوسازی بیمارستان محمد رسول الله مبارکه را به فال نیک 

می گیریم، افزود: امیدواریم  این همکاری ها پابرجا بماند.

مساعدت فولاد مبارکه در آغاز فاز اول پروژه نوسازی  و تجهیز بیمارستان »محمد رسول الله« شهرستان مبارکه
در راستای تحقق مسئولیت های اجتماعی فولاد مبارکه صورت گرفت؛

مقام معظم رهبری:

با حل مشکلات تأمین انرژی می توانیم 
ظرفیت تولید فولاد را به بیش از 
 4۵ میلیون تن در سال برسانیم

رئیس هیئت اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد گفت: 
افزایش ظرفیت تولید فولاد می تواند درآمدی حدود ۱0 میلیارد 
دلار را برای کشور به همراه داشته باشد که نقشی بسیار مهم 

در بهبود وضعیت اقتصادی کشور ایفا می کند.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از فولادبان، نادر سلیمانی با 
اشاره به مشکلات زیرساختی در صنعت فولاد اظهار کرد: در حال 
حاضر تأمین انرژی موردنیاز تولید به یکی از مهم ترین مشکلات 
زیرساختی که صنعت فولاد تبدیل شده و مسئله کمبود انرژی، 
به ویژه در برق و گاز بسیار مشهود است. واحدهای تولیدی 
کثر  فولاد به تأمین پایدار و کافی انرژی نیاز دارند تا بتوانند با حدا
، محدودیت هایی در  ظرفیت فعالیت کنند؛ اما در حال حاضر
تأمین این منابع وجود دارد که تولیدکنندگان نمی توانند از تمامی 

ظرفیت های خود بهره برداری کنند.
وی ادامه داد: بر همین اساس، درصورتی که دولت بتواند 
این مشکلات را حل کند، ظرفیت تولید فولاد کشور به میزان 
قابل توجهی افزایش خواهد یافت. به عنوان مثال، با حل 
مشکلات تأمین انرژی می توانیم ظرفیت تولید فولاد را به بیش از 

۴5 میلیون تن در سال برسانیم.
به گفته رئیس هیئت اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد، این 
افزایش ظرفیت می تواند درآمدی حدود 10 میلیارد دلار را برای 
کشور به همراه داشته باشد که نقشی بسیار مهم در بهبود 

وضعیت اقتصادی کشور ایفا می کند.
سلیمانی با بیان اینکه دولت بیشترین تمرکز خود را بر صنعت 
 ، گفت: دلیل اصلی این تمرکز گذاشته،  فولاد و پتروشیمی 
مزیت های رقابتی بالای این صنایع است. صنعت فولاد و 
پتروشیمی به دلیل زیرساخت های قوی و ظرفیت بالای تولیدی، 
می توانند به سرعت به منبع اصلی درآمد ارزی کشور تبدیل شوند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: این صنایع به ویژه در شرایطی که 
بازارهای صادراتی باز شوند و موانع قانونی کاهش یابند، پتانسیل 
زیادی برای رشد درآمد ارزی پایدار دارند. دولت به این دلیل 
توجه ویژه ای به دو صنعت فولاد و پتروشیمی دارد که از طریق 
آن ها می تواند مشکلات مالی و ارزی کشور را به شکل مؤثرتری 

مدیریت کند.
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پیاده روی اربعین امسال نیز همانند سال های قبل 
به پایان رسید و عاشقان سید و سالار شهیدان از 
کی به انحای مختلف، مشقت  جای جای این کره خا
راه و گرمای بی سابقه تابستان را به جان خریدند و جلوه های 

ماندگاری از عاشقی و دلدادگی را به تصویر کشیدند.
کید بر اینکه  مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه با بیان این مطلب و با تأ
پیاده روی اربعین فقط به منظور زیارت قبور مطهر ائمه اطهار در 
کشور عراق نیست، تصریح کرد: در این ایام ما شاهد این هستیم که 
بسیاری از مسلمانان و خاصه شیعیان و حتی بعضاً افراد غیرمسلمان به 
غ از هر دین و مذهب به حول محور  جوش وخروش می آیند و گویی فار
آزادگی طواف می کنند و یادآور می شوند که انسان عاشق می تواند به 
بالاترین درجاتی که خداوند در قرآن کریم از آن یاد کرده است دست یابد.

محمدجواد براتی تصریح کرد: از سوی دیگر در ایام اربعین فرصت هایی 
فراهم می شود تا هرکس، هر خانواده و هر سازمان و انجمنی، بسته به 
بضاعت خود، به زائران اربعین خدمت رسانی کند و ضمن زنده نگه داشتن 
کثری حق  حماسه کربلا و ارزش های عاشورا بر طبل لزوم انسجام حدا

علیه باطل و مقابله با ظلم و جور بکوبد.
وی با اشاره به خدمات ارزنده فولاد مبارکه در ایام پیاده روی اربعین 
حسینی به زائران تصریح کرد: بنا بر آمار رسمی که از سوی حرم حضرت 
عباس )علیه السلام( اعلام شده است تعداد زائران در اربعین امسال 
21 میلیون و ۴80 هزار و 525 نفر بوده است که این شرکت نیز طبق روال 
سال های گذشته، با هماهنگی دستگاه های ذی ربط، ازجمله ستاد 
اربعین وزارت صمت، استانداری اصفهان، اداره کل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای استان، سازمان پایانه های مسافربری و پلیس راه، اقدامات و 
برنامه های مهمی را در دستور کار خود قرار داده و تسهیل کننده سفر مردم 

در پیاده روی اربعین بوده است.
مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه از جابه جایی بالغ بر 55 هزار و 700 نفر 
از زائران با استفاده از ظرفیت ناوگان ترابری فولاد مبارکه خبر داد و گفت: 
همکاران ما در حوزه ترابری شرایط حضور در پیاده روی و یا بازگشت 

آن ها از مرزهای کشور را تسهیل کردند و تلاش کردند در این هنگامه 
خوشه چین معرفت از آستان ملکوتی ائمه اطهار، خاصه خاندان باعزت 

مولای متقیان باشند.
، فـولاد مبارکـه  براتـی در ایـن بـاره افـزود: در ایـن همایـش عـزت و اقتـدار
به منظـور خدمات رسـانی هرچـه بهتـر بـه زائـران حضـرت اباعبـدالله  
الحسـین )ع( بـا تغییـر در سـاعت ورود و خـروج کارکنـان روزکار خـود و 
سـرویس دهی بـه آن هـا بـا اسـتفاده از ظرفیـت نـاوگان ترابـری مربـوط بـه 
شـیفت و همچنین اسـتفاده از تجارب همکاران شـاغل در حوزه ترابری 
سنگین شرکت، با هماهنگی دستگاه ذی ربط در استان و مرزهای کشور 
بـه یـاری زائـران و نـاوگان ترابـری کشـور شـتافت و اقداماتـی به شـرح ذیل 
انجام داد تا زائران با خیالی آسوده تر سوی دیار عاشقان رهسپار گردند.

شرکت در جلسات استانی )استانداری، راهداری و...( و داخلی 
شرکت و تعیین اقدامات موردنیاز؛

انجام بازدید و بازرسی های فنی از مکانیسم های ترابری سنگین 
انجام  آماده به کاری مکانیسم ها و پیگیری  از  به منظور اطمینان 

سرویس های موردنیاز؛
آماده نمودن مکان آموزشی برای رانندگان اعزامی به مرزها و برگزاری 

جلسات توجیهی و فنی در خصوص سفر به مهران؛
برگزاری جلسات توجیهی با مضمون تکریم زائران حضرت اباعبدالله 

الحسین )ع( با حضور نماینده محترم تبلیغات اسلامی شرکت؛
هماهنگی با رانندگان مینی بوس و رانندگان کمکی برای استفاده و 

کمک به اتوبوس های اعزامی؛

تخصیص محل استقرار کارکنان در ترمینال کاوه و حضور مستمر 
تعداد 5 نفر جهت هماهنگی اتوبوس های اعزامی به مرزها؛

تخصیص محل اختصاصی در مرز مهران و اعزام ۶ نفر از کارکنان 
ترابری سنگین به مرز مهران؛

خرید کانکس و تجهیزات و امکانات موردنیاز و مستقر نمودن آن 
در مرز مهران؛

اعزام دو دستگاه سواری پژو پارس به مرز مهران جهت هماهنگی و 
چک نمودن مبادی منتهی به مرز؛

تهیه برچسب با موضوع اربعین و الصاق به کلیه اتوبوس های ترابری 
سنگین؛

خرید لباس متحدالشکل برای کارکنان مستقر در پایانه کاوه و 
کارکنان اعزامی به مرز مهران؛

تهیه و توزیع کتابچه های ویژه اربعین در بین زائران معزز؛
بررسی راهکارهای سرویس دهی شیفت و روزکار و تغییر ساعات 
کاری روزکار و شیفت با در نظر گرفتن اولویت تولید و کمترین زمان عدم 

حضور کارکنان روزکار؛
توجیه رانندگان شیفت به منظور انجام سرویس روزکار؛

مستقر نمودن رانندگان شیفت در ترابری سنگین جهت انجام 
سرویس دهی روزکار و شیفت؛

اعزام متوسط تعداد ۶0 تا 80 دستگاه به صورت روزانه به مرز مهران؛
استفاده از تعداد ۳5 راننده به عنوان کمکی جهت اعزام به همراه 

جهت رعایت ایمنی سفر و الزام راهور ؛
تخصیص تعداد ۴ دستگاه اتوبوس به صورت یک روز در میان به 

کارکنان فولاد مبارکه جهت اعزام به مرز مهران.
وی گفت: پیرو هماهنگی صورت گرفته و اعلام نیاز ستاد مرکزی اربعین، 
این شرکت همچنین مبلغ ۳0 میلیارد ریال جهت اجرای 10 هزار 
مترمربع سایبان و مه پاش در مرز مهران اختصاص داد و علاوه برآن با 
مساعدت های همکاران، طبق روال سال های قبل، همایش »نذر آب« 

نیز با ارسال بطری های آب برای زائران انجام شد.

استفاده بیش از 55 هزار و 700 نفر از زائران کربلای معلی از ظرفیت ناوگان ترابری فولاد مبارکه
در راستای عمل به مسئولیت اجتماعی شرکت در پیاده روی اربعین انجام شد؛
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فهرست ۵0 شرکت برتر تولید فولاد در سال 202۳ منتشر شد
انجمن جهانی فولاد )ورد استیل،(   فهرست ۵0 شرکت برتر تولید فولاد در سال 202۳  را منتشر کرد. طبق آمار به دست آمده، فولاد مبارکه اصفهان با تولید 10 میلیون و ۳۳0 هزار تن محصول فولادی در جایگاه چهل ودوم قرار گرفت. همچنین بر اساس اطلاعات موجود در این فهرست، شرکت چینی بائواستیل با 

تولید 1۳0 میلیون و 770 هزار تن محصول فولادی در جایگاه اول، شرکت بین المللی آرسلورمیتال با تولید 68 میلیون و ۵20 هزار تن در جایگاه دوم و شرکت چینی آنستیل با تولید ۵۵ میلیون و 890 هزار تن در جایگاه سوم قرار گرفت.

 خـبــــــــــــــــــر      

سودآوری فولاد مبارکه عجیب نیست؛ 
برخی بخش های اقتصادی در همین شرایط به جای سود، زیان می دهند

برای شرکتی مثل فولاد مبارکه که در طول ادوار مختلف 
بیش از ۱0 میلیارد دلار از منابع کشور برای توسعه آن 
هزینه شده، ایجاد سود سالانه ۲ میلیارد دلاری دور از 

ذهن و عجیب وغریب نیست. 
بهـــرام ســـبحانی ،رئیـــس انجمـــن تولیدکننـــدگان فـــولاد ایـــران ،در 
یادداشـــتی بـــه اهمیـــت و نقـــش صنعـــت فـــولاد در اقتصـــاد و بی نیازی 
کثـــری از ایـــن صنعـــت  از واردات و همچنیـــن لـــزوم حمایـــت حدا
به ویـــژه صنایعـــی کـــه در ایـــن شـــرایط اقتصـــادی ســـخت ســـودده 

ــه اســـت. ــتند پرداختـ هسـ
وی  گفـــت: ایـــن روزهـــا بحـــث ســـودآوری شـــرکت فـــولاد مبارکـــه 
موضـــوع برخـــی از رســـانه ها شـــده اســـت کـــه نیـــاز اســـت بـــه آن 

بپردازیـــم: 
نخســـت باید اشـــاره کـــرد بـــرای شـــرکتی کـــه در طـــول ادوار مختلف بیش 
از 10 میلیـــارد دلار از منابـــع کشـــور بـــرای توســـعه آن هزینـــه شـــده، ایجـــاد 
ـــت.  ـــب نیس ـــن و عجیب وغری ـــارد دلاری دور از ذه ـــالانه 2 میلی ـــود س س
عجیب ایـــن اســـت که برخـــی بخش هـــای اقتصـــادی در همین شـــرایط 

ـــان می دهنـــد. اقتصـــادی کار می کننـــد و به جـــای ســـود، زی

سود ایجادشده در همه این سال ها  موجب رونق مداوم 
بازار سرمایه شده است

دوم اینکه سود ایجادشده در همه این سال ها بین میلیون ها سهام دار 
به خصـوص سـهام داران عدالـت و سـایرین توزیـع شـده و موجـب رونـق 

مداوم بازار سـرمایه شـده است.
سـوم اینکـه بخـش مهمـی از سـوددهی ایـن شـرکت در راسـتای توسـعه 
مداوم آن هزینه شده است. از این روست که امروز کشور به طور تقریبی 

از واردات ورق هـای فـولادی بی نیـاز اسـت.
گر این تولیدات نبود، آن وقت مشخص می شد که  ا

سالیانه چند میلیارد دلار باید هزینه کرد تا نیاز کشور را وارد کرد
گر  رئیس انجمن تولیدکنندگان فـولاد ایران خاطرنشـان کرده اسـت که ا
این تولیـدات نبود، آن وقت مشـخص می شـد که سـالیانه چند میلیارد 

دلار باید هزینه کـرد تا نیـاز کشـور را وارد کرد.
به گفته سبحانی سال ها پیش در آغازین روزهای انقلاب اسلامی و زمانی 
که انگلیسی ها قرار بود کارخانه فولادی در همین نقطه فعلی فولاد مبارکه 
بسازند و به دلیل مخالفت با انقلاب تصمیم به ترک ایران و عدم انجام 
تعهد خود گرفته بودند، وقتی متوجه شدند تصمیم رهبران ایران اسلامی 

جدی است، پیشنهاد دادند مبلغ چندمیلیاردی را که قرار بود کشور برای 
ساخت فولاد مبارکه هزینه کند در بانک های انگلیس سپرده کند و آن ها 
هم متعهد شوند از محل سود پول سالی 2 میلیون تن ورق فولادی به 

ایران بدهند. به نظر شما آیا آن پیشنهاد قابل اعتماد بود؟
برخی اظهارنظرهای به ظاهر دلسوزانه و در باطن 

آسیب زننده به صنعت است
سبحانی معتقد است برخی اظهارنظرهای به ظاهر دلسوزانه و در باطن 
آسیب زننده به صنعت نظیر مداخله های رانت زا و… ضمن اینکه بیشتر 
مطلوب برخی افراد خاص است و هیچ نفعی برای عموم مردم ندارد، 
خیلی شبیه پیشنهاد انگلیسی ها در اول انقلاب است. هرچند کلیه 
کمیتی است و شرکت  سیاست گذاری های قیمت از مجاری قانونی و حا
در آن نقش زیادی ندارد، ولی ما از هرگونه سیاستی که منجر به شفافیت 
در معاملات و جلوگیری از توزیع رانت بین برخی افراد شود دفاع می کنیم.
کید رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، متأسفانه مداخلاتی  بنابر تأ
که منجر به تغییر موازنه در برخی اجزای یک سیستم می شود و تأثیری 
در انتفاع مصرف کننده نهایی ندارد باید مورد بازنگری قرار گیرد که 

کید دارد. خوشبختانه دولت محترم بر آن تأ

 خـبــــــــــــــــــر      

246

150

33

کاهش ۲4۶ هزار تنی تولید 4 شرکت فولاد بورسی در  
مردادماه

مجموع مقدار تولید چهار شرکت بزرگ فولادی کشور شامل 
فولاد مبارکه اصفهان، فولاد خوزستان، ذوب آهن اصفهان 
و فولاد خراسان در مردادماه به نسبت تیرماه با کاهش ۲4۶ 
هزار تنی مواجه شده که دلیل اصلی این کاهش قابل توجه، 

قطعی برق بوده است.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از  دنیای معدن، براساس این 
گزارش، مجموع مقدار تولید ۴ شرکت بزرگ فولادی در مردادماه 
رقمی بالغ بر یک میلیون و ۶15 هزار تن اعلام شده که در مقایسه 

با تیرماه با بیش از 2۴۶ هزار تن کاهش همراه بود.
طبق آمار ارائه شده، شرکت فولاد مبارکه اصفهان ۶8۹ هزار تن، 
فولاد خوزستان 58۳ هزار و ۶۹7 تن، ذوب آهن 21۴ هزار و ۳۳7 
تن و فولاد خراسان 128 هزار و 201 تن تولید در مردادماه امسال به 
ثبت رسانده اند.همچنین، این چهار شرکت فولادی در تیرماه 
حدود یک میلیون و 8۶1 هزار تن تولید داشتند که تنها متهم 
روند کاهش تولید در مردادماه، قطعی برق بوده است؛ در این 
میان شرکت فولاد خوزستان با 750 هزار تن تولید بیشترین میزان 

تولید را از آن خود کرد.
میزان فروش شرکت های فولادی در مردادماه

در مقابل نیز مقدار فروش چهار شرکت فولادی )فولاد خراسان، 
فولاد خوزستان، فولاد مبارکه اصفهان و ذوب آهن( در ماه 
مرداد مورد بررسی قرار گرفته که طبق آمار موجود، مقدار فروش 
انجام شده در این بازه زمانی با 112 هزار تن کاهش نسبت به 
تیرماه از یک میلیون و ۳0۹ هزار تن به عدد یک میلیون 1۹7 هزار 
تن رسید.در مردادماه بیشترین فروش متعلق به شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان بوده که با 750 هزار تن فروش از دیگر شرکت ها 

پیشی گرفت.
جمع فروش چهار شرکت فولادی

در بخش دیگر این گزارش نیز به مبلغ فروش ۴ شرکت فولادی 
در مردادماه اشاره شده که بر این اساس مجموع فروش این 
شرکت ها رقمی حدود ۳۳۹ هزار و ۴28 میلیارد ریال بوده، از این 
میان بیشترین میزان فروش با رقم 2۴۴ هزار میلیارد ریال به نام 

شرکت فولاد مبارکه اصفهان ثبت شد.

رشد ۱۵0 هزار تنی تولید در فولاد خراسان

به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از بیرونیت، فولاد خراسان با نام 
بورسی »فخاس« در پنج ماه منتهی به ۳1 مرداد 1۴0۳ توانسته 
۳88 هزار و 15۹ تن محصول را به فروش برساند. در مقایسه با 
مدت مشابه پارسال با رقم 2۳8 هزار و 17۳ تن، فخاس توانسته 

نزدیک به 150 هزار تن محصول بیشتری به فروش برساند.

رشد ۳۳ درصدی تولید و ۵4 درصدی فروش شرکت 
جهان فولاد سیرجان

به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از پترومتالز، نگاهی اجمالی به 
عملکرد شرکت جهان فولاد سیرجان در پنج ماه ابتدایی سال 
کی از رشد ۳۳ درصدی تولید و ۵4 درصدی فروش  ۱40۳، حا

نسبت به مدت زمان مشابه سال ۱40۲ است.
جهان فولاد سیرجان در بخش تولید بریکت، میلگرد، آهن 
اسفنجی و شمش، به ترتیب رشد 172، ۴2، ۳۹ و 1۶ درصدی را 
به ثبت رساند که حاصل میانگین مجموع تولیدات این شرکت، 
بیانگر رشد ۳۳ درصدی است. همچنین فجهان در بخش حجم 
فروش میلگرد و شمش به ترتیب رکورد رشد ۴1 و 1۹ درصدی را به 
ثبت رسانده که با احتساب آغاز فروش آهن اسفنجی به میزان 
7۳ هزار تن در سال جاری، رشد 5۴ درصدی را تجربه کرده است.

عدد خبر

هزار تن

هزار تن

درصد

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:

بهرام سبحانی 
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران

غلامرضا سلیمی
معاون بهره برداری فولاد مبارکه

معاون بهره برداری فولاد مبارکه از کاهش ۵0 درصدی 
تولید به دلیل محدودیت برق در این شرکت خبر داد 
و گفت: مقایسه تولید فروردین سال جاری فولاد 
که با همین  مبارکه با مردادماه همین سال گواه این مدعاست؛ چرا
نفرات و همین تجهیزات در فروردین ماه که با محدودیت های برق 
روبه رو نبودیم، تولید فولاد مبارکه از ۸۱۳ هزار تن عبور کرد و متأسفانه 

در مردادماه با افت ۵0 درصدی به 4۱۳ هزار تن کاهش یافته است.
گرچه محدودیت های بی سابقه برق در فصل  غلامرضا سلیمی گفت: ا
تابستان بسیاری از صنایع ازجمله فولاد مبارکه را به شدت آزار داد و 
گزارش های انجمن جهانی فولاد از افت تولید در کشورمان حکایت دارد؛ 
در همین شرایط سخت در فولاد مبارکه به دلیل پیش بینی های خوب 
کثری که به همت همکاران در ماه های پایانی سال قبل و  و تولید حدا
سه ماهه نخست شاهد بودیم، این شرکت در هفت ماهه نخست میلادی 
202۴ )از 11 دی ماه 1۴02 تا 10 مرداد 1۴0۳( با تولید ۴ میلیون و 11۶ تن، رشد 

تولید 1.۶ درصدی را تجربه کردیم.
به گفته سلیمی، در همین بازه زمانی با تلاش همکاران مجتمع فولاد سبا 
طی بازه زمانی مذکور میزان تولید با رشد ۴ درصدی به ۹1۳ هزار و ۴۳۳ تن 
رسید . همچنین در فولاد هرمزگان، یکی دیگر از شرکت های گروه فولاد 
مبارکه نیز متأسفانه به دلیل شدت بی سابقه گرما در سراسر کشور و خاصه 
منطقه جنوب کشور تولید این شرکت در هفت ماهه نخست سال میلادی 

با افت 1۶ درصدی به 7۴0 هزار و ۶۴7 تن کاهش یافت.
 وی با اشاره به بخش دیگری از گزارش انجمن جهانی فولاد که از سوی 
چیلان منتشر شده است، ادامه داد: تولید جهانی فولاد در ماه ژوئیه سال 
202۴ میلادی، 152 میلیون و 800 هزار تن بود و نسبت به ژوئیه 202۳، ۴.7 
درصد افت داشت. درعین حال افت 18.7 درصدی تولید فولاد ایران در 
ماه ژوئیه سبب شد ایران در ماه هفتم سال 202۴ نتواند همچون ماه های 

گذشته در تولید فولاد از برزیل سبقت بگیرد و بار دیگر به جایگاه دهمین 
گذار کرد. تولیدکننده بزرگ فولاد جهان بازگشت و جایگاه نهم را به برزیل وا
 سلیمی خاطرنشان کرد: در ماه ژوئیه که با کاهش تولید در کشور مواجه 
بودیم، تولید فولاد در بزرگ ترین هلدینگ فولادی کشور به جز در فولاد 
مبارکه اصفهان که به دلیل اتخاذ تمهیدات و برنامه ریزی های مناسب و 
استفاده از ظرفیت نیروگاه های داخلی نسبت به مدت مشابه سال قبل 
با تولید ۴5۶ هزار و ۶50 تن بدون تغییر باقی ماند؛ اما در مجتمع فولاد سبا 
در همین ماه با کاهش 18 درصدی، 108 هزار و ۶2۳ تن فولاد تولید شد و 
در فولاد هرمزگان نیز با کاهش ۳7 درصدی فقط 2۶ هزار و ۶55 تن فولاد 
تولید شده است. به طورکلی در گروه فولاد مبارکه در همین ماه به دلیل 
ناترازی انرژی با افت ۶.1 درصدی نسبت به ژوئیه سال 202۳ )11 تیر تا 10 

مرداد سال جاری( به 5۹1 هزار و ۹28 تن کاهش یافته است.
محدودیت ها و قطعی های برق به خصوص در فصل 
تابستان؛ اصلی ترین دلیل کاهش تولید در گروه فولاد مبارکه

وی از محدودیت ها و قطعی های برق به خصوص در فصل تابستان 
به عنوان اصلی ترین دلیل کاهش تولید در گروه فولاد مبارکه نام برد و 
گفت: متأسفانه در ماه های خرداد و تیر و مرداد که به شکل بی سابقه ای 
برق صنایع کشور و واحدهای تولیدی گروه فولاد مبارکه با محدودیت و 
بعضاً با قطعی مواجه شد، شاهد این هستیم در فولاد مبارکه ۴۴0 هزار 
تن، در فولاد هرمزگان ۳2۹ هزار تن و در مجتمع فولاد سبا نیز 5۴ هزار تن 

تولید ازدست رفته است.
معاون بهره برداری فـولاد مبارکه تصریح کرد: همان گونه کـه در پنل های 
تخصصی »همایش توسـعه متـوازن و پایـدار صنعت آهـن و فولاد ایـران« 
و شـانزدهمین نمایشـگاه متالکـس، مشـکلات زیرسـاختی صنعـت 
کاوی قـرار گرفت، امروز متأسـفانه به دلیل مشـکلات  فولاد کشـور مورد وا
کتشـاف و اسـتخراج مـواد معدنـی،  عدیـده ای در حوزه هـای انـرژی، ا

لجسـتیک، تجهیزات، تکنولوژی و فناوری با مشکلات زیادی مواجهیم 
و نیاز داریـم که با اتخاذ روش های مناسـب در حوزه های یادشـده مزیت 
رقابت پذیری فـولاد را در کشـورمان حفـظ نماییـم و اجازه ندهیـم قبل از 
اینکـه فرصت هـا از دسـت برونـد سـرمایه گذاری های انجام شـده در ایـن 

حـوزه بـه گلـوگاه تبدیل شـوند.
 سلیمی در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به سرمایه گذاری های فولاد 
مبارکه در حوزه های تکنولوژی و استفاده از دانش روز، خودتأمینی شامل 
احداث نیروگاه های ۹1۴ مگاواتی، نیروگاه خورشیدی ۶00 مگاواتی، نیروگاه 
بادی 100 مگاواتی و همچنین پروژه انتقال آب از دریای عمان به فلات 
مرکزی که برای بی نیازی صنعت از آب زاینده رود در حال انجام است، 
گفت: قطعاً این اقدامات به شدت برای تکمیل بخشی از حلقه های این 
زنجیره لازم بوده و به عنوان مثال در ماه های گرم امسال بخشی از برق 
موردنیاز شرکت با وارد مدار شدن دو فاز نیروگاه ۶00 مگاواتی تأمین شد، اما 
کمیت با نگاه جامع به ظرفیت های موجود  کافی نیست و باید دستگاه حا
در بخش معدن و صنایع فولاد کشور که می تواند جایگزین مناسبی برای 

اقتصاد نفتی باشد، تولیدکنندگان را یاری کند.
باید به خاطر داشته باشیم که وقتی فولاد مبارکه به عنوان یکی از 
شرکت های زیرمجموعه ایمیدرو می تواند در مدت زمان کمتر از یک سال و 
نیم چنین نیروگاهی را احداث نماید و به بهره برداری برساند، قطعاً ضرورت 
کمیت نیز در بسیاری دیگر از بخش ها و صنایع دیگر  دارد که دستگاه حا
کشور با حمایت های لازم شرایط دست یابی به چنین موفقیت هایی را 
هموار سازد. در نظر داشتن این نکته نیز بسیار حائز اهمیت است که 
در آینده نه چندان دور بسیاری از فولادسازی های در دست احداث که 
فراتر از ظرفیت لازم مجوز احداث گرفته اند، به بهره برداری خواهند رسید 
و نیاز به برق خواهند داشت؛ بنابراین باید برای افزایش ظرفیت های تولید 

انرژی اقدامی عاجل و مؤثر از سوی متولیان امر انجام شود.

»جهش تولید« در گروِ حمایت از صنعت فولاد
تولید فولاد مبارکه در فروردین 813 هزار تن و مردادماه 413 هزار تن؛ فقط به دلیل محدودیت برق

معاون بهره برداری فولاد مبارکه مطرح کرد:

اعزام کاروان فرهنگی، زیارتی رهپویان حرم قدس رضوی شرکت فولاد مبارکه به مشهد مقدس، هم زمان با ایام شهادت امام هشتم شیعیان امام رضا )علیه السلام(

عکس نوشت
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

انتظار می رود صادرات از چین، بزرگ ترین تولیدکننده 
فولاد جهان، در سال۲0۲4 به ۱00میلیون تن برسد. قرار است 
ترین حد خود در  صادرات فولاد چین در سال جاری به بالا
هشت سال گذشته برسد و جهان را غرق عرضه ارزان قیمت 
خود کند و تهدیدی برای شعله ور کردن تنش های تجاری 
جهانی باشد. به گزارش فایننشال تایمز، پیش بینی می شود 

واردات به اروپا نیز در اواخر سال جاری افزایش یابد.
به گــزارش خبرنــگار فــولاد و به نقــل از دنیــای معدن، بر اســاس 
گزارش مؤسســه مشــاوره »مای اســتیل« مستقر در شــانگهای، 
انتظار مــی رود صــادرات از چیــن، بزرگ ترین تولیدکننــده فولاد 
جهان، در ســال202۴ به 100میلیون  تن برســد که بالاترین میزان 

از سال201۶ است. 
ویویان یانگ، رئیس تحریریه »مای استیل« گفت: صادرات فولاد 

کنون در سال جاری به بالاترین حد تاریخی رسیده است. تا
کاهش تقاضــای داخلی در چیــن که بیــش از 50درصــد از تولید 
جهانی فولاد را تشکیل می دهد، تولیدکنندگان را به صادرات مواد 
بیشتر، عمدتاً به کشورهای جنوب شرق آسیا و به طور فزاینده ای 
به اروپا، سوق داده اســت. ایان روپر، استراتژیست کالا در شرکت 
مشــاوره آســتریس انوایزوری ژاپن، گفت: چین جهــان را با فولاد 
پرکرده و قیمت ها را پایین آورده است. روپر انتظار دارد کشورها در 
تلاش برای محافظت از فولادسازان داخلی خود در برابر رقابت با 
بزرگ ترین تولیدکننده جهان، دســت به اقدامات تلافی جویانه 
بزنند. او اذعان داشــت پرونده های تجاری بیشتری علیه چین 
در ماه های آینده تشکیل خواهد شد. این موارد می تواند منجر 
به اعمال تعرفه های شدیدتر از سوی کشورها در برابر فولاد چین 

شود که در چندین کشور با عوارض مواجه است.
گروه روبه رشدی از اقتصادهای بازارهای نوظهور مانند مکزیک 
و برزیل تعرفــه واردات فولاد را در ســال جــاری افزایــش داده اند، 
درحالی که کشورهای دیگر مانند ویتنام و ترکیه تحقیقات جدیدی 
را آغاز کرده انــد. ایالات متحــده تعرفه های خود را بــر فولاد چین 
در ســال جاری ســه برابر کرد، درحالی که اتحادیه اروپا در ماه می 
تحقیقات ضددامپینگ را در مورد محصولات فولادی با روکش 
قلع چین آغــاز کرد. کانادا هفته گذشــته تعرفه هــای جدیدی بر 
فولاد اعلام کرد. انجمن آهن و فولاد چین که نماینده کارخانه های 
بزرگ دولتی این کشور اســت، از فولادسازان خواست به »رقابت 
شرورانه« خود پایان دهند و آن ها را به »تکیه بر جنگ قیمت ها« 

برای تصاحب سهم بازار متهم کرد. 
گوست به پایین ترین حد خود  شاخص قیمت فولاد چین تا 1۶ آ
در 8 سال اخیر رسید. در اروپا، نوسان قیمت ها برای ورق نورد گرم 
از ابتدای سال  تقریباً یک پنجم کاهش یافته است. کاهش سرعت 
ساخت وساز و فعالیت های اقتصادی چین باعث کاهش شدید 
تقاضای داخلی این کشور شده است؛ درحالی که فولادسازان در 
کاهش تولید خود کُند بوده اند و در نتیجه فولاد، بیش از نیاز تولید 
می شود. به عنوان نشانه ای از نگرانی پکن در مورد این موضوع، 
گوســت مجوز  وزارت صنعــت و فنــاوری اطلاعات چیــن در ماه آ
کارخانه های جدیــد فولاد را بــه حالت تعلیــق درآورد. همچنین 
انتظار می رود محموله های فولاد چین به اروپا در ماه های آینده 
افزایش یابد، به ویژه برای ورق نورد گرم که برای محصولاتی مانند 
خودرو و ماشــین آلات اســتفاده می شــود. کالین ریچاردســون، 
متخصص حوزه فــولاد در آرگــوس مدیا، تأمین کننــده اطلاعات 
قیمــت کالا، گفــت: در ماه هــای آینده شــاهد افزایش شــدیدی 
خواهیم بود و افــزود که صــادرات ورق نــورد گرم چیــن در 12 ماه 

گذشته در حال افزایش بوده است.
گرچه اروپــا تعرفه هــای ســنگینی را برای فــولاد چینــی حداقل  ا
18.1درصد در نظر گرفته است، قیمت های داخلی ورق نورد گرم 
 به حدی کاهش یافته که حتی با وجود عوارض اضافی 

ً
چین اخیرا

در اروپا قابل رقابت است. دانیل هاینس، استراتژیست ارشد کالا 
در ANZ Research، بازوی تحقیقاتی یکی از بزرگ ترین بانک های 
اســترالیا، گفت: تولیدکننــدگان فولاد چیــن که معمولاً بیــن 7 تا 
10درصد از کل تولیــد خود را صــادر می کنند، امســال از تقاضای 
نســبتاً قوی در اروپا و آسیا ســود برده اند، به ویژه در لحظه ای که 
شاهد هستیم تولیدکنندگان در برخی از آن مناطق، مانند اروپا، 

از هزینه های زیاد انرژی رنج می برند.
هاینس گفت: این وضعیت درها را برای تولیدکنندگان فولاد چینی 
باز کرده اســت، هرچنــد در ماه های اخیر نشــانه هایی از کاهش 

تقاضای جهانی وجود دارد.
گوســت  گروه فــولادی Bao، بزرگ ترین فولادســاز جهان، در ماه آ
هشدار داد که بخش فولاد با زمستانی طولانی و سرد مواجه است 
که بدتر از بحران های قبلی فولاد در سال های 2008 و 2015 خواهد 
بود. ارقام رســمی نشان می دهد که فولادســازان چین عمیقاً در 
شرایط سخت فرورفته اند و زیان 2.8میلیارد یوآن )۳۹0میلیون 
( در هفت ماهه اول سال جاری میلادی را انباشته کرده اند.  دلار
به گفته مای استیل، تنها یک درصد از کارخانه های فولاد چین 

سودآور هستند.

ترین حد خود  صادرات فولاد چین به بالا

در هشت سال گذشته رسید

 42CrMo4 تولید موفقیت آمیز کلاف گرم گرید
در فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا

در سال »جهش تولید با مشارکت مردم« برای 
نخستین بار گرید جدید، استراتژیک و بسیار پرکاربرد 
42CrMo4 با موفقیت در مجتمع فولاد سبا و شرکت 
فولاد مبارکه تولید و کشورمان از واردات این محصول نیز بی نیاز شد.
غلامرضا سلیمی ، معاون بهره برداری فولاد مبارکه، ضمن تأیید این 
خبر گفت: این گرید یکی از پرکاربردترین گریدهای مورداستفاده در 
 Mo40 صنایع قطعه سازی و صنایع ماشین سازی است و به نام تجاری
شناخته می شود. این فولاد که در گروه فولادهای عملیات حرارتی پذیر 
قرار می گیرد، به واسطه طیف وسیعی از خواص مکانیکی که با استفاده 
از عملیات حرارتی ایجاد می شود در قطعات مخصوص انتقال قدرت، 
ساخت قالب های صنعتی، فنرهای تخت، ابزارآلات صنعتی و کشاورزی، 
سیلندرها و چرخ دنده ها کاربرد دارد. علاوه بر این خاصیت سخت کاری 
سطحی و مقاومت به سایش بالا، استفاده از این گریدها در صفحات 

سایشی و چرخ زنجیرها را ممکن می سازد.
به گفته سلیمی، یکی از استراتژی های پنج گانه فولاد مبارکه طی حدود 
کثری از ظرفیت های تولید با تمرکز بر تولید  سه سال اخیر استفاده حدا
محصولات ویژه با ارزش افزوده بالاتر بوده است و بحمدالله در این مسیر 
با تولید بسیاری از محصولات که عمدتاً وارداتی بوده اند به توفیقات 
ارزشمندی دست یافته ایم. نکته حائز اهمیت در این فرایند این است 
که فولاد مبارکه با انتقال تجارب خود به سایر تولیدکنندگان داخلی، زمینه 
را برای حرکت آن ها به سمت تولید محصولات تجاری فراهم نموده و خود 
کثری برای تولید محصولاتی که ارزش افزوده بیشتری  نیز با تمرکز حدا
برای شرکت و کشور فراهم می نماید، سرمایه گذاری، مطالعات و اقدامات 

گسترده ای انجام داده است.
وی بر این باور است که تحقق این استراتژی گامی دیگری در مسیر 
گرچه پیش تر این محصول در  ارتقای جایگاه فولاد مبارکه بوده است. ا
جهان تولید شده، اما به دلیل تحریم ها امکان واردات آن ها فراهم نبوده 
است و با این دستاورد کشور ما نیز به جرگه تولیدکنندگان این قبیل 
محصولات خاص پیوسته است و از واردات آن ها بی نیاز و طبیعتاً از 

خروج ارز از کشور جلوگیری خواهد شد.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: امروز با چنین رویکردی 
محصول جدید 42CrMo4 که در صنعت بسیار پرکاربرد است، در فولاد 
مبارکه و مجتمع فولاد سبا تولید شده که شایسته است از زحمات 
همکاران در مجتمع فولاد سبا و شرکت فولاد مبارکه به خاطر همه 
تلاش هایی که برای تحقق اهداف شرکت و توسعه و سربلندی صنعت 

فولاد کشور متحمل می شوند، تشکر و قدردانی نماییم.
در پی کسب این موفقیت برخی از مدیران و دست اندرکاران تولید این 

محصول چنین گفتند:
علیرضا مولوی زاده، مدیر متالورژی و روش های تولید 

فولاد مبارکه:
در راستای هدف استراتژیک توسـعه محصولات جدید در فولاد مبارکه 
گریـد عملیـات حرارتـی پذیـر 42CrMo4 طراحـی و تولید شـد. گریـد فوق 
مصـارف گسـترده ای در صنایـع به ویـژه قطعه سـازی و ماشـین آلات 
دارد. در ایـن فراینـد، پـس از طراحـی آنالیـز مناسـب شـیمیایی و تعیین 
پارامترهـای دمایـی نـورد گـرم در واحـد متالـوژی و روش هـای تولیـد در 
فولادسازی، ذوب ریزی و ریخته گری این گرید انجام و پس از کنترل های 
لازم در مرحله تولیـد و کنترل کیفی تختال ها به نورد گرم ارسـال شـد و با 
در نظـر گرفتـن شـرایط خـاص نـورد بـرای چنیـن محصولاتـی، عملیـات 
نـورد گـرم نیز بـا موفقیـت انجـام شـد و پـس از آن کیفیـت محصـول مورد 

بررسـی قـرار گرفت.
این فولادها از گروهای عملیاتی حرارتی پذیر و مقاوم به سایش بوده و در 
صنایع خودرویی و کشاورزی کاربرد دارند. با توجه به نیاز مشتریان امکان 
آنیل این محصول نورد گرمی نیز وجود دارد تا مراحل تولید در کارخانه 

مشتری راحت تر انجام شود.
از همکاری تمامی واحدهای تولید، پشتیبانی و به ویژه نواحی فولادسازی 
و نورد گرم و همچنین از واحد برنامه ریزی فروش، کنترل کیفی و آزمایشگاه 
که در تمامی مراحل تولید این گرید خاص نیز همکاری لازم را به عمل 
آوردند، تشکر و قدردانی می نماییم و امیدواریم با اجرای طرح های 
توسعه پیش رو، راه تولید محصولات جدید هموارتر شود و شاهد 

بی نیازی کشور از واردات باشیم.
بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا:

با توجه به اهداف کلان شرکت، همکاران پرتلاش مجتمع فولاد سبا 
با تدبیر مثال زدنی موفق به تولید کلاف گرم گرید 42CrMo4 شدند. 
ایـن کلاف فـولادی بـرای اولیـن بـار در ضخامت هـای 6، 8، 10 و 12 
میلی متر تولید گردید. این گرید  ازجمله فولادهای آلیاژی عملیات 
حرارتی محسـوب می گردد و از خواص بارز آن می توان به اسـتحکام 
پیچشی و استحکام خستگی بالای آن اشاره کرد که موارد استفاده 

بسیاری در صنایعی مانند قطعه سازی و ماشین سـازی دارد.
در سال های اخیر توسعه سبد محصولات با حمایت مدیریت ارشد 
سازمان در دستور کار قرار گرفته و هم زمان با رشد کمّی و کیفی سبد 
محصولات مجتمع فولاد سبا هم افزوده شده است. این موفقیت را 
به کلیه همکاران و ذی نفعان گروه فولاد مبارکه تبریک عرض می کنم 
و امیدواریم با تجاری سازی و تولید محصولات استراتژیک، ویژه و با 
ارزش افزوده بالا بتوانیم رضایت مشتریان را جلب کنیم و کشور را از واردات 

این گونه محصولات بی نیاز نماییم.
آرش حاجی پور، رئیس برنامه ریزی و متالورژی مجتمع 

فولاد سبا:
بـا توجـه بـه دانـش و مهـارت کارکنـان مجتمـع فـولاد سـبا و همچنیـن 
احاطـه آن هـا بـر تکنولـوژی خطـوط CSP به عنـوان یکـی از جدیدتریـن 
تکنولوژی هـای فولادسـازی روز دنیـا، اسـتراتژی مجتمـع فـولاد سـبا در 
حوزه توسـعه سـبد محصولات، تولید گریدهایی بود که در کشـور تولید 
نشـده بود و یـا تولیـد آن ها بـا چالش هـای جـدی همراه بـود کـه ازجمله 
آن هـا می تـوان بـه گریدهـای فولادهـای زنـگ نـزن، الکتریکـی، دوفـازی، 
کورتـن و ... اشـاره کـرد. در سـال 1403 اسـتراتژی مجتمـع فـولاد سـبا در 
حـوزه توسـعه سـبد محصـولات، تولیـد بالاتـر از 80 درصـد گریدهـای در 
حـال تولیـد در برتریـن کارخانه هـای مشـابه خارجـی قـرار گرفـت. عمده 
ایـن گریدهـا شـامل گریدهـای عملیـات حرارتی پذیـر، فولادهـای فنـر، 
فولادهای مقـاوم به سـایش، فولادهـای زنگ نـزن مارتنزیتی و... اسـت؛ 
بنابراین نقشـه راهی در این زمینه تدوین شـد که تولید ایـن گرید نیز در 

همیـن راسـتا تولیـد گردید.
کلاف گرم فولاد 42CrMo4 اولین بار است که در مجتمع فولاد سبا 
تولید می شود. با توجه به اینکه بیش از 90 درصد از مصرف این گرید 
در ضخامت های بیش از 8 میلی متر است و تا کنون این ابعاد در کشور 
تولید نشده بود، برنامه ریزی بر تولید این ضخامت ها انجام شد و 
ضخامت های 10،8 و 12 میلی متر گرید 42CrMo4 برای اولین بار در 

کشور تولید شد.
مهدی، ناظم الرعایا رئیس نورد گرم سبا:

بـا توجـه بـه اینکـه یکـی از اهـداف اصلـی مجتمـع فـولاد سـبا افزایـش 
سـبد محصـولات و در پـی آن افزایـش رضایـت مشـتریان اسـت، یکـی 
از گریدهـای موردنیـاز بـازار 42CrMo4 در برنامـه تولیـد قـرار گرفـت کـه 
در سـاخت مخـازن و قطعـات خـودرو اسـتفاده می شـود. نظر بـه اینکه 
استحکام گرم این گرید بالای 20 درصد از گریدهای نرمال بیشتر است، 
توزیع بار در قفسه های نورد جهت جلوگیری از پیچیدگی و توقف نورد 
بسـیار حائز اهمیت اسـت. بـا توجه بـه شـرایط متالورژیکـی و گریدهای 
نزدیک، پیش بینی های لازم و جـداول و نیروهای نوردی با هماهنگی 
کارشناسـان مربوطـه قبـل از نـورد به صـورت کامـل آماده سـازی شـد؛ 
ولـی در زمـان نـورد، پیش بینـی نیروهـای نـوردی کمتـر از مقـدار واقعی 
بـود کـه به صـورت آنلایـن تغییـرات اصلاحـی اعمـال شـد و در ادامـه بـه 
شـرایط مطلـوب و اسـتاندارد رسـیدیم. رسـیدن بـه ایـن هـدف بـزرگ 
نتیجه تشکیل کارگروهی کامل و قابل تقدیر واحدهای مختلف تولید 

و برنامه ریـزی تولیـد و پشـتیبانی اسـت.
حامد صفاری، کارشناس متالورژی و روش های تولید 

مجتمع فولاد سبا:
 42CrMo4 یکی از پرکاربردترین گریدهای مورداستفاده قطعه سازان گرید
مطابق با استاندارد DIN17200 است. این فولاد که در گروه فولادهای 
عملیات حرارتی پذیر قرار می گیرد به واسطه طیف وسیعی از خواص 
مکانیکی که می تواند با استفاده از عملیات حرارتی ایجاد کند، کاربردهای 
وسیعی پیدا کرده است. علاوه بر موارد ذکرشده، خاصیت سخت کاری 
سطحی و مقاومت به سایش بالا، استفاده از این گرید را در صفحات 

سایشی و چرخ زنجیرها ممکن ساخته است.

رسول رحمانی، تکنسین تولید فولادسازی:
پس از برگزاری جلسات متعدد کارشناسی و تهیه دستورالعمل تولید گرید 
42CrMo4 با تلاش و همت کارکنان شیفت و نظارت کارشناسان مربوطه 
این محصول تولید گردید. از تمهیدات ویژه تولید این محصول در واحد 
فولادسازی می توان به موارد زیر اشاره کرد: 1- تنظیم دمایی خاص این 
گرید جهت ریخته گری؛ 2- احیای سرباره و ذوب قبل از افزودن فروآلیاژها؛ 
۳- افزودن فروآلیاژهای خاص در زمان و مقدار موردنیاز برای رسیدن 

به آنالیز موردنظر.
اسماعیل سلیمیان، کارشناس فرایند:

در راستای هدف گذاری شرکت فولاد مبارکه نسبت به تکمیل سبد 
کشور و افزایش سود شرکت با تولید  محصولات، تأمین نیازهای 
گریدهایی با ارزش افزوده بالا با تشکیل جلسات منظم و برنامه ریزی های 
صورت گرفته موفق به تولید این  گرید شدیم که در صنعت قطعه سازی 
و ماشین سازی  بسیار پرکاربرد است. امید است با برنامه ریزی منسجم 
و کار تیمی فرایند تولید گریدهای جدید بر اساس نیاز بازارهای داخلی 
و خارجی ادامه یابد و در آینده نزدیک موفق به تولید انبوه فولادهای 

الکتریکی و سایر گریدهای ویژه شویم.
حامد نوری، کارشناس تولید:

از سال گذشته در واحد ریخته گری تختال نازک، با همکاری دفتر فنی 
تولید و حمایت های مدیریت، اقدام به تولید آزمایشی گریدهای پرکربن 
و ایجاد دانش فنی در تولید این گریدها شده و به خواست خداوند متعال 
و با تلاش همکاران، موفقیت های مهمی در این راستا حاصل شده است. 
در آخرین تلاش صورت گرفته، گرید پرکاربرد مذکور  با تنظیم پارامترهای 
کنترل دقیق شرایط  ماشین ریخته گری توسط دفتر فنی تولید و 
ریخته گری توسط همکاران تولید، با موفقیت تولید گردید و تختال های 

تولیدشده از نظر کیفی نیز مورد تأیید قرار گرفت.
عبدالله ملکی، تکنسین فرایند:

جهت تولید گرید 42CRMO4 نیاز به مطالعه و طراحی کلیه پارامترهای 
تولید ازجمله پارامترهای خنک کاری، سرعت و کاهش ضخامت و... 
و همچنین جایگزینی آن ها در سیستم LEVEL 2 ریخته گری بودیم 
که با همکاری و همت کلیه همکاران موفق به تولید این گرید پرکاربرد 

فولاد شدیم.
محسن حسن زاده، کارشناس فرایند:

نورد گرید 42CrMo4 با کد استاندارد داخلی 5929 برای اولین بار در 
فولاد سبا به صورت آزمایشی با توجه به محدودیت های مصرف برق و 
نیاز به عدم کاهش تولید در شرایط دو ماشین ریخته گری فعال انجام 
شد. دو کلاف ضخامت 10 و دو کلاف ضخامت 12 بدون مشکل کیفیت 
تولید شد. تجربیات این آزمایش و ایده های رفع ریسک مشکلات در 
تست های بعدی گریدهای دیگر به کار گرفته خواهد شد. گرید مذکور 

آماده تولید انبوه است.
علیرضا عطاری، تکنسین حمل مواد:

نکته حائز اهمیت در چنین گریدهایی این است که شارژ فروآلیاژهایی 
مانند فروکروم و مولیبدن در ذوب بسیار حساس بوده و با وزن مشخص 
و دقیق و مرحله به مرحله و بعضاً در وزن های کم و به صورت دستی انجام 
می گردد در همین راستا واحد حمل مواد که وظیفه ذخیره سازی و ارسال 
مواد اولیه به فولادسازی و همچنین سرویس و نگهداری تجهیزات 
نوار نقاله ها را ایفا می کند در چنین گریدهایی بنا بر نیاز فولادسازی، 

فروآلیاژهای خاص را با وزن های مشخص بسته بندی و ارسال می کند.
غلامرضا سلیمی معاون بهره برداری فولاد مبارکه در خاتمه کسب این 
موفقیت های ارزشمند را به همه همکاران فولاد مبارکه و مجتمع فولاد 
سبا و به طورکلی به خانواده بزرگ صنعت فولاد کشور و ذی نفعان تبریک 
گفت و اظهار امیدواری کرد در ادامه نیز شاهد تحقق هرچه بیشتر اهداف 

و استراتژی های گروه فولاد مبارکه و صنعت کشور باشیم.

با 1۳ هزار تن ریل ذوب آهن اصفهان، مجوز اتصال شهرک انرژی به راه آهن سراسری صادر شد
مجوز ساخت 8۳ کیلومتر خط ریلی برای اتصال شهرک انرژی به راه آهن سراسری صادر شد که با بهره برداری از این طرح بیش از 140 هزار تردد تریلر حمل فراورده های نفتی در سال از جاده های استان اصفهان حذف می شود. اسماعیل محمدی سرپرست فروش محصولات صنعتی و خاص ذوب آهن اصفهان گفت: 

کرات بازرگانی برای فروش ریل به هلدینگ پترو پالایش اصفهان جهت اتصال شهرک انرژی به راه آهن سراسری آغاز شد. در اسفندماه سال گذشته نیز قرارداد فروش 1۳ هزار تن ریل مطابق با استاندارد روز اروپا )EN1۳674( بین ذوب آهن اصفهان و پالایشگاه اصفهان به امضا رسید. در شهریورماه سال گذشته مذا

غلامرضا سلیمی
 معاون بهره برداری

علیرضا مولوی زاده
 مدیر متالورژی و روش های تولید

بهمن خلیلی
 مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا
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خبــــــــر کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

۳ درصد از آب کشور

 در بخش صنعت مصرف می شود

به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت نیرو )پاون(، عباس علی آبادی در مراسم تکریم و معارفه 
وزرای نیرو دولت های سیزدهم و چهاردهم که با حضور 
اول  معاون  عارف،  محمدرضا  و  محرابیان  کبر  علی ا
رئیس جمهور برگزار شد، ضمن تشکر از مقام معظم رهبری 
برای حمایت های مستمر از تمامی دولت ها به ویژه دولت 
سیزدهم گفت: وزارت نیرو در دوره جدید، خود را متعهد به 
اجرای برنامه هفتم توسعه می داند و براساس برنامه ریزی های 
صورت گرفته متعهد هستیم متناسب با آنچه قانون بر ما 
تکلیف کرده است تا پایان دوره نسبت به رفع ناترازی ها، چه 

در بخش آب و چه در بخش برق اقدام کنیم.
وی با دعوت از جامعه دانشــگاهی کشــور برای عرضــه ایده ها و 
نوآوری های خود به منظور کمک به حل مشکلات آب و برق کشور 
ادامه داد: در دوره جدید تلاش می کنیم ضمن هماهنگی کامل با 
سایر دستگاه های دولتی، قوه قضائیه و مقننه نهایت تلاش خود 
را برای پیشبرد طرح و برنامه های آب و برق کشور منطبق بر برنامه 

هفتم توسعه به کار بگیریم.
افزایش ۳۵ هزار مگاواتی ظرفیت منصوب 

نیروگاهی تا پایان برنامه هفتم
وزیر نیرو با بیان اینکه لازم اســت تا پایان برنامه هفتم توسعه به 
ظرفیت تولیــد برق کشــور ۳5 هزار مــگاوات افزوده شــود، اضافه 
کرد: در حال حاضر ظرفیت منصوب نیروگاه های کشــور ۹2 هزار 

مگاوات است که باید این رقم را به 12۴ هزار مگاوات برسانیم.
عضــو کابینــه دولــت چهاردهــم در خصــوص ضــرورت توســعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر نیــز بیان کــرد: در حــال حاضر ظرفیت 
منصوب انرژی های تجدیدپذیر کشــور 11۶۳ مگاوات است که 
براساس برنامه ریزی ها و تکالیف قانونی این رقم را باید به 12 هزار 

مگاوات برسانیم.
وی با بیان اینکه راندمان نیروگاه های کشــور در حال حاضر ۳۹ 
درصد اســت، افزود: برنامه ریزی ویژه ای را برای ارتقای راندمان 
نیروگاه های کشــور بــه ۴۴  درصــد در دســتور کار قــرار می دهیم 
که شــامل نوســازی نیروگاه های فرســوده و احداث نیروگاه های 

مدرن خواهد بود.
کیــد بــر اینکــه تحقــق همــه ایــن اهــداف  علی آبــادی بــا تأ
بــه حمایت هــای ویــژه دولــت و مجلــس نیــاز دارد، بیــان کــرد: 
سیاست گذاری برای رفع ناترازی برق و بهبود محیط کسب وکار 
این صنعت و افزایش رقابت پذیری با مشارکت بخش خصوصی 
و مردم از مهم ترین سیاست های وزارت نیرو در بخش برق است.

وزیر نیرو اضافه کرد: پرداخت بدهی بانک ها و سرمایه گذاران در 
کنار جذاب کردن محیط اقتصادی صنعت برق و اصلاح ساختار 
اقتصادی این صنعت از دیگر برنامه هایی است که وزارت نیرو در 

دولت جدید پیگیری خواهد کرد.
کیــد بــر پرداخت یارانــه بــرق تنهــا در چارچــوب الگو به  وی بــا تأ
مصرف کنندگان ادامــه داد: یکی از اقدامات مهمــی که با هدف 
جذاب کردن محیط اقتصــادی صنعت برق باید در دســتور کار 
قرار گیرد، پرداخت یارانه برق در چارچوب الگو و الزام مشــترکان 

پرمصرف برای تأمین برق مازاد خود از طریق بورس است.
علی آبادی در بخش دیگــری از ســخنان خود به لــزوم خوداتکا 
شــدن صنایع در تأمین برق اشــاره کرد و در این خصوص گفت: 
با توجه به ناترازی موجود در صنعت برق و با هدف حل چالش 
تأمین برق صنایع، لازم است صنایع نسبت به تأمین برق مصرفی 

خود به صورت خوداتکا اقدامات لازم را انجام دهند.
علی آبــادی اضافه کــرد: در حــال حاضــر 8۶ درصــد از منابع آب 
کشــور در بخــش کشــاورزی، ۹ درصــد در بخــش شــرب و تنها ۳ 
درصد در بخش صنعت به مصرف می رسد و کشور با بیش از 1۴۶ 
میلیارد مترمکعب کسری آب روبه روست که جبران این کسری 
به همــکاری و تعامــل فرادســتگاهی به ویــژه با جهاد کشــاورزی 

نیاز دارد.

تأمین نیاز سازندگان داخلی و جلوگیری از واردات و خروج ارز؛
 مهم ترین مزایای احداث خط تولید ورق رنگی در فولاد مبارکه

گام بلند دیگر فولاد مبارکه در راستای تأمین نیاز خودروسازان
در تقویم رویدادهای فولاد مبارکه از سوم شهریورماه 
به عنوان سالروز بومی سازی و جایگزینی ۱۶ پایه 
هیدروژنی و اتوماسیون صنعتی در ناحیه نورد سرد 
)سال )۱۳9۶( نام برده شده است؛ اقدام بی نظیری که با اتکا به دانش 
فنی داخلی و هم زمان با تحریم های ظالمانه انجام گرفت و به افزایش 

کس آنیلینگ منجر شد.  ظرفیت تولید واحد با
کبر نادری درباغشاهی، رئیس  بهزاد بهادرانی، مدیر ناحیه نورد سرد و ا
خطوط آنیلینگ و شست وشوی الکترولیتی در مصاحبه با مجری برنامه 

رادیو فولاد به این موضوع پرداخته اند که در ادامه می خوانید.
با تبدیل روش HNX به هیدروژنی چقدر توانستیم 

ورق های کیفی تری تولید کنیم و چقدر می توانیم روی گریدهای 
جدید کار کنیم؟

بهزاد بهادرانی، مدیر ناحیه نورد سرد
نیاز خودروسازان هر روز گسترش پیدا می کند و با نیاز یک تا دو دهه 
پیش کاملاً متفاوت است. ما سعی کردیم این موضوع را به موقع پاسخ 
بگوییم و با تبدیل فرایند HNX به H2 توانستیم بخشی از نیازهای 
خودروسازان را تأمین کنیم. هرچند در این سال ها سعی کردیم به طور 
متوسط دو تا سه گرید جدید را در ناحیه نورد سرد تولید کنیم که یکی از 
نقاط کلیدی برای رسیدن به این گرید فرایند آنیلینگ و کیفیت خطی 
این ورق است که محقق نخواهد شد، جز با فرایند H2 که خوشبختانه با 
ایجاد 1۶ پایه این امر تا حدودی انجام شده است. منتهای مراتب، این 
موضوع پایانی ندارد و ما دنبال این هستیم که بتوانیم گریدهای دیگری 
را که الآن نیاز خودروسازان است از طریق بهبود فرایندها در بحث آنیل 

پیوسته انجام دهیم.
ما با نگاه به آینده و با حمایت مدیریت عالی شرکت درصددیم یک خط 
ح توسعه  گرچه در طر آنیل پیوسته را در پلنت موجود ایجاد کنیم. ا
ناحیه نورد سرد خوشبختانه یک پلنت آنیل پیوسته هم دیده شده و 

قطعاً با اجرای آن طرح، گستره وسیعی از نیاز خودروسازان و شاید همه 
نیازهای آنان را رفع می کنیم و گام بلند دیگری در مسیر خودکفایی 

برخواهیم داشت.
در پروژه بومی سازی 16 پایه هیدروژنی در نورد سرد و واحد 

باکس آنیلینگ با چه چالش ها و مشکلاتی مواجه بودید؟
کبــر نــادری درباغشــاهی، رئیــس خطــوط آنیلینــگ و شستشــوی  ا

الکترولیتــی:
برای اجرای این پروژه باید بالغ بر 2 هزار ردیف قطعه در بخش های برق، 
مکانیک، هیدرولیک و پنوماتیک نصب می شد. در نخستین گام، تأمین 
این قطعات حائز اهمیت بود. رویکرد اصلی سازمان این بود که از محل 
تأمین داخل و بومی سازی این کار انجام شود. این 2 هزار ردیف قطعه 
تقریباً 22 هزار عدد قطعه را تشکیل می دادند که خوشبختانه حتی برخی 
قطعات خاص با لحاظ کردن پارامترهای کیفی آماده سازی و نصب شد.
پایه آنیل ها یکپارچه است و به ورق های عریض و ویژه نیاز 

دارد. برای 12 پایه ای که ساخته شد این ورق ها چگونه تأمین 
شد؟

یکی از مهم ترین قطعات این پروژه خود پایه آنیلینگ بود که تکنولوژی 
ساخت آن در انحصار برخی شرکت خارجی نظیر اتریش، آلمان و چین 
بود و فولاد مبارکه برای اولین بار می خواست پایه آنیل بسازد. به همین 
منظور از پایه های موجود یک متالوگرافی انجام دادیم، ورق را مهندسی 
معکوس کردیم و در نهایت از این طریق مشکل تأمین ورق را حل کردیم. 
همچنین موتورهای الکتریکی و ایمپلر پایه دو قطعه فوق العاده حساس 
بودند. موتورهایی که در پایه هیدروژن کار می کنند دور خیلی زیادی 
دارند و در دمای 700 درجه کار می کنند. به طورکلی این پروژه با انسجام و 
همدلی بین همکاران و واحدهای مختلف ازجمله خرید و بومی سازی، 

با موفقیت به پایان رسید.
یکی از مهم ترین چالش های این پروژه، کار با گاز هیدروژن 

بود. شما چگونه از این چالش بدون حادثه عبور کردید؟
وقتی قطعات و تجهیزات تماماً ساخته و در محل مونتاژ شدند، موضوع 
راه اندازی مسئله اصلی ما شد. به همین منظور، باید واحدِ در حال کار 
را متوقف و قسمتی از آن را دمونتاژ و قسمت جدید را نصب و راه اندازی 
می کردیم. مهم این بود ما بتوانیم آن را راه اندازی کنیم. گاز هیدروژن 
کی است و می تواند آتش سوزی ایجاد کند. برای  گاز فوق العاده خطرنا
پیشگیری از بروز هرگونه حادثه، تصمیم گرفتیم پایه ها را یکی یکی 
راه اندازی کنیم. روی کاغذ نمی توانستیم تضمین بدهیم، ولی باور 
داشتیم این کار را می توانیم انجام دهیم. سناریو این بود که پایه ها اول 
با گاز نیتروژن راه اندازی شود و بعد از اینکه مطمئن شدیم تمام فرایندها 
درست کار می کنند گاز هیدروژن را زیر پایه ها بگذاریم و با همین سناریو 

تمام 1۶ پایه بدون هیچ مشکل و حادثه ای راه اندازی شد.
با توجه به تغییرات در حوزه تکنولوژی، آیا تکنولوژی 

آنیلینگ در دنیا با همین سیستم پیش می رود؟
ما موظفیم خودمان را به طور مستمر به روز کنیم تا فولاد مبارکه همچنان 
سرآمد بماند. آنیل جعبه ای که سال 1۳۹۶ انجام شد تکنولوژی ای مربوط 
به همان 10 سال پیش بود و ما در آن تکنولوژی، کلاف ها را به صورت جعبه 
و به صورت بسته آنیل می کنیم. نیاز امروز بازار، ورق های با کیفیتِ بهتر 
است و این کار محقق نمی شود، مگر اینکه ما یک آنیل پیوسته داشته 
باشیم. طرح ها همه آماده است و در طرح توسعه نورد سرد یک آنیل 
پیوسته دیده شده است. طرحی را دنبال می کنیم که در همین سایت 
آنیلینگ بتوانیم یک آنیل پیوسته با ظرفیت 200 هزار تن راه اندازی کنیم 

تا بتوانیم نیاز بازار کشور را برآورده سازیم.
اجرای این پروژه برای نخستین بار در کشور خواهد بود و به یقین با 
همت همکاران و مساعدت مدیریت شرکت این امر محقق خواهد شد. 
به طورقطع آنیل پیوسته پاسخ گوی تمام نیاز بازار ازجمله خودروسازان 

داخلی خواهد بود.

در تقویــم پرافتخــار رویدادهــای فــولاد مبارکــه از روز 
پنج شــنبه ۲۲ شــهریور ســال ۱۳۸۳ به عنوان سالروز 
تولیــد محصــول پوشــش دار رنگــی یاد شــده اســت؛ 
محصولــی کــه بــه همــراه محصــولات دیگــری نظیــر ورق گالوانیــزه و 
قلع اندود به سبد محصولات فولاد مبارکه اضافه شد تا امروز شاهد آن 
باشیم که نگاه توسعه محور فولاد مبارکه از ابتدای بهره برداری تا کنون 

تا چه حد توانسته یاریگر توسعه و بی نیازی کشور از واردات باشد.
ع، مدیر  به همین مناســبت خبرنــگار فــولاد در مصاحبه بــا محســن زار
محصولات پوشــش دار و نهایی و یدالله کوهی، رئیس واحــد ورق رنگی، 
درباره احداث و روند روبه رشــد و توســعه این واحد گفت وگو کرده است. 

ماحصل این گفت وگو در ادامه آمده است.
لطفاً تاریخچه احداث خط ورق رنگی و اهداف موردنظر 

آن را تشریح فرمایید.
ع، مدیر محصولات پوشش دار و نهایی: محسن زار

خط تولید ورق رنگی با ظرفیت اسمی 100 هزار تن در سال توسط شرکت 
C.M.I طراحی و نصب و با همکاری کارکنان مجتمع فولاد در 22 شهریور 
سال 1۳82 افتتاح گردید. فولاد مبارکه بهره برداری از خط گالوانیزه و رنگی 
گذار کرد و تمامی  را از زمان راه اندازی طی قراردادی به شرکت توکافولاد وا
کارکنان، پس از اجرای مراحل اســتخدامی و آموزش توسط کارشناسان 
خارجی شــرکت C.M.I، مشــغول به کار شــدند. از اهــداف احداث خط 
ورق رنگی می توان به تأمین ورق موردنیاز بازار ورق های رنگی در صنعت 

ساختمانی اعم از ساندویچ پانل و سینوسی و... اشاره کرد.
فرایند تولید را می توان به اختصار چنین شــرح داد: رنگ کاری پیوســته 
کلاف یک تکنیک پیشرفته به روش مداوم اســت که در آن یک پوشش 
آلی )رنگ یا فیلم( بر روی ورق فلزی )فولاد گالوانیزه( اعمال می شود. این 
خط توانایی دارد ورق به صورت کلاف را که دارای مشخصات خاصی است 
با گذراندن از مراحل و قسمت های مختلف، ازجمله قسمت تمیزکاری 
ورق با محلول بازی، قســمت کروماته کردن، قســمت اعمال رنگ، کوره 
 Application مخصــوص پخــت بعــد از قســمت اعمــال رنــگ، بــه روش
roll به صــورت ورق یک طرف رنگــی یا دوطرف رنگــی به صورت محصول 

قابل فروش وارد بازار مصرف کند.
گر به این تصویر دقت کنیم می توانیم ســطح مقطع یک ورق رنگی را با  ا

لایه های مختلف آن مشاهده کنیم.
( بـه  پوشـش روی )ZINC(، پوشـش کـروم، لایـه رنـگ اولیـه )پرایمـر
ضخامـت ۴ تـا 5 میکـرون، لایـه رنـگ رویـه بـه ضخامـت 15 تـا 25 میکرون 
)به جـز رنگ هـای PVC( در قسـمت روی ورق همچنیـن پوشـش روی 
)ZINC(، پوشش کروم، لایه رنگ پشت ورق به ضخامت 5 تا 12 میکرون 

در قسـمت زیـر ورق.

درباره ظرفیت و قابلیت های خط و روند روبه رشد آن از 
ابتدا تا کنون توضیح دهید.

میزان تولید در اوایل راه اندازی خط، 2 تا 5 هزار تن در ماه بود. مسائل و 
مشکلات زیادی در طراحی و تجهیزات خط وجود داشت که با مشورت 
کارشناسان خارجی و تلاش تیم مدیریت و سرپرستی، پروژه های بهبود 
زیادی انجام شد. از جمله این بهبودها می توان به مهم ترین آن ها یعنی 
بومی سازی رنگ با شرکت های داخلی اشاره کرد که باعث جلوگیری خروج 
ارز از کشور گردید. با انجام گرفتن بهبودهایی ازجمله راه اندازی دستگاه 
فیلم محافظ، نصب کوتینگ کابین، بهینه ســازی کوره و ماشــین های 
کنون تولید خط رنگی به حدود 10 هزار تن در ماه رسیده است رنگ، هم ا

مصرف کنندگان محصول ورق رنگی فولاد مبارکه در 
داخل کشور چه شرکت هایی هستند؟

صنعت ســاختمانی حــدود ۶۴ درصــد، لوازم خانگی ۹ درصــد، صنعت 
اتومبیل حدود ۶ درصد و سایر حوزه ها 21 درصد از بازار ورق های رنگی را به 
خود اختصاص می دهند. مشتریان زیادی ازجمله شرکت های ماموت، 
کبیرپانل، الکترواستیل و نیکسان در حوزه لوازم خانگی از محصول ورق 

رنگی فولاد مبارکه استفاده می کنند.
برای حضور در بازارهای بین المللی در حوزه ورق رنگی 

چه تدابیری اندیشیده شده و میزان صادرات تا کنون چقدر 
بوده است؟

کنون بالغ بر 2 میلیون تن ورق رنگی به بازار عرضه شــده  از ســال 1۳82 تا
که ســهم ورق های رنگی با مصرف ســاختمانی و صنعتی در حدود یک 
میلیون و ۹75 هزار تن و ســهم ورق های رنگی با مصــرف لوازم خانگی در 
حدود  25 هزار و ۳00 تن اســت. بــا توجه به مصرف بازار داخــل، تقریباً ۹۹ 
درصد از محصولات ورق رنگی در بازار داخل مصرف می گردد؛ بااین حال 
سالیانه در حدود 800 تن به بازارهای خارجی نیز صادرات انجام می گردد.

با توجه به روند روبه رشد مصرف داخلی و نیاز به 
صادرات محصولات با ارزش افزوده بالاتر که به سودآوری و 

ارزآوری بیشتر برای کشور منجر می شود، برای توسعه این خط 
چه اقداماتی با چه ظرفیتی اندیشیده شده است؟

یدالله کوهی، رئیس واحد ورق رنگی:
با توجه به پروژه هــای اجرایی آینــده در واحــد ورق رنگــی ازجمله بومی 
ســاختنِ فیلــم محافــظ و اســلیو کاغــذی داخــل چشــمی کلاف و رنگ 
مخصــوص لوازم خانگــی، طراحی، نصــب و راه اندازی خــط ریکویلینگ 
مخصوص ورق رنگی لوازم خانگی )خط برش شیت و خط اسلیتر( با توجه 
به توان داخلی، نصــب پروژه های مربوط به ماشــین های اعمال رنگ و 
 ،EIS همچنین پروژه های مربوط به لول 2 اتوماسیون صنعتی و ارتباط با
با افزایش کمّی و کیفی این محصول گام بزرگی در راستای افزایش رضایت 

مشتریان خواهیم برداشت.
همچنین قرارداد خط تولید ورق رنگی مخصوص لوازم خانگی و دکوراتیو 
با ظرفیت سالیانه 120 هزار تن تولید محصول، آخر سال 1۴02 با شرکت فولاد 
تکنیک منعقد گردید و در حال حاضر با پیشرفت حدود 10 درصدی در 
ک برداری و اجرای فونداسیون است و پیش بینی می شود در  مرحله خا

اواخر سال 1۴0۴ به بهره برداری برسد.
این خط تولید در سه طبقه علاوه بر تجهیزات مشابه کلیه خطوط رنگی، 
شامل خطوط شیت و اســلیتر، همچنین تجهیزاتی شامل تنشن لولر، 
عرض سنج، سیستم بازرسی اتوماتیک، COLD LAMINATOR، پرینتر، 
ماشین بسته بندی اتوماتیک، ماشین خاص مخصوص حمل و چیدمان 

عمودی کلاف و ... نیز است.
در خط در حال احداث ورق رنگی 2 چه محصولاتی تولید 

خواهد شد؟
انواع محصولات تولیدی خط در حال احداث ورق رنگی 2 عبارت اند از:

 PCM)پوشش با رنگ(
 Hi-polymer, PVDF, Organic clear, Polyester,Silicon polyester,

Epoxy
) VCM )پوشش با فیلم نقش دار

PVC, PET, PVC+PET, PP+PVC
Print پرینت طرح روی ورق فولادی

Emboss)نقش های برجسته(
سخن پایانی؟

ع، مدیر محصولات پوشش دار و نهایی: محسن زار
واردات بیش ازحد محصولات گالوانیزه و رنگی و همچنین عـدم توازن 
تولید و مصرف در کشور یکی از مهم ترین چالش های این حوزه است. 
درعین حـال ارتقای کیفیـت محصـولات لوازم خانگـی از دیگـر مباحث 
مطـرح در ایـن زمینـه اسـت. در خاتمـه از همـکاران تولیـد و تعمیـرات 
خط تولیـد ورق رنگی و زنجیـره تولید این محصـول، دفاتـر فنی، کنترل 
کیفیـت، برنامه ریـزی تولیـد و بسـته بندی و ارسـال تشـکر و قدردانـی 

می کنیـم.

مدیر ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه در برنامه رادیو فولاد خبر داد:

شما و فولاد

9۱۶****۷04
لطفاً مسئولان محترم جهت تمدید قرارداد بیمه ایران با 

درمانگاه جی در زمینه هزینه دارو اقدام فرمایند.
9۱۳****۲۸4

لطفاً مسئولان محترم توضیح دهند که آیا کمک هزینه 
سفرهای کوتاه مدت )چادگان( به همکاران بازنشسته 
تعلق نمی گیرد؟ همچنین چگونگی استفاده همکاران 
کز فرهنگی و تفریحی طرف قرارداد  بازنشسته از مرا

اطلاع رسانی فرمایید.
 ،9۱۷****۸۶۶ شماره   دارای  گرامی  همکار 
۷۳۲****9۱۳، 4۳4****9۱۳ و ۶99****9۱۳ضمن 
تشکر از ارتباط شما با خبرنامه فولاد به اطلاع می رساند 
پیام شما دریافت و جهت اخذ پاسخ برای مسئولان 

ذی ربط ارجاع گردید.

رکورد نصب ۴۷0 تنی تجهیزات فولادی در ۶ ساعت
در یک دستاورد چشمگیر که نشان از توانمندی مهندسان ایرانی دارد، هلدینگ تخصصی دریایی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( موفق به ثبت رکوردی جهانی در نصب تجهیزات فوق سنگین فولادی شد. این عملیات پیچیده که در کارخانه فولاد کرمان انجام گرفت نمادی از شعار »ما می توانیم« در عرصه صنعت  کشور به 

شمار می رود. مدیرعامل هلدینگ تخصصی دریایی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص(در این زمینه اظهار کرد: در شرایطی که تحریم های ظالمانه، دسترسی به تجهیزات پیشرفته خارجی را محدود کرده، مهندسان ما با تکیه بر دانش بومی و نوآوری، موفق به انجام عملیات باربرداری تجهیزاتی با وزن 470 تن و ارتفاع ۵0 متر شدند.

ع محسن زار
 مدیر محصولات پوشش دار و نهایی

بهزاد بهادرانی
مدیر ناحیه نورد سرد

یدالله کوهی
رئیس واحد ورق رنگی

کبر نادری درباغشاهی ا
 رئیس خطوط آنیلینگ و شستشوی الکترولیتی
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چرا ما در نمایشگاه ها حضور می یابیم؟!

ارزش واردات محصولات زنجیره فولاد 
اعتبار آب منجمد شداز ۴۵0 میلیون دلار فراتر رفت

باوجود اینکه در بهار امسال کشور بعد از سه سال متوالی از خشکسالی 
خارج شده و عمده مناطق شرایط ترسالی را با توجه به افزایش بارندگی 
کرده اند، اما طبق بررسی های انجام شده در این فصل اعتبارات  تجربه 
بخش آب تخصیص نیافته است. عمده این اعتبارات همانند سال های 
گذشته مربوط به برنامه هایی مانند آب رسانی، سدسازی، احداث شبکه 
آب، سامان دهی رودخانه ها، ساخت تونل،  انتقال  آبیاری و زهکشی، 
ایجاد تأسیسات فاضلاب و مجتمع های آب رسانی روستایی است. 

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران آمار واردات چهارماهه زنجیره آهن و 
فولاد کشور را منتشر کرد. حدود ۴۶۰ میلیون دلار محصولات فولادی وارد 
که بیش از ۹۲ درصد آن مربوط به ورق های فولادی است.  کشور شده 
، ۴۲۳ میلیون دلار واردات ورق فولادی در چهارماهه  به عبارت دیگر
نخست امسال به ثبت رسیده است. افزایش ۵۰ درصدی حجم واردات 
گرم و همچنین معادل ۱۷۱ میلیون دلار واردات ورق سرد از دیگر  ورق 
نکات قابل توجه گزارش انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران است.

یادداشت

خبــــــــــــــــــر    

اینکه ما میزهایمان را ترک می کنیم و حتی گاهی با پذیرش 
رنج سفر، مسافتی را پیموده و به اتفاق همکارانمان، زیر سقف 

»نمایشگاه ها« جمع می شویم، فلسفه دارد!
ارتباط مؤثر با جامعه هدف، نخستین فرصتی است که نمایشگاه ها 
در اختیار ما می گذارند. اغلب بازیگران کلیدی صنعت، همان ها 
که  با هزاران استراتژی بازاریابی، درصدد برقراری ارتباط با آنان و 
جذبشان بوده ایم، حالا در یک زمان و مکان واحد گرد هم جمع 

شده اند و ما می توانیم مستقیماً با بازار هدف خود صحبت کنیم.
 نمایشگاه ها به ما فرصت ملاقات و ارتباط چهره به چهره با 
شبکه ذی نفعانمان را می دهند. فراموش نکنیم، علی رغم همه 
ظرفیت های بسترهای مجازی، مردم هنوز دوست دارند با کسانی 

که مراوده تجاری دارند، از نزدیک ارتباط برقرار کنند.
آدم ها در جریان ارتباطات انسانی، از یکدیگر اثر می پذیرند. 
گاه کردن مشتریان از دستاوردها و کیفیت محصولات، هیچ گاه  آ
تضمینی برای فروش به آنان نبوده است، اما ایجاد اعتماد، تحریک 
احساسات و کیفیت بالای ارتباط برقرارشده با آنان می تواند 

مشتریان را برای خرید و حتی وفاداری به برندمان قانع سازد.
مجله کسب وکار هاروارد )Harvard Business Review( در گزارشی 
که سال 2017 منتشر کرد، نشان داد که گفت وگوی چهره به چهره، 
۳۴ برابر بیش تر از ارسال ایمیل به گیرندگان اثرگذار است. یعنی 
گفت وگوی چهره به چهره با ۶ نفر، می تواند نتیجه ای معادل ارسال 

ایمیل به بیش از 200 نفر داشته باشد.
 شبکه سازی با دیگر شرکت هایی که می توانند کسب وکار ما را رشد 
دهند از فرصت های دیگری است که نمایشگاه ها در اختیار ما 
می گذارند. ایجاد شبکه با همتایان حرفه ای در صنعت می تواند 
درها را به روی مشارکت ها و سرمایه گذاری های تجاری مشترک باز 
کند و  نمایشگاه را  به یک فرصت دوطرفه برای کسب وکار تبدیل 
کند؛ یکی در راستای افزایش فروش و دیگری جهت گسترش زنجیره 

تأمین و جذب شرکا و تأمین کنندگان استراتژیک جدید.
فراهم شدن امکان ارزیابی رقبا و انجام تحقیقات بازار، یکی دیگر 
از فرصت های حضور در نمایشگاه هاست. در دنیای بازاریابی 
بسیار رقابتی امروز، ما باید درک خوبی از رقبای خود داشته باشیم.
حضور در نمایشگاه ها ما را قادر می سازد که شکاف های موجود در 
بازار را شناسایی و محصولات یا خدمات جدیدی را با هدف پر کردن 
کم  این شکاف ها تعریف نماییم. نگرش دقیق تری از روندهای حا
بر بازار، فعالیت رقبا و ترجیحات مشتریان به دست آوریم و در طول 

زمان مزیت رقابتی خود را حفظ نماییم.
نمایشگاه ها به ما بازخوردهای فوری می دهند و این یکی دیگر 
از فرصت هایی است که حضور در نمایشگاه ها  فراهم می  کند. در 
عصری که داده ها برای رشد کسب وکارها حیاتی است، بازخورد 
فوری حاصل از میزبانی غرفه نمایشگاهی، دارایی ارزشمندی است.
نمایشگاه ها اغلب دارای سمینارها، کارگاه ها و ارائه های کلیدی 
توسط پیشکسوتان صنعت، کارشناسان و متخصصان هستند. 
ازاین رو برنامه های آموزشی جنبی نمایشگاه ها را باید یکی دیگر از 

فرصت های مغتنم حضور در نمایشگاه ها دانست.
جلسات آموزشی نمایشگاه ها که طیف گسترده ای از موضوعات 
ازجمله افق های نوظهور، بهترین روش و راهبردها، پیشرفت های 
تکنولوژیک و ... را در برمی گیرد، فرصت ارزشمندی است تا  ضمن 
اطلاع از آخرین پیشرفت های صنعت خود، دانش و مهارت های 

جدید کسب کنیم و مزیت رقابتی به دست آوریم.
حضور در نمایشگاه ها و به نمایش گذاشتن برند خود در کنار 
نام دیگر پیش رانان صنعت و بازیگران اصلی، می تواند به طور 
گاهی از برند ما را ارتقا دهد و این فرصتی است که با  قابل توجهی، آ

حضور در نمایشگاه ها به دست می آوریم.
ما با حضور در رویدادهای نمایشگاهی مهم، نه تنها تعهد خود به 
صنعت را نشان می دهیم، بلکه خود را به عنوان بازیگری کلیدی 
در بین دیگر بازیگران اصلی صنعت معرفی کرده و بلندپروازی ها 
و   قامت واقعی برند و سازمانمان را به تصویر می کشیم. هم چنین، 
تعاملات مثبت با بازدیدکنندگان، تجارب به یادماندنی از غرفه و 

نمایش موفق محصولات، تصویر مطلوبی از برند ایجاد می کند.
نمایش  نمایشگاه ها،  در  حضور  فرصت های  از  دیگر  یکی 
فرهنگ سازمانی و حال و هوای برند و سازمانمان به بازدیدکنندگان 
است.غرفه نمایشگاهی ما تجسم فیزیکی فرهنگ، اخلاق و 
ارزش های شرکت است؛ بنابراین ساخت یک غرفه با طراحی کاملاً 
فکرشده و مفهوم سازی شده برای نمای بیرونی از برند شرکتمان 
حیاتی است. گنجاندن عناصر فرهنگ سازمانی شرکت در غرفه، 

نشان می دهد که کار با )یا برای( شرکت ما چگونه می تواند باشد.
نمایشگاه ها خود به مثابه یک »رسانه« هستند و غرفه شرکت در 
نمایشگاه ها، در حال ارسال مداوم پیام هایی به مخاطبان خویش 
است. همان طور که انتشار یک خبر منفی، تصویر بیرونی برند ما 
را تهدید می کند، یک غرفه ضعیف و یک ارائه کم تأثیر نیز چهره 

سازمان ما را نزد بازدیدکنندگان مخدوش خواهد کرد.
از سوی دیگر، نمایشگاه ها فرصت مغتنمی برای در معرض رسانه ها 
قرار گرفتن  است. خیل انبوه رسانه هایی که برای پوشش اخبار 
و تحولات نمایشگاه حاضر می شوند، می توانند فرصتی برای 
گفت وگوهای مدیران شرکت های ما با افکار عمومی، جریان سازی، 

گفتمان سازی، موج آفرینی و همسوسازی باشد.
با در نظر گرفتن همه آنچه گفته شد، نمایشگاه ها نسبت به دیگر 
استراتژی های بازاریابی، ایده ای مقرون به صرفه ترند. مقایسه 
هزینه سالانه کمپین های تبلیغاتی و بازاریابی های پیامکی، تلفنی، 
ایمیلی، بیلبوردی، تلویزیونی و... برای مخاطبین غیرگزینش شده 
و اتفاقی، با هزینه برپایی سالیانه یک غرفه در یک نمایشگاه، آن 
هم برای مخاطبان تخصصی، گواهی است بر این مدعا و این نیز 
فرصت دیگری است که با حضور در نمایشگاه ها به دست می آوریم.

احسان طاهری ، استادیار و عضو هیئت علمی دانشگاه و 
مدیر روابط عمومی گروه سرمایه گذاری توکافولاد

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل هلدینگ 
مدیــر  سلیمانی نســب،  امیررضــا  آتیه فــولاد، 
ســرمایه گذاری و امور مجامــع این هلدینــگ اظهار 
داشت: تمرکز سرمایه گذاری های آتیه فولاد بر زنجیره 
فولاد، صنایع مجاور و حوزه های نوین کســب وکار براســاس برنامه 
اســتراتژیک ســرمایه گذاری اســت؛ درعین حال هدف شــرکت های 
سرمایه گذاری را باید کسب درآمد پایدار دانست و همین امر موجب 
تمایز این شرکت ها از شرکت های دیگر می شود، وفاداری مشتریان 

را به ارمغان می آورد و موجب تعالی سازمان می گردد.
وی با بیان اینکه ماهیت هلدینگ آتیه فولاد را باید در حوزه سرمایه گذاری 
دانست، افزود: پشــتوانه این هلدینگ، ســهام دارانی از جنس صنعت 
فولاد اســت که کارکنان و بازنشســتگان شــرکت فولاد مبارکه محســوب 
می شــوند و به همین دلیل، رســیدن به درآمد پایدار برای شرکت فولاد 

مبارکه و هلدینگ آتیه فولاد همواره مورد توجه بوده است.
سلیمانی نســب با تشــریح ابزارهای کســب درآمــد پایــدار، اذعــان کرد: 
تنوع بخشیدن به سبد ســرمایه گذاری ها که در قالب سرمایه گذاری در 
بخش های مختلف زنجیره فولاد یا صنایع نوین انجام می شود از جمله 

این ابزارهاست.
مدیــر ســرمایه گذاری و امــور مجامــع آتیه فــولاد، ســرمایه گذاری های 
بلندمدت را دومین راهکار کســب درآمد پایدار دانســت و ابراز داشــت: 
تحلیل هــای بنیــادی به خصــوص در زنجیره هــای تأمیــن بایــد در 
شرکت های سرمایه گذاری مدنظر باشــد که این امر در آتیه فولاد نیز در 

سال جاری دنبال می شود.

وی از مدیریت ریسک به عنوان دیگر ابزار دست یابی به درآمد پایدار نام 
برد و تصریح کرد: هر بخش از پرتفوی تشکیل شده برای سرمایه گذاری 
دارای ریسک خاصی است که باید کنترل و پیش بینی لازم برای مواجه 
با تبعات منفــی آن ارزیابی گردد. به عنوان مثــال، در بخش های مالی و 
بازرگانی اســتفاده از روش هایی نظیر قراردادهای آتی، اختیار معامله، 
صندوق هــای ســرمایه گذاری محافظه کارانــه و... می توانــد ریســک 

سرمایه گذاری ها را کاهش دهد.
سلیمانی نسب اضافه کرد: نوآوری و انطباق با تغییرات، مسئله ای است 
که باید در ســرمایه گذاری ها مورد توجه قرار گیرد و بــرای مثال، توجه به 
فرصت هــای جدیدی نظیــر هوش مصنوعــی و مگاترندهای ســلامت 

می تواند زمینه خوبی برای کسب سود فراهم آورد.
کیــد بــر اهمیــت  مدیــر ســرمایه گذاری و امــور مجامــع آتیه فــولاد بــا تأ
مدیریت فعال پرتفوی، متذکر شــد: ســرمایه گذاری ها را می توان به دو 
بخــش ســرمایه گذاری های انجام شــده و در حــال انجام تقســیم کرد و 
سرمایه گذاری های انجام شــده نیز خود به دو دسته در حال ساخت و 
در حال بهره برداری تقسیم می شود که نیازمند رصد مستمر است و این 
مورد به شکل مطلوبی در هلدینگ آتیه فولاد انجام می شود و با شناخت 

تهدیدها و فرصت ها، استراتژی های آینده هدف گذاری می گردد.
وی با بیان اینکه نظارت بر سرمایه گذاری ها امر مهمی است که نه تنها 
منجر به حفاظت از سرمایه سرمایه گذاران می شود، بلکه بهبود عملکرد 
و بازدهی پرتفوی را هم به ارمغان می آورد، ادامه داد: مورد بعدی، ایجاد 
روابط قوی با سایر سرمایه گذاران است که در این مورد نیز، تخصص ها 
در شرکت های گروه مبارکه در حال طبقه بندی شدن است؛ اما نیازمند 

ایجاد هم افزایی هایی برای تسریع در سرمایه گذاری هاست.
مدیر سرمایه گذاری و امور مجامع آتیه فولاد با تشریح سیاست های این 
هلدینگ در حوزه ســرمایه گذاری گفت: ســرمایه گذاری های آتیه فولاد 
در مســیر ایجاد توســعه پایدار و درآمد پایــدار برای ســهام داران حرکت 
می کند؛ اما باید توجه داشــت که این مسئله، نیازمند ایجاد هم افزایی 

اطمینان بخش بین شرکت های گروه مبارکه است.
وی با بیان اینکه تصمیم آتیه فولاد برای ورود به بازار سرمایه قطعی شده 
اســت و به طور جدی در تلاشــیم ایــن امر مهم در ســال جــاری محقق 
گردد افزود: در حال طی کــردن آخرین مراحل اداری این کار هســتیم و 
امیدواریم به زودی با تشکیل جلسه هیئت پذیرش بورس نتایج مناسبی 

در این فرایند حاصل گردد.
سلیمانی نســب ابراز کــرد: ورود به بازار ســرمایه، مزایــای مختلفی نظیر 
افزایش شــفافیت و افزایــش اعتبار و توســعه برندینــگ، افزایش قدرت 
نقدشــوندگی ســهام، بهــره بــردن از مزیت هــای ســپرده کالایــی بــرای 

شرکت های بازرگانی و تسهیل تأمین مالی را به همراه خواهد داشت.
مدیر ســرمایه گذاری و امــور مجامع آتیه فولاد خاطرنشــان کــرد: برنامه 
استراتژیک ســرمایه گذاری آتیه فولاد تهیه شده است که می تواند سبد 
درآمدی خوبی را در ســال 1۴10 بــه ارمغان آورد که در آن شــاخصه های 
مختلفــی نظیــر اثــر مگاترندهــا و شــیفت پارادایم هــا، مطالعــات بــازار، 
مزیت های رقابتی و نسبی و... همسو با سیاست های توسعه پایدار در 
نظر گرفته شــده اســت. به طور قطع، زنجیره فولاد و صنایع مجاور آن از 
حوزه های تمرکز آتیه فولاد خواهد بــود و در کنار آن، نــگاه به حوزه های 

نوین کسب وکار نیز وجود خواهد داشت.

پایان موفقیت آمیز تدوین جهت گیری های استراتژیک شرکت های گروه فولاد مبارکه

تیه فولاد بر زنجیره فولاد، صنایع مجاور تمرکز سرمایه گذاری های آ
یک سرمایه گذاری  و حوزه های نوین کسب وکار براساس برنامه استراتژ

رئیس راهبری شرکت های گروه فولاد مبارکه خبر داد:

مدیر سرمایه گذاری و امور مجامع آتیه فولاد مطرح کرد؛

باهدف ارزش افزایی، ارتقای عملکرد و هماهنگی 
جهت گیری هــای  تدویــن  شــرکت ها،  میــان 
اســتراتژیک شــرکت های گــروه فــولاد مبارکــه بــا 

موفقیــت بــه پایــان رســید.
رئیــس راهبری شــرکت های گــروه فــولاد مبارکه، ضمــن اعــلام این خبر 
گفــت: تهیــه اســناد جهت گیــری شــرکت های گــروه فــولاد مبارکــه بــا 
انتخاب 2۳ شرکت اصلی از خردادماه سال جاری آغاز شــد و در حال 
حاضر بــا حضــور مدیــران عامــل و هیئت مدیــره و مدیران شــرکت ها و 

نماینــدگان فــولاد مبارکــه در حال نهایی ســازی این اســناد هســتیم.
مجیــد مونســان تصریــح کــرد: انتظــار مــی رود اســناد 2۳ شــرکت 
منتخــب در مهــر 1۴0۳ نهایــی گــردد و طــی جلســاتی در آبان مــاه ایــن 
اســناد بــه تصویــب مدیرعامــل و مدیــران فــولاد مبارکــه برســد و بــه 

شــرکت های گــروه ابــلاغ گــردد.
بــه گفتــه رئیــس راهبــری شــرکت های گــروه فــولاد مبارکــه، ایــن اقــدام 
به منظــور ارزش افزایی و ارتقای عملکرد و هماهنگی میان شــرکت ها 
انجام شــده و این امکان را فراهم مــی آورد که با یک دیدگاه مشــترک و 

اســتراتژیک بــه چالش هــا و فرصت هــای آینــده پاســخ دهیم.
وی بــا اشــاره بــه دیگــر مزایــای ایــن فراینــد افــزود: ایــن جهت گیــری 
اســتراتژیک همچنین بــه بهبــود تصمیم گیری هــا و افزایش بهــره وری 
در تمامــی ســطوح ســازمان کمــک خواهــد کــرد و انتظــار مــی رود 
اســناد تهیه شــده مســیری روشــن بــرای حرکــت شــرکت ها در افــق 

1۴10 فراهــم آورد.

بــه گــزارش خبرنــگار فــولاد، در همیــن زمینــه مدیــر اســتراتژی و 
تعالــی ســازمانی و کارشــناس راهبــری شــرکت های فــولاد مبارکــه 

چنیــن گفتنــد:

 سیامک شجاعی، مدیر استراتژی و تعالی سازمانی
رمز موفقیت هلدینگ های بزرگ هم افزایی شرکت های 

زیرمجموعه است

اهمیت جهت گیری استراتژیک در شرکت های یک گروه، به ویژه در 
دنیای پیچیده و رقابتی امروز،  انکارناپذیر است. این فرایند به شرکت ها 
کمک می کند تا اهداف مشترک با استراتژی کلان گروه را تعیین کنند و 
به این ترتیب میان آن ها هم افزایی بیشتری ایجاد گردد.  این امر می تواند 

به بهبود عملکرد، افزایش بهره وری و کاهش هزینه ها منجر شود.
امروزه یکی از رموز موفقیت هلدینگ های بزرگ، هم افزایی شرکت های 
زیرمجموعه و جلوگیری از تخریب ارزش است که از طریق همسویی 
شرکت ها ایجاد می گردد. جهت گیری استراتژیک نه تنها به ایجاد یک 
چشم انداز مشترک کمک می کند، بلکه باعث تقویت فرهنگ سازمانی و 
ایجاد حس تعلق در میان کارکنان نیز می شود. این عوامل در کنار هم به 
کوسیستم کاری قوی و پایدار منجر می شود که می تواند در  ایجاد یک ا

برابر چالش های آینده مقاومت کند.
گروه فولاد مبارکه به عنوان سازمانی پیشتاز و الگوی بنگاه داری در کشور 
با الگوبرداری از مدل تدوین استراتژی شرکت مشاوره BCG با تعیین 
مدل کسب وکار فعلی شرکت های گروه و تحلیل های مختلف محیطی، 
استفاده از نظر پیشکسوتان و متخصصان صنعت فولاد، ارکان استراتژیک 
خود شامل فلسفه وجودی، مأموریت، چشم انداز و ارزش های سازمانی 

را بازنگری و استراتژی های محوری را به شرح زیر تدوین کرد.
فلسفه وجودی: شرکتی مسئولیت پذیر برای خلق آینده بهتر

مأموریت: تولید انواع محصولات فولادی به منظور توسعه 
زیرساخت های کشور

چشم انداز: الگوی ملی بنگاه داری و شرکتی جهان تراز در جمع 20 

شرکت فولادی برتر جهان
ارزش های سازمانی:

1- ارزش های اسلامی و انسانی
کیفیت و به موقع 2- کار ایمن، با

۳- تعالی، بهبود مستمر، نوآوری و مشارکت سازمانی
۴- مشتری مداری، تکریم همکاران و ذی نفعان

5- مسئولیت پذیری اجتماعی و صیانت از محیط زیست
استراتژی های محوری:

کثری و اقتصادی از ظرفیت های تولیدی با تمرکز بر  1-بهره برداری حدا
تولید محصولات ویژه

2-توسعه متوازن زنجیره ارزش و زیرساخت های موردنیاز
۳-توسعه نوآوری و فناوری

۴-توسعه سرمایه انسانی و ارتقای بهره وری و دل بستگی کارکنان
5-توسعه پایدار )زیست محیطی، اجتماعی، حکمرانی(

مرتضی شبانی، مدیر امور مجامع و راهبری شرکت ها
ایجــاد ســامانه مدیریــت اســتراتژیک اســناد جهت گیــری 

اســتراتژیک شــرکت های گــروه

باتوجه به اتخاذ رویکرد نوین جهت تدوین اسناد جهت گیری استراتژیک 
برای  گروه در فولاد مبارکه، فلسفه وجودی یکسان  شرکت های 
شرکت های گروه و مأموریت و چشم اندازهایی جدید برای 2۳ شرکت 
منتخب تدوین شد و پس از آن شاخص های عملکرد کلیدی برای 
پایش این اهداف تا افق 1۴10 تعیین شد. در ادامه پس از تدوین اسناد 
جهت گیری شرکت ها و با توجه به لزوم کنترل تحقق اهداف و در راستای 
رسالت راهبری شرکت های گروه، از بستر سیستم مدیریت استراتژیک 
راهبرد استفاده خواهد شد؛ به نحوی که سند تهیه شده برای هرکدام از 

شرکت ها در سامانه راهبرد ثبت و برنامه ریزی و پایش می گردد.
کنترل برنامه ریزی  شایان ذکر است سامانه راهبرد، بستری برای 
استراتژیک شرکت های گروه است که به تازگی در بستر تحت وب راه اندازی 
، مأموریت، اهداف و اقدامات  شده است. پیش  از این، چشم انداز
گانه در سامانه ثبت و در  استراتژیک هریک از شرکت ها به صورت جدا
دوره های ماهانه، فصلی، شش ماهه و سالیانه پایش می شد، ولی با 
اجرای رویکرد جدید با اعمال تغییراتی در این سامانه، سند جهت گیری 
استراتژیک جدید شرکت ها که شامل فلسفه وجودی یکسان و مأموریت 
تدوین شده در راستای تحقق مأموریت شرکت مادر و چشم انداز مرتبط 
با پنج استراتژی اصلی گروه است، جایگزین رویکرد پیشین برنامه ریزی 
استراتژیک شرکت ها در بخش تدوین استراتژی ها و ارکان استراتژیک 
شده و به دنبال آن با ثبت و برنامه ریزی شاخص های کلیدی در سامانه تا 
افق 1۴10 برای هریک از شرکت ها، امکان پایش عملکرد شرکت ها در مسیر 

تحقق چشم انداز و اهداف شرکت مادر فراهم آمده است.
در این فرایند پس از تعیین استراتژی های سرپرستی شرکت های 
زیرمجموعه، به منظور هم افزایی و ارزش آفرینی در گروه طی جلسات 
متعدد )بالغ بر ۴0 جلسه( با مدیرعامل و مدیران ارشد شرکت های گروه، 
جهت گیری استراتژیک و اهداف کلان تک تک شرکت ها همسو با ارکان 
استراتژیک گروه تدوین شد. بر این  اساس، فلسفه وجودی کلیه شرکت ها 
همان فلسفه وجودی شرکت فولاد مبارکه یعنی »شرکتی مسئولیت پذیر 
برای خلق آینده ای بهتر« تعیین گردید. چشم انداز و اهداف کلان هر 
شرکت نیز با تعیین جایگاه آن شرکت در چشم انداز افق 1۴10 گروه فولاد 
مبارکه نظیر درآمد عملیاتی، سطح تعالی، ظرفیت و کمیت تولید یا 
خدمت و... تدوین شد. در ادامه به منظور جلوگیری از موازی کاری، رقابت 
ناسالم و... با تعریف مأموریت، محدوده فعالیت های هر شرکت مشخص 
گردید و نهایتاً استراتژی های محوری هر شرکت همسو با استراتژی های 

پنج گانه گروه تدوین شد.

امیررضا سلیمانی نسب
مدیر سرمایه گذاری و امور مجامع هلدینگ آتیه فولاد
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خبر  کوتاه

در ماه جولای، واردات فولاد ترکیه با ۲۴ درصد کاهش به ۱.۱۷ میلیون 
تن رسید. نسبت صادرات به واردات فولاد ترکیه در بازه زمانی ژانویه 
تا جولای از ۴۷.۸۶ درصد در مدت مشابه سال گذشته به ۷۵.۸ 
درصد افزایش یافته است. بر اساس بیانیه انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ترکیه )TCUD(، تولید فولاد خام در ترکیه در جولای امسال با ۴ درصد 
افزایش سالانه به ۳.۰۵ میلیون تن رسید. ترکیه در بازه زمانی ژانویه تا 
جولای امسال ۲۱.۶۷ میلیون تن فولاد خام تولید کرد 

در نیمه اول سال ۲۰۲۴، رشد مصرف داخلی فولاد در اوکراین کاهش 
یافت که ناشی از ادامه روند بهبود فعالیت های تجاری پس از 
سختی های پس از جنگ و تداوم تأثیر عوامل منفی فعلی یعنی کمبود 
، بخش های خاصی  برق و... بوده است. فعالیت در بخش ساخت وساز
از مهندسی مکانیک و صنعت معدن به حمایت از تقاضا ادامه خواهد 
داد. پس از افزایش ۲.۲ برابری در پایان سال گذشته، مصرف فولاد در 
ژانویه تا ژوئن ۷.۸ درصد کاهش یافت و تا ۱.۷۴ میلیون تن رسید. 

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

واردات فولاد ترکیه 2۴ درصد در ماه جولای کاهش یافت کاهش قابل توجه تقاضای فولاد در اوکراین

کید بر اهمیت  مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با تأ
تأمین مواد اولیه موردنیاز فولادسازی در این مجموعه 
فولادی از رکوردشکنی در واحد احیا مستقیم و تولید 
قابل توجه آهن اسفنجی خبر داد و گفت: تلاشگران فولاد هرمزگان در 
واحد احیا مستقیم موفق شدند با تولید ۸۲۶ هزار تن آهن اسفنجی در 
۵ ماه نخست امسال، ضمن دست یابی به بالاترین میزان تولید این 
محصول از ابتدای بهره برداری، بیش از نیمی از ظرفیت تولید سالانه 

این مدول ها را محقق سازند.
 عطـاالله معروفخانـی در گفت وگـو بـا خبرنـگار روابـط عمومـی بـه ثبـت 
رکوردهـای متعـدد در واحدهـای فولادسـازی و احیـا مسـتقیم شـرکت 
اشـاره کـرد و گفـت: مـا در فـولاد هرمـزگان عـزم خـود را جـزم کردیـم تـا در 
سالی که از سوی رهبر معظم انقلاب با عنوان »جهش تولید با مشارکت 
گرچه در  مردم« نام گذاری شـده به ایـن راهبرد جامه عمل بپوشـانیم. ا
خردادمـاه، محدودیت بـرق به ویـژه واحد فولادسـازی ایـن مجموعه را 
هماننـد دیگـر واحدهـای فولادسـازی کشـور به شـدت تحـت تأثیـر قـرار 
داد، واحد احیا مسـتقیم شـرکت به تنهایی بار جهش تولید را بـر دوش 
کشید و در 5 ماه نخست امسال با رکوردشکنی توانست 82۶ هزار و 85۶ 

تن آهن اسـفنجی تولید کند که ایـن میزان در مقایسـه با مدت مشـابه 
سـال پیـش )7۳8 هـزار و ۹۴۹ تـن آهن( جهـش 12 درصدی و بیشـترین 
میزان تولید در یک بـازه زمانی پنج ماهه از ابتدای بهره برداری را نشـان 

می دهـد.
کید کرد: نکته قابل توجه این اســت که ظرفیت تولید واحد احیا  وی تأ
مستقیم یک میلیون و ۶50 هزار تن در سال است و با تولید 82۶ هزار تن، 
نیمی از ظرفیت اسمی تنها در 5 ماه محقق شده و این در حالی است که 
گر به فولاد هرمزگان انرژی به میزان کافی داده شود، به طورقطع فراتر از  ا

تصور و ظرفیت اسمی و عملیاتی تولید خواهد کرد.
 مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان با بیــان اینکه واحد احیا مســتقیم از 
ابتدای امسال 1۶ رکورد تولیدی به ثبت رسانده، خاطرنشان کرد: امروزه 
با توجه به فضای رقابتی داخلی و بین المللی و شرایط خاص اقتصادی 
کم بر کشور، این شرکت بیش ازپیش حرکت به سمت ارتقای بهره وری،  حا
کاهش هزینه های و استفاده از ظرفیت های بومی را با هدف رقابت پذیری 

هرچه بیشتر در دستور کار خود قرار داده است.
 معروفخانی اضافــه کــرد: اقداماتی همچون اجــرای پروژه هــای بهبود، 
شــامل بهبود فرایندهای تولید، ارتقای کیفیت محصــولات و مدیریت 

ضایعات تولیدی، همچنین اجرای موفقیت آمیز شات دان سالیانه در 
زمستان سال گذشته به همراه تعویض و تعمیر قطعات و تجهیزات به ویژه 
بهینه سازی زمان تعمیرات برنامه ریزی شده، تعویض نسوز دیواره داخلی 
کوره مدول A در شات دان سالیانه و... موجب شد در فصل بهار شاهد 
رکوردشکنی ها و در 5 ماه شاهد بیشترین تولید آهن اسفنجی از ابتدای 

بهره برداری باشیم.
 وی ضمن تشکر از تمامی کارکنان شـرکت به ویژه حوزه بهره برداری 
و احیا مستقیم، این رکورد را حاصل کار گروهی و جهادگونه کارکنان 
کیـد کـرد: نـام فـولاد  در گرمـای طاقت فرسـای تابسـتان دانسـت و تأ
هرمـزگان در ایـن سـال ها بـا رکوردشـکنی عجیـن شـده و همـکاران 
همـدل شـرکت از کوچک تریـن فرصـت بـرای رکوردشـکنی اسـتفاده 

می نماینـد.
مدیرعامل فولاد هرمزگان در خاتمه ابراز امیدواری کرد با همت و درایت 
مسئولان کشور، هرچه ســریع تر تدابیر گره گشا برای تأمین برق صنعت 
فولاد کشور اندیشــیده شــود تا ازاین پس شــاهد قطعی برق صنعت و از 
دســت رفتن فرصت تولیــد و ســودآفرینی برای شــرکت و ذی نفعــان آن 

نباشیم.

دست یابی به بالاترین میزان تولید آهن اسفنجی در تاریخ بهره برداری فولاد هرمزگان
با تولید 826 هزار تن آهن اسفنجی طی ۵ ماه محقق شد؛

آموزش؛ 

یار استراتژیک فولاد سنگان

فــولاد ســنگان بــا درک اهمیــت آمــوزش به عنــوان یــار 
استراتژیک شــرکت، آموزش و توسعه ســرمایه های انسانی 
را مبنــای اهــداف و راهبردهــای کلان ایــن شــرکت در امــر 
توســعه ســرمایه های انســانی قــرار داده و در همیــن راســتا، 
اهــداف و راهبردهــای خــود را تدویــن و عملیاتــی کــرده 

است.
در دنیای امروز، از حوزه آموزش به عنوان یار استراتژیک سازمان 
یاد می شود و این مهم زمانی محقق می شود که واحد آموزش 

برای کلیه اقدامات پیش رو دارای برنامه و عمل باشد.
امـروزه هیـچ سـازمانی بـدون توجـه بـه نیـروی انسـانی و نقـش 
سـازنده آن در ارائـه خدمـات، قـادر بـه ادامـه حیـات نیسـت. 
در واقـع حفـظ و ارتقـای توانایـی سـازمان ها و شـرکت ها در گـرو 
آمـوزش و حفـظ نیـروی کاری واجـد شـرایط اسـت و پـرورش و 
توسـعه سـرمایه انسـانی از عوامـل موردتوجـه در ایـن زمینـه بـه 
شـمار می آید. توسـعه منابع انسـانی و به کارگیـری درسـت آن در 
سـازمان ها و مؤسسات، مسـتلزم تأمین نیروی انسـانی کارآمد، 

ماهـر و آموزش دیـده اسـت.
فولاد سنگان که اهتمام ویژه ای به آموزش و توسعه نیروهای 
گیری  انسانی دارد، در فرایندهای خود جامعه پذیری و فرا
آموزش های بدو استخدام، مدیریت آموزش و یادگیری کارکنان و 
توسعه شایستگی مدیران و برنامه های جانشین پروری را مدنظر 
دارد. ارزیابی رضایتمندی کارکنان، مدیریت فرهنگ سازمانی و 
مدیریت رفتار سازمانی، از فرایندهای دیگری است که مورد توجه 

این مجموعه است.
انتخاب و پرورش افراد شایسته در فولاد سنگان

زمینه  در  سنگان  فولاد  شاخص  اقدامات  تشریح  در 
جانشین پروری باید به این موضوع اشاره کرد که جانشین پروری 
فرایندی است که طی آن افراد شایسته برای احراز مشاغل کلیدی 
یک سازمان، از میان افراد واجد شرایط انتخاب و پرورش داده 
می شوند. فولاد سنگان از شرکت هایی است که به طورجدی به 
توسعه شایستگی مدیران و برنامه های جانشینپروری اعتقاد 

دارد و آن را اجرایی می کند.
فولاد سنگان با درک عمیق از حساسیت امر آموزش، در حوزه 
جانشین پروری با تشکیل هسته دانشی تحت عنوان باشگاه 
کادمیک کوچینگ، سنگ  مدرسان داخلی و توأم با پروژه های آ
بنای مدیریت استعدادها در سازمان و جانشین پروری را استوار 

کرده است.
ارزیابی ظرفیت های کارکنان به روش شبیه سازی

 اقدامات و پروژه های استراتژیک فولاد سنگان نیز مشتمل بر 
استقرار استاندارد مدیریت شایستگی، استقرار نظام مدیریت 
اخلاق، ارزش ها و فرهنگ سازمانی، طراحی و استقرار نظام جامع 
جانشین پروری و استقرار باشگاه مدرسان و مربیان داخلی است. 
همچنین این مجموعه برگزاری کانون ارزیابی کارکنان، توسعه 
سبک رهبری و استقرار نظام منتورینگ را در زمره اقدامات و 

پروژه های استراتژیک خود قرار داده است.
کانون ارزیابی کارکنان در حالی جزو فعالیت های قابل توجه فولاد 
سنگان به شمار می آید که واحد آموزش و توسعه سرمایه های 
انسانی این مجموعه با هدف شناسایی شایستگی ها و فرصت ها، 
کاربردی آن در جهت  پتانسیل سنجی و استفاده از نتایج 
نیازسنجی آموزشی و برنامه های توسعه ای کارکنان، پتانسیل 
کارکنان را به روش شبیه سازی مورد ارزیابی قرار می دهد. برای 
انجام این مهم پس از بازنگری مدل شایستگی های عمومی در 
سه سطح کارشناسی، سرپرستی و رهبری از طریق بهینه کاوی، 
مصاحبه عمیق و در نظر گرفتن انتظارات سازمان جهت رسیدن 
به اهداف، برنامه ریزی لازم برای ارزیابی شایستگی و مدیریت 
و توسعه مدل های شایستگی در سطوح تعریف شده، صورت 

می گیرد.
توجه ویژه فولاد سنگان به دل بستگی سازمانی

رضایـت کلـی کارکنـان، نسـبتِ دل بسـتگی کارکنـان، نسـبت 
توانمندی کارکنان، سرانه آموزش کارکنان، سرانه آموزش سطوح 
مدیریتی، اثربخشی دوره های آموزشی، نرخ شایستگی سطوح 
مدیریتـی، نـرخ شایسـتگی کارکنـان و نسـبت مشـاغل مدیریتی 
دارای جانشین مصوب ازجمله شاخص های استراتژیک فولاد 
سـنگان در موضـوع آمـوزش و توسـعه سـرمایه های انسـانی بـه 

شـمار می آیـد.
ایجـاد دل بسـتگی کارکنـان بـه کار و سـازمان، آن هـم بـه شـکلی 
، یکـی از دغدغه هـای مهـم مدیریـت در فـولاد سـنگان  پایـدار
است که عمیقاً نسبت به آن احساس مسئولیت می کنند. این 
احسـاس مسـئولیت از آنجـا ناشـی می شـود کـه ایـن مجموعـه 
فـولادی بر تأثیـر زیـاد و مسـتقیم دل بسـتگی کارکنـان بـر تمایل 
، اعتقـاد راسـخ  آن هـا بـرای یادگیـری و بهـره وری در محیـط کار

دارنـد.

حرکت فولادسنگ مبارکه به سوی تکمیل زنجیره تأمین فولاد کشور

افزایش سهم بازار و توسعه سبد محصولات گالوانیزه 
تولیدی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری

امیرحســین کریمــدادی، مدیرعامل شــرکت معدنی 
و صنعتی فولادســنگ مبارکه، در گفت وگو با خبرنگار 
ایراسین به بررسی دستاوردها، چالش ها و برنامه های 

آتی این شرکت پرداخت.
کریمدادی در آغاز با اشاره به تاریخچه تأسیس و فعالیت های این شرکت 
کتشاف و تجهیز شرکت از سال 1۳۶2 آغاز و  گفت: عملیات اجرایی طرح ا
در سال 1۳71 به پایان رسید. از آن زمان، با هدف تأمین مواد اولیه صنعت 
فولاد، به ویژه گروه فولاد مبارکه، فعالیت بهره برداری از معادن شروع شد.

وی اضافــه کــرد: مالکیت شــرکت فــولاد مبارکــه بر ایــن شــرکت از طریق 
هلدینگ تأمین و فــراوری مواد معدنی فولاد مبارکه اســت و ما با تکیه بر 
این تغییرات سهام داری، در تلاشیم تا با توسعه زیرساخت ها و افزایش 
ظرفیت تولید، نه تنها موقعیت خود را به عنــوان بزرگ ترین تولیدکننده 
آهک کلسینه و سنگ آهک و تأمین کننده مواد معدنی صنعت فولاد در 
کشــور حفظ کنیم، بلکه با ورود به بازارهای جدید، گام های اساســی در 

توسعه محصول و مشتری برداریم.
کریمــدادی به دســتاوردهای اخیر شــرکت اشــاره کــرد و گفــت: در 5 ماه 
نخســت ســال جــاری، موفــق شــدیم 27 درصــد افزایــش در اســتخراج 
ســنگ آهک و 21 درصد افزایش در تولید آهک کلســینه نسبت به سال 
گذشته داشته باشیم. این دستاوردها به همراه احداث بزرگ ترین واحد 

سنگ شــکنی ســنگ آهک و کوره های عمودی تولید آهک کلسینه در 
ایران، تنها بخشــی از تلاش های ما برای بهبود تولید و تأمین مواد اولیه 

گروه فولاد مبارکه است.
وی درباره برنامه های توســعه ای شرکت اظهار داشــت: ما در سال 1۴0۳ 
قصد داریم راه اندازی و تســت ســرد فــاز ۳ کوره های آهــک و دولومیت و 
همچنین استخراج از معادن هماتیت داوران و کودی را عملیاتی کنیم. 
کتشــاف و تملک معادن جدیــد، درصدد تکمیل  همچنین با تمرکز بر ا

زنجیره تولید مواد معدنی موردنیاز فولاد مبارکه هستیم.
کیـد بـر بومی سـازی تکنولوژی هـای جدیـد و اسـتفاده از  کریمدادی بـا تأ
مدل های نویـن حفـاری و آتشـباری گفت: فولادسـنگ مبارکه در مسـیر 
تحقق اهـداف اسـتراتژیک خـود گام برمـی دارد و امیدواریـم بـا ادامه این 
رونـد، نیازهـای صنعـت فـولاد کشـور را بـه بهتریـن شـکل ممکـن تأمیـن 

کنیـم.
وی در خصوص کیفیت فرایند پخت آهک توضیح داد: با کنترل دقیق دما 
کسید کربن  و نظارت بر فرایند پخت در کوره ها، موفق شدیم میزان دی ا
را در بازه استاندارد نگه داریم و به این ترتیب، میزان ریجکتی سنگ آهک 

کلسینه را به حداقل رساندیم.
مدیرعامل فولادسنگ مبارکه همچنین به پروژه های توسعه ای شرکت 
اشاره کرد و افزود: احداث فاز ۳ کوره های آهک و دولومیت با پیشرفت 75 

درصدی و احداث تقاطع غیرهمسطح به منظور ارتقای مسئولیت های 
اجتماعی شرکت، ازجمله پروژه های مهم در دست اجرای ما هستند.

وی درباره ســایر پروژه های معدنی و توســعه ای گفت: در حال پیگیری 
بهره برداری از معادن تملیکی، راه اندازی معادن دولومیت و بهره برداری از 
دستگاه های حفاری پیشرفته هستیم. همچنین، راهبری پهپادها برای 
بهبود نظارت بر عملیات معدنی و افزایش کارایی، بخشی از فعالیت های 

جاری ماست.
کریمدادی اظهار داشت: شرکت فولادسنگ مبارکه در راستای مأموریت 
تأمیـن پایدار مـواد اولیـه معدنی گـروه فولاد مبارکـه، موفق به تملک سـه 
معـدن سـنگ آهن هماتیـت در اسـتان های کرمـان و هرمـزگان شـده 
است. این معادن شـامل معدن سنگ آهن-سـیلیس داوران با ذخیره 
ک سـرخ کـودی با ذخیره بیـش از ۶  ۴ میلیون تن، معـدن هماتیت و خا
میلیون تـن، و معدن سـنگ آهن پرزیـن با ذخیـره بیـش از ۳ میلیون تن 

هماتیت هسـتند.
وی در پایــان  افزود: علاوه بــر تملک و اســتخراج از این معــادن، با توجه 
به لزوم پرعیارسازی ذخایر، موفق شــدیم مطالعات فرآوری در مقیاس 
آزمایشــگاهی و پایلــوت بــه روش تســویه بســتر ســیال را بــر روی ذخایــر 
هماتیتی خود اجرایی کنیم. این اقدام، گامی مؤثر در راستای تأمین مواد 

اولیه موردنیاز فولاد مبارکه است.

شرکت ورق خودرو با تولید محصولات کیفی گالوانیزه 
با ضخامت ۵.۲ میلی متر و تولید محصولات گالوانیزه با 
جرم پوشش 4۵0 گرم بر مترمربع تنوع سبد محصولات 

خود را افزایش داد.
نوید ایزدی، مدیر ارشـد کارخانه ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، 
در مصاحبـه خبرنـگار روابـط عمومـی شـرکت ضمـن اعـلام ایـن خبـر 
افـزود: شـرکت ورق خـودرو چهارمحـال و بختیـاری بـا برخـورداری 
از تکنولـوژی روز دنیـا و جدیدتریـن اسـتانداردهای بین المللـی، 
تولیدکننده برتر محصولات کیفی گالوانیزه در کشـور اسـت و بالاترین 
سـهم از تولیـد محصـولات گالوانیـزه در کشـور را بـه خـود اختصـاص 

داده اسـت.

وی در خصوص تولید محصولات گالوانیزه کیفی با ضخامت 5.2 میلی متر 
و نیز تولید محصولات گالوانیزه با جرم پوشش ۴50 گرم بر مترمربع برای 
اولین در کشور در این شرکت خاطرنشان کرد: تولید محصولات کیفی با 
جرم پوشش ۴50 میلی گرم بر مترمربع در انحصار شرکت ورق خودرو است 
و با عرضه ایــن نوع محصولات کیفی گالوانیزه، ســبد تولیدات به صورت 

چشم گیری افزایش یافت.
ایــزدی در خصــوص مــوارد کاربــردی ایــن نــوع محصــولات گفــت: ورق 
گالوانیزه با ضخامت 5.2 میلی متر عمدتاً در صنایع منبع سازی و صنایع 
لوازم خانگی کاربــرد دارد و ورق هــای گالوانیزه با جرم پوشــش ۴50 گرم بر 
مترمربع به علت مقاومت زیاد در مقابل خوردگی غالباً در مناطق با درصد 

رطوبت بالا در صنایع مختلف مورد استفاده قرار می گیرد.

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی فولادسنگ مبارکه تصریح کرد:

امیرحسین کریمدادی
 مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی فولادسنگ مبارکه

عطاالله معروفخانی
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان
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       بـــــــــــــــازار

فعالیت کارخانه ها در چین با بیشترین کاهش در ۶ ماه 
اخیر روبه رو شد

خبــــــــــــــــر       

صنعت فولاد یکی از پایه های اساسی و مهم پیشرفت 
اقتصادی و توسعه صنعتی در جوامع مختلف به حساب 
می آید و به عنوان موتور محرک توسعه صنایع پایین دستی و 
وابسته محسوب می شود. در دنیای امروز، اهمیت این صنعت 
در بهبود شاخص های اقتصادی به ویژه ایجاد ارزش افزوده، 
اشتغال زایی، رشد صادرات و ارزآوری و... بر هیچ کس پوشیده 
نیست و ازاین رو دولت ها به دنبال ایجاد بسترهای لازم جهت 
افزایش تولید و نیز صادرات این فلز پراهمیت و استراتژیک به 

بازارهای بین المللی هستند.
 طبق جدیدترین آمار ارائه شده از سوی انجمن جهانی فولاد 
)WSA(، 152 میلیون و 800 هزار تن فولاد خام در جهان طی ماه 
جولای 202۴ تولیدشده که سهم ایران از این میزان، یک میلیون 
و 800 هزار تن بوده است. تولیدکنندگان فولاد کشور در حالی موفق 
به تحقق این میزان تولید فولاد خام در هفتمین ماه از سال جاری 
میلادی شدند که متأسفانه با کاهش 18.7 درصدی نسبت به 
مدت مشابه سال 202۳، جایگاه ایران در میان 10 فولادساز برتر 
جهان پس از یک رتبه نزول، از نهم به دهم تنزل یافت و کشور 

برزیل جای ایران ایستاد.
اساساً آنچه منجر به افت تولید فولاد خام کشور طی هفته های 
اخیر شده، قطعی برق به عنوان یکی از مهم ترین مؤلفه های 
تولید در واحدهای فولادسازی بوده است. متأسفانه محدودیت 
تأمین برق صنایع در روزهای گرم سال، به یک چالش تکراری 
برای فولادسازان داخلی تبدیل شده و نه تنها تمهیدات لازم 
برای رفع این معضل توسط دولت و مسئولان اندیشیده نشده 
است، بلکه به دلیل کمبود تولید برق در کشور از یک سو و 
افزایش میزان مصرف از سوی دیگر، شاهد تشدید قطعی برق 
کارخانه های صنعتی و فولادی در سالی که به نام جهش تولید 
مزین شده است، هستیم. طبق ماده 1۶ قانون جهش تولید 
دانش بنیان مصوب 11 اردیبهشت ماه 1۴01 مجلس شورای 
اسلامی، در راستای توسعه صنایع دانش بنیان مرتبط با 
انرژی های تجدیدپذیر و توسعه بازار برای این صنایع و تولید 
ک در محل مصرف، صنایع با قدرت مصرف بیشتر از یک  برق پا
مگاوات موظف اند معادل یک درصد از برق موردنیاز سالانه 
خود را از طریق »احداث نیروگاه های تجدیدپذیر« تأمین کنند 

و این میزان در پایان سال پنجم باید حداقل به 5 درصد برسد.
این قانون در حالی به تصویب رسیده است که تأمین انرژی برق 
 ، برای کارخانه های فولادی فعال در بخش خصوصی کشور
هزینه هنگفتی را به همراه دارد و در صورت احداث نیروگاه های 
خورشیدی نیز برق کافی و موردنیاز فعالان این صنعت از محل 
احداث این نیروگاه ها تأمین نخواهد شد. در چنین شرایطی، 
تولیدکنندگان فولاد ناچار به استفاده از دیزل ژنراتورها هستند که 
این مسئله نیز معضلات خاص خود را به همراه دارد. انحصاری 
بودن برخی قطعات مصرفی و همچنین خدمات تعمیرات و 
نگهداری، استفاده از دیزل ژنراتورها در کارخانه های فولادسازی 
که متأسفانه در شرایط سخت  را با چالش روبه رو کرده است؛ چرا
و دشوار تحریم، دسترسی به قطعات و خدمات فنی مرتبط با 
این دیزل ژنراتورها که عمدتاً از تکنولوژی های معتبر اروپایی و 
آمریکایی بهره می برند، امکان پذیر نیست. از طرفی، سوخت 
گر قرار  قابل استفاده در این ژنراتورها نیز گاز و گازوئیل است و ا
باشد معضل قطعی گاز در روزهای سرد سال که همچون قطعی 
برق گریبان فولادسازان کشور را گرفته ادامه پیدا کند، بنابراین 
استفاده از دیزل ژنراتورها نیز تفاوت چندانی در شرایط موجود 

ایجاد نخواهد کرد.
علاوه بر کمبود برق که بی شک دولت و وزارت نیرو متولی اصلی 
رفع این چالش هستند، تأمین آهن اسفنجی به عنوان ماده اولیه 
اصلی تولید فولاد در کارخانه های فولادسازی کشور و همچنین 
نحوه قیمت گذاری آن در بورس کالای ایران نیز عملکرد فعالان 
این صنعت را تحت تأثیر قرار داده است؛ به نحوی که بخش 
عمده ای از آهن اسفنجی عرضه شده در بورس در اختیار 
تولیدکنندگان دولتی قرار می گیرد و ازاین رو دست فولادسازان 
بخش خصوصی از تأمین این ماده اولیه حیاتی کوتاه باقی 

می ماند. 
گفتنی است که این معضل به ویژه در روزهای سرد سال که 
واحدهای احیا مستقیم با معضل قطعی گاز مواجه اند، بیشتر 
خ نمایی کرده و به دنبال افت تولید آهن اسفنجی و کاهش  ر
عرضه و افزایش تقاضا، شرایط بازار دستخوش تغییرات نامناسبی 
می شود. قیمت گذاری دستوری در بورس نیز بر مشکلات موجود 
گر دولت و وزارتخانه های  در تولید فولاد کشور دامن زده است و ا
ذی ربط بتوانند این معضل به علاوه کمبود برق و گاز کارخانه های 
فولادسازی کشور را رفع کنند، نه تنها جایگاه ایران در میان برترین 
فولادسازان جهان متزلزل نخواهد شد بلکه می توان نسبت به 

بهبود و تقویت این جایگاه طی چهار سال آینده امیدوار بود.
حمید سانتینی،مدیرعامل شرکت کبیر قطعه ایرانیان خراسان
پایگاه خبری فلزات آنلاین

جدیدترین آمارهای رسمی نشان می دهد شاخص PMI بخش تولید در 
گوست ۲۰۲۴ از ۴۹.۴ در ماه قبل به ۴۹.۱ کاهش یافت که از  چین در آ
برآوردهای بازار یعنی ۴۹.۵ پایین تر بوده است. این چهارمین ماه متوالی 
کاهش در فعالیت کارخانه ای در چین و شدیدترین کاهش از فوریه 
بود، آن هم در شرایطی که تولید پس از افزایش در پنج ماه قبل )۴۹.۸ 
در مقابل ۵۰.۱( کاهش یافت. علاوه بر این، سفارش های جدید، فروش 
خارجی و سطوح خرید همگی برای چهارمین ماه متوالی کاهش یافتند.

یادداشت

گوست کاهش تورم منطقه یورو در ماه آ

گوست نسبت به ماه مشابه سال قبل ۲.۲ درصد  تورم منطقه یورو در آ
افزایش یافت. بنابراین، این شاخص در مقایسه با جولای که ۲.۶ درصد 
بود کاهش یافت. تورم اصلی، بدون هزینه انرژی و مواد غذایی، در ماه 
گوست نسبت به جولای افت داشت و به ۲.۸ درصد کاهش یافت.  آ
قیمت انرژی پس از افزایش ۱.۴ درصدی در ماه جولای، ۳ درصد 
گوست، کشورهای عضو این حوزه با بالاترین نرخ  کاهش یافت. در ماه آ
تورم سالانه بلژیک، استونی و هلند بودند.

سقوط را عادت نکنیم

بورس

حجــم عرضه )تن(

22,000

22,000

مقــدار تقاضا )تن(

21,900

21,900

حجــم معامله)تن(

21,800

21,800

کیلوگرم( یــال /  قیمــت پایانی )ر

377,479
یــخ تحویل تار

1 4 03 ه  ما ر  ذ آ

آمــار معاملات محصولات شــرکت فــولاد مبارکه در بورس کالای ایران

نماد

B

محصول

ورق سرد

تاریخ معامله

1403/06/11

واحد فروش داخلیجمع کل

یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

هوش مصنوعی با قابلیت های پردازش سریع و دقیق حجم عظیمی از داده ها، 
می تواند به مبارزه با تغییرات اقلیمی کمک کند. در این مسیر، ادغام استراتژیک 
هوش مصنوعی در هدایت نوآوری، کاهش انتشار گازهای گلخانه ای و ترویج 

توسعه پایدار بسیار مهم خواهد بود.
ادغام هوش مصنوعی )AI( در تلاش های مرتبط با کاهش تغییرات اقلیمی، گامی حیاتی در جهت 
رسیدگی به موضوع مهم گرمایش جهانی است. قابلیت های هوش مصنوعی در پردازش سریع 
و دقیق حجم عظیمی از داده ها، آن را به ابزاری ارزشمند در بخش های مختلف تبدیل می کند. 
هدف از به کارگیری هوش مصنوعی، کمک به کسب وکارها و دولت ها برای آمادگی بهتر جهت روبه رو 

شدن با تغییرات اقلیمی و کاهش چالش های فزاینده آن در جوامع آسیب پذیر است.
 هوش مصنوعی در موضوع اندازه گیری سرعت تغییرات کوه های یخ، ده هزار برابر سریع تر از یک 
انسان آموزش دیده است. این عملیات برای انسان بسیار زمان بر بوده و تمایز کوه های یخ از 
ابرها نیز دشوار است. این سرعت محاسبه به دانشمندان کمک می کند تا میزان آب شدن یخ در 

اقیانوس ها را تنها در یک صدم ثانیه اندازه گیری کنند.
کولوژی برای ترسیم تأثیر جنگل زدایی  هوش مصنوعی همچنین در تصاویر ماهواره ای و تخصصی ا
 Space بر بحران تغییرات اقلیمی مورداستفاده قرار می گیرد. فناوری از راه دور برخی شرکت ها مانند
Intelligence واقع در اسکاتلند معیارهایی مانند نرخ جنگل زدایی و میزان کربن ذخیره شده 
در جنگل ها را اندازه گیری می کنند. شکل شماره 1 محاسن ترسیم نقشه جنگل زدایی را نشان 

می دهد.
 جنگل کاری در اطراف پایتخت کشور برزیل یکی دیگر از کاربردهای هوش مصنوعی در زمینه 
، رایانه های مجهز به  تغییرات اقلیمی است. یک استارت آپ پیشرو به نام Morfo در این کشور
هوش مصنوعی را با پهپادها هماهنگ سازی کرده تا تپه های ساحلی اطراف شهر ریودوژانیرو 
)Rio de Janeiro( را جنگل کاری کنند. رایانه ها اهداف و تعداد دانه هایی را که باید رها شوند تعریف 
می کنند. این ابتکار در ژانویه 202۴ راه اندازی شده و هدف آن کاشت بذر در مناطق صعب العبور 
کنده کند که  است. به گفته دولت محلی، یک پهپاد منفرد می تواند 180 کپسول بذر را در دقیقه پرا

100 برابر سریع تر از استفاده از دست انسان برای احیای جنگل های سنتی است.
کزی که تأثیر بسیار زیادی از تغییرات اقلیمی می گیرد(، هوش مصنوعی در پروژه  در آفریقا )یکی از مرا
IKI سازمان ملل با پیش بینی الگوهای آب وهوا برای کمک به جوامع آسیب پذیر در برابر تغییرات 
اقلیمی استفاده می شود. جوامع و مقامات این مناطق با استفاده از این داده ها می توانند درباره 
چگونگی سازگاری با با تغییرات اقلیمی و کاهش تأثیر آن، برنامه ریزی بهتری داشته باشند. این 
ک، اجرای سیستم های مدیریت پسماند مناسب و  موضوع شامل بهبود دسترسی به انرژی پا

تشویق جنگل کاری می شود.
به گفته آژانس حفاظت از محیط زیست ایالات متحده )EPA(، زباله ها، تولیدکننده بزرگ متان و 
مسئول تولید 1۶ درصد از گازهای گلخانه ای )GHG( جهانی هستند. همان طور که در شکل شماره 
2 مشاهده می شود، انتشار گاز متان محل های دفن زباله در ایالات متحده، سهم چشمگیری را 

به خود اختصاص داده است.
 به طور مثال به تازگی استارت آپی به نام Greyparrot با استفاده از سیستم هوش مصنوعی ابداعی 
خود، به منظور رسیدن به بالاترین میزان بازیافت مواد زائد، توانسته با تجزیه وتحلیل امکانات 

پردازش و بازیافت زباله، بهترین حالت ممکن جهت کاهش تولید گاز متان را اجرا کند.

از طرفی دیگر آلودگی تولید پلاستیک ها با انتشار گازهای گلخانه ای و آسیب رساندن به طبیعت 
اقیانوس ها، تغییرات اقلیمی را تشدید می کند. طبق اعلام آژانس بین المللی انرژی، اشتهای ما 
برای پلاستیک باعث افزایش تقاضا برای محصولات پتروشیمی می شود. همچنین مرکز حقوق 
بین المللی محیط زیست )CIEL( تخمین می زند که در صورت ادامه روند موجود، پلاستیک ها تا 

سال 2050 حدود 20 درصد از مصرف نفت را به خود اختصاص خواهند داد.
ک سازی آلودگی  سازمان های فعال در حوزه محیط زیست از هوش مصنوعی برای کمک به پا
پلاستیکی از اقیانوس استفاده می کنند. هوش مصنوعی با تشخیص اشیا، به ایجاد نقشه های 
دقیق از زباله های اقیانوس در مکان های دوردست کمک می کند. پس از آن زباله های اقیانوس را 

ک سازی قبلی است می توان جمع آوری و حذف کرد که کارآمدتر از روش های پا
برخی شرکت ها نیز برای پیش بینی مکان، زمان وقوع و نوع بلایای مرتبط با تغییرات اقلیمی از 
هوش مصنوعی استفاده می کنند. تجزیه وتحلیل مبتنی بر هوش مصنوعی این شرکت ها از شرایط 

بلایا و عواملی مانند کیفیت هوا، می تواند به تصمیم گیری در مورد اقدامات متناسب کمک کند.

از طرفی دیگر، آزمایشگاه تحقیقاتی هوش مصنوعی گوگل )Google DeepMind( در حال کار بر 
روی ایجاد فهرستی کامل از مجموعه اقدامات مؤثر و راه حل های هوش مصنوعی جهانی برای 
 Climate Change AI مبارزه با تغییرات اقلیمی است. در این راستا، این کمپانی اخیراً شرکتی به نام
راه اندازی کرده که معتقد است یادگیری ماشین در مبارزه با تغییرات اقلیمی، نقشی کلیدی دارد.

بخش های مختلف صنایع حدود ۳0 درصد از گازهای گلخانه ای جهان را تولید می کنند. از هوش 
مصنوعی جهت کمک به کربن زدایی فعالیت های کمپانی های صنایع فلزی، معدنی و نفت و گاز 
استفاده می شود. شرکت Eugenie.ai مستقر در کالیفرنیای ایالات متحده، یک پلتفرم ردیابی انتشار 
گازهای گلخانه ای ایجاد کرده که تصاویر ماهواره ای را با داده های دریافت شده از ماشین های 
صنعتی و فرایندها ترکیب و سپس این داده ها را تجزیه وتحلیل می کند تا به شرکت ها در شناسایی، 

ردیابی و کاهش 20 تا ۳0 درصدی انتشار گازهای گلخانه ای کمک کند.
هوش مصنوعی از طرق مختلفی چون بهینه سازی مصرف انرژی، ترویج شیوه های حمل ونقل 
کنش به بلایای طبیعی چون سیل و  پایدار، نظارت بر انتشار گاز متان، مدیریت بلایای طبیعی )وا
آتش سوزی های فصلی( و همچنین در کشاورزی )تضمین استفاده بهینه از فضا و کودها و کاهش 
کی و درنتیجه  تأثیرات زیست محیطی فعالیت ها( به کاهش اثرات تغییرات اقلیمی به این کره خا

انسان ها یاری می رساند.
سهم بالقوه هوش مصنوعی در کاهش اثرات تغییرات اقلیمی غیرقابل انکار است و هوش مصنوعی 
یک متحد قدرتمند در مبارزه با تغییرات اقلیمی است که مزایای قابل توجهی را در بخش های 

مختلف ارائه می کند.
منابع:

https://www.weforum.org/agenda/2024/02/ai-combat-climate-change/
https://picterra.ch/blog/ai-enabled-forest-monitoring-a-new-tool-for-combat-
ing-deforestation/
https://www.epa.gov/ghgemissions/overview-greenhouse-gases
https://www.weforum.org/agenda/2022/01/plastic-pollution-cli-
mate-change-solution/
https://theconversation.com/four-ways-ai-could-help-us-respond-to-climate-
change-despite-how-much-energy-it-uses-208135
https://www.npr.org/2024/01/02/1218677963/ai-climate-change-solutions-fires-
lithium-methane

هوش مصنوعی در برابر تغییرات اقلیمی
   تهیه کننده:دفتر استراتژی واهداف
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در اجــلاس اقدامــات اقلیمی ســازمان ملــل متحد در 
ســپتامبر ۲0۱9 بــا ریاســت دبیــر کل ایــن ســازمان گروه 
راهبری برای انتقال صنعت )LeadIT( توسط دولت های 
هند و ســوئد پیشــنهاد و راه اندازی شــد. همچنین این گروه توسط 
مجمع جهانی اقتصاد )WEF( حمایت می شود. LeadIT کشورها 
و شرکت هایی را گرد هم می آورد که متعهد به اقدام برای دست یابی 
بــه توافق نامه پاریس هســتند و بــر ایــن اعتقادند که مشــارکت بین 
بخش هــای دولتــی و خصوصــی کلید دســت یابی بــه گــذار صنعتی 

به سوی هدف خنثی سازی انتشار کربن است. 
صنعت در حال حاضر بیش از ۳0 درصد از انتشار CO2 جهانی را به خود 
اختصاص می دهد و بازیگران صنعت باید انتشــار گازهای گلخانه ای را 
به شــدت کاهش دهند تا به اهداف جهانی آب وهوا دســت یابند. همه 
اعضای LeadIT بــا این ایــده موافق اند که صنایــع انرژی بــر می توانند و 
باید در مســیرهای کم کربن پیشــرفت کنند و هدف آن ها دست یابی به 
انتشــار خالص کربن صفر تا ســال 2050 اســت. در اجــلاس اقلیمی اخیر 
)202۳( ســازمان ملل متحد در دبی یا به اختصار COP28، گروه راهبری 
برای انتقال صنعت )LeadIT( فاز دوم خود را با نــام LeadIT 2.0 آغاز کرد 
که نشان دهنده تعهد مشــترک کشورهای عضو و شــرکت ها برای شکل 
دادن بــه چارچوب های سیاســت و همــکاری بین المللی بــرای انتقال 
گیر صنعت است. بیانیه مأموریت سه ســاله LeadIT، که در نشست  فرا
سالانه LeadITSummit در COP28 به تصویب رسید، مسیر استراتژیک 
گروه را برای مرحله بعــدی که بر گفت وگوی جهانی، همــکاری فناوری و 
تقویت مشــارکت های انتقال صنعت تمرکــز دارد، تشــریح می کند. یکی 
از مأموریت هــای مهم این گــروه رصد و ردیابــی پروژه های فولاد ســبز در 
دنیا و حمایــت از تصمیم گیرنــدگان در بخش های سیاســت و صنعت، 
دانشــگاه ها و همچنین جامعه مدنی با انتشــار اطلاعیه هــای عمومی 
ســرمایه گذاری های کم کربن در صنعت فولاد و ارائه شــفاف آن هاســت. 
طبق آخرین نسخه اعلامیه پروژه های جدید توسط این گروه در دو سال 
اخیر )2022 و 202۳( میزان تعریف پروژه ها در اروپا روند کاهشی داشته، اما 
در عوض سرمایه گذاری های جدید در سطح جهانی گسترش بیشتری 

را نشان می دهد.
 در حال حاضر شــاهد یک روند دلگرم کننده هستیم که نشان می دهد 
اعلامیه هــای ســرمایه گذاری در زمینــه فــولاد ســبز در ســطح جهانی با 
پروژه های بیشــتری در خــارج از اتحادیه اروپا در حال گســترش اســت. 
بااین حال، این پیشــرفت مثبت برای فولاد سبز باید تسریع شــود، زیرا 
هنوز ســرمایه گذاری های جدید با هدف احداث کوره های بلند مبتنی 
بــر زغال ســنگ کک و بــدون فناوری هــای کنتــرل گازهــای خروجی که 
یکی از محل های عمده انتشارات است در اقتصادهای درحال توسعه 

همچنان انجام می گیرد. ابزارهای مبتنی بر فناوری های جدید این گروه 
به طور فعال بر ســرمایه گذاری های اعلام شــده عمومی در بخش تولید 
فولاد )مخصوصاً تولید از مسیر اولیه که همان تولید فولاد از سنگ آهن 
اســت( نظــارت می کنــد و بینش هایــی را در مــورد چشــم انداز در حــال 
تحول پروژه های سبز نشان می دهد. قابل ذکر است که آخرین داده ها 
تنها دو اعلامیه پــروژه جدید را در کشــور آلمان نشــان می دهند که تنها 
ســرمایه گذاری های جدید در کل اروپاســت، منطقه ای که قبلاً تســلط 
کاملــی در زمینه تعریف پروژه های فولاد ســبز داشــته اســت. امــا در یک 
تحول مهم، چیــن، بزرگ ترین تولیدکننــده فولاد جهان، بــرای اولین بار 
اطلاعات دقیقی درباره یک پروژه بزرگ فولاد سبز خود فاش کرده است. 
این یک ســرمایه گذاری ۶8۳ میلیون دلاری توســط گروه HBIS در پروژه 
 Naiman در منطقه )H-DRI( احیا مستقیم آهن بر پایه هیدروژن سبز
Banner مغولستان داخلی است. فناوری های مبتنی بر احیا مستقیم 
آهن بر پایه هیدروژن سبز یا H-DRI با استفاده از هیدروژن تولیدشده با 
منابع تجدیدپذیر، مسیر غالب در پروژه های جدید فولاد سبز است. این 
روند در آخرین اعلامیه های پروژه های خارج از اروپا نیز مشــهود است، 
از جمله یک ابتکار بزرگ در کشور عمان با هدف اســتفاده از H-DRI در 

مکانی با منابع بالقوه انرژی تجدیدپذیر.
کی از کاهش جزئی در ســرعت اعلامیه های پروژه های فولاد   داده ها حا
سبز از سال 202۳ تا 202۴ در مقایسه با رونق بالای اعلامیه ها در سال های 
2020 تا 2021 است. طبق بررســی ها در روند کنونی شاهد اعلام پروژه های 
جدید فولاد ســبز بیشــتری در خارج از اروپا هســتیم. می تــوان گفت ما 
شاهد افزایش اعتماد دیگر منطقه ها به فناوری های پیشرویی هستیم 
که در چند ســال اخیر در اروپا تعریف و بنا نهاده شــده اند. در اواخر سال 
LeadIT ،202۳ روش رصد پروژه های فولاد ســبز را اصلاح کرد تا اطلاعات 
دقیق تری را برای ارزیابی شــفافیت، روندها و پیشرفت ها در اعلان های 
پروژه های کم کربن در صنعت آهــن و فولاد در اختیار کاربــران قرار دهد. 
کنون پروژه ها بر اساس سطح جزئیات آن ها در خصوص جدول زمانی،  ا
ظرفیت برنامه ریزی شده، سرمایه گذاری، فناوری استفاده شده و پتانسیل 
کاهش انتشــارات گازهای گلخانه ای دســته بندی و بررســی می شوند. 
این بازنگری در متدولوژی به کاربران اجازه می دهــد تا پروژه های فعال 
را به وضوح شناســایی کنند و درعین حال به پروژه هایی که غیرفعال در 
نظر گرفته می شوند نیز نیم نگاهی داشته باشند. در این روش پروژه های 
 در سیســتم 

ً
غیرفعــال همچنــان در صورت پیشــرفت های آتــی مجددا

واردشــده و قابل پیگیری خواهند شــد. گروه LeadIT بــرای اطمینان از 
یکپارچگی و همسویی داده ها با این متدولوژی با متخصصان دانشگاه 
لوند ســوئد همکاری می کند. این همکاری تجزیه وتحلیل ارائه شده در 
اطلاعیه ها را غنی تر و شفافیت و استحکام سیستم رصد را تأیید می کند.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

هکرهای کره شمالی از نقص روز صفر کروم برای سرقت 
رمزارز استفاده کردند

چین در 89 درصد از حوزه های تحقیقات فناوری 
پیشتاز است

گوست از یک  آ کره شمالی در روز نوزدهم  گروه هکر منتسب به  یک 
کرومیوم، برای هدف قرار دادن  گ ناشناخته در مرورگرهای مبتنی بر  با
کرد. محققان  سازمان ها با هدف سرقت ارزهای دیجیتال سوءاستفاده 
نام  با  گروهی  به  هکرها  ایــن  گفتند  فناوری  غــول  ایــن  سایبری  امنیت 
هک  زمینه  در  شناخته شده  گروه  این  بودند؛  وابسته   Citrine Sleet
گوگل دو روز بعد،  گفته مایکروسافت،  کریپتو فعالیت دارد. به  صنعت 
گ را اصلاح کرد. گوست این با یعنی در ۲۱ آ

مؤسسه سیاست استراتژیک استرالیا )ASPI( تحقیقات جدیدی را منتشر 
کرده که نشان می دهد چینی ها در ۵۷ حوزه از ۶۴ حوزه فناوری های حیاتی 
فعلی، مثل تکنولوژی های نظامی پیشرو هستند. استرالیایی ها این تحقیقات 
که  را با معیاری به نام»Critical Technology Tracker« پیش برده اند 
کلیدی فناوری طراحی شده  کشورها در حوزه های  برای ارزیابی پیشرفت 
است. داده های ارائه شده طیف وسیعی از فناوری های فعلی ازجمله هوش 
مصنوعی، امنیت سایبری، فعالیت های نظامی و رباتیک را در برمی گیرد.

حمله سایبری به شرکت 
تأمین کننده خدمات نفتی 
Halliburton ایالات متحده

شکایت سازمان غیرانتفاعی 
Noyb علیه پارلمان اروپا 

به واسطه نقض گسترده داده ها

کـه فناوری هـا، محصـولات و   Halliburton شـرکت
خدمات نفتی را به شـرکت های انرژی در سراسـر جهـان ارائه 
گوسـت ۲0۲4 متوجـه شـد کـه یـک شـخص ثالـث  می کنـد، ۲۱ آ
غیرمجـاز بـه برخـی از سیسـتم های آن دسترسـی پیـدا کـرده 
ح  گاه شـد، طـر اسـت. زمانـی کـه شـرکت از ایـن موضـوع آ
پاسـخ گویی به امنیت سـایبری خـود را فعـال و تحقیقاتـی را با 
حمایت مشاوران خارجی برای ارزیابی و اصلاح فعالیت های 

غیرمجاز آغاز کرد.
این رخداد باعث شد شرکت برخی از سیستم ها را برای جلوگیری 
از نفــوذ خامــوش کنــد. Halliburton همچنیــن این نقــض را به 
کنون کارشناسان  آژانس های مجری قانون مربوطه گزارش کرد و ا
فناوری اطلاعــات آن در حــال کار بر روی بازیابی سیســتم های 
آسیب دیده و ارزیابی تأثیر حمله مذکور هستند. شرکت همچنین 

در حال برقراری ارتباط با مشتریان و سایر ذی نفعان است.
شرکت استانداردهای ایمنی مبتنی بر فرایند خود را برای عملیات 
در حال انجام تحت سیستم مدیریت Halliburton دنبال می کند 
و در تلاش است تا هرگونه اثرات این رخداد را شناسایی کند. این 
شــرکت ارائه دهنده خدمات نفتی هنوز ماهیت حملــه را فاش 
نکرده است و سخنگوی وزارت انرژی روز پنج شنبه تأیید کرد که 

ماهیت دقیق رخداد در حال حاضر مشخص نیست.
در رخدادی مشــابه در ســال 2021، گروه باج افزاری DarkSide به 
سیســتم های Colonial Pipeline به عنوان بزرگ ترین خط لوله 
سوخت در ایالات متحده که تقریباً نیمی از سوخت ساحل شرقی 
ایالات متحده را تأمین می کند حمله کرد و شرکت مذکور مجبور 

شد برخی از سیستم ها را برای مهار حمله خاموش کند.
bleepingcomputer :منبع

سـازمان غیرانتفاعـی Noyb پـس از نقـض پورتـال 
اسـتخدام PEOPLE متعلق به پارلمان اروپا، شکایت هایی 
را علیـه این نهـاد تنظیـم کـرده اسـت. بـه گـزارش Noyb، برای 
درخواست کار در پارلمان اروپا باید از طریق پلتفرم استخدام 
PEOPLE ثبت نـام کرد و حجم زیـادی از داده های شـخصی 
شـامل کارت هـای شناسـایی، گذرنامـه، مـدارک اقامـت و 
تحصیلات، سـوابق کیفری و گواهی ازدواج را ثبـت و بارگذاری 

کرد.
2۶ آوریل پارلمان اروپا کارمندان پیشین و کنونی خود را در مورد به 
خطر افتادن اسنادی که در پورتال استخدام PEOPLE بارگذاری 
گاه کرد. این نقض 25 آوریل کشف شد. مهاجمان به  شده بود آ
اطلاعات حســاس ازجمله کارت شناســایی، گذرنامه، ســوابق 

جنایی، مدارک اقامت و حتی گواهی ازدواج دست یافتند.
Noyb مدعــی اســت کــه پارلمــان از مدت هــا پیــش نســبت بــه 
گاه بوده است. نوامبر 202۳  آسیب پذیری های امنیت سایبری آ
یک بررسی امنیت سایبری نشان داد که امنیت سایبری سازمان 
مطابق با اســتانداردها نیســت. طبق گفته Noyb، پارلمان اروپا 
الزامات GDPR در مورد گردآوری، نگهداری و پردازش اطلاعات 

را رعایت نکرده است.
طبق تحلیل Noyb این موضوع هنگامی نگران کننده تر می شود 
که ایــن فایل ها دربرگیرنــده داده های حســاس ویژه ای باشــند 
کــه می تواننــد قومیــت، عقایــد سیاســی، اعتقــادات مذهبی یا 
گرایش جنســی افراد را نشــان دهد. این ســازمان به نمایندگی از 
کارمندان پارلمان اروپا دو شکایت به ناظر حفاظت از داده های 
اروپا )EDPS( ارائه کرده است. Noyb همچنین پیشنهاد کرد که 
EDPS جریمه اداری مناسبی را برای جلوگیری از تخلفات مشابه 

در آینده در نظر بگیرد.
cybernews :منبع

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه

بررسی روند پروژه های فولاد سبز در دنیا

صندوق های ســرمایه گذاری قابل معاملــه، نهادهای 
مالــی هســتند کــه منابــع مالــی را از مــردم جمــع آوری 
نموده و در سبد متنوعی از اوراق بهادار سرمایه گذاری 
می کنند. ایــن صندوق ها با توجــه به تعریــف صورت گرفتــه در قانون 
بــازار اوراق بهادار مصوب مجلس شــورای اســلامی در آذرمــاه ۱۳۸4 
به عنوان جایگزین مناسبی برای سبدهای مشاع ایجاد گردیده اند. 
برای اطلاع از چگونگی فعالیت و نظارت بر این صندوق ها لازم است 
که سرمایه گذاران با مطالعه دقیق اســاس نامه و امیدنامه مربوطه با 

جزئیات آن ها آشنا شوند. 
، بـه دلیـل پیچیدگـی فراینـد تصمیم گیـری  در بازارهـای اوراق بهـادار
بـرای سـرمایه گذاری بـر روی اوراق بهـادار و افزایـش چشـمگیر حجـم 
و سـرعت گـردش اطلاعـات و تخصصـی شـدن فعالیت هـا، اسـتقبال 
از سـرمایه گذاری های جمعـی به ویـژه در قالـب انـواع صندوق هـای 
سـرمایه گذاری از رشـد روزافزونـی برخـوردار شـده اسـت. صندوق هـای 
گرفتـن سـلایق سـرمایه گذاران و دامنـه  بـا در نظـر  سـرمایه گذاری 

ریسـک پذیری آنـان و بـه عبارتـی به منظـور پاسـخ گویی بـه خواسـت 
سـرمایه گذاران مختلـف بـا سـاختارها و سـازوکارهای مختلفـی شـکل 
گرفته انـد. واحدهـای صندوق های سـرمایه گذاری قابـل معاملـه در بازار 

سـرمایه پذیره نویسـی شـده و مـورد معاملـه قـرار می گیـرد.
)NAV( خالص ارزش دارایی ها

با کسر بدهی های صندوق از دارایی ها، خالص ارزش دارایی های صندوق 
)NAV( به دســت می آید. از آن جهت که تماماً یا بخشــی از دارایی های 
صندوق به سهام و سایر اوراق در بازار سرمایه تخصیص می یابد، خالص 
ارزش روز دارایی ها با تغییرات قیمت در بازار سرمایه تغییر خواهد کرد و 
به صورت روزانه محاسبه می گردد. در صندوق های قابل معامله در بورس 
اوراق بهادار تهران، خالص ارزش دارایی های هر صندوق به طور پیوسته 
گزارش می شود و سرمایه گذاران باید جهت پیشگیری از زیان، در معاملات 

خود به خالص ارزش دارایی صندوق موردنظر توجه داشته باشند.
ارکان صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله

مجمع: مجمع صندوق، بالاترین رکن صندوق قلمداد می گردد و با حضور 

دارندگان نصف به علاوه یک واحد ســرمایه گذاری ممتاز دارای حق رأی 
صندوق، رســمیت می یابد. از مهم ترین وظایف مجمــع، انتخاب ارکان 

صندوق است.
مدیر صندوق: رکن اجرایی صندوق و متخصص در بازار سرمایه است. 
، گزارش هــا و اطلاعــات قابل ارائــه را در اختیار متولی، حســابرس  مدیر
و ســازمان بــورس و اوراق بهــادار قــرار می دهــد. از دیگــر وظایــف مدیر 
صندوق، تصمیم گیــری در مــورد خریدوفــروش دارایی هــای صندوق 

است.
متولی: متولی، رکن نظارتی صندوق محسوب می گردد و توسط مجمع 
صندوق انتخــاب خواهد شــد. از وظایف ایــن رکن، نظارت مســتمر بر 
عملکرد مدیر و بازارگردان به منظور حصول اطمینان از رعایت مقررات 
و مفــاد اســاس نامه و امیدنامه بــوده و گــزارش تخلفــات را به ســازمان 

می رساند.
بازارگردان: بازارگردان صندوق، با صدور و ابطال واحدهای صندوق نزد 
مدیر به نقدشوندگی و تعادل قیمت واحدها در بازار کمک می کند. این 

رکن مستقل از مدیر است و تأمین کسری وجوه صندوق در دوران تصفیه 
و صدور و ابطال واحدها را بر عهده دارد.

حســابرس: حســابرس، رکن نظارتــی دیگــر از صندوق اســت کــه باید از 
درستی ثبت و نگهداری حساب های صندوق مطمئن شود.

 انواع صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله در بورس 
اوراق بهادار تهران

صندوق سرمایه گذاری در اوراق با درآمد ثابت
یکی از انواع صندوق های سرمایه گذاری است که بازدهی ثابتی با حداقل 
ریســک ممکن را عاید ســرمایه گذاران می نماید. ایــن صندوق ها تلاش 
می کنند تا سودی بیشتر از ســود حســاب بازار پول و گواهی سپرده ارائه 
نمایند. این صندوق ها عموماً در اوراق صکوک، اسناد خزانه، اوراق بدهی 
شــرکت های بزرگ، شــهرداری ها و... ســرمایه گذاری می کنند. از ریسک 
ســرمایه گذاری در این صندوق ها می توان به ریســک نرخ بهره و ریسک 

اعتباری اشاره نمود.
ادامه دارد....

)ETF( صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله در بورس

یم بورس بیاموز

   تهیه کننده: امور سهام و مجامع
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اختلالات تغذیه ای در سالمندان

 اجتمـــــا             عـــــــی

نابرابری اجتماعی و اقتصادی بر افزایش سرعت پیری مغز 
تأثیر می گذارد

طبق مطالعه بزرگ سازمان بهداشت جهانی، 
امواج تلفن همراه باعث سرطان مغز نمی شود

که این  سرعت پیری مغز در افراد مختلف می تواند متفاوت باشد 
تعداد  یعنی  تقویمی  و سن  بیولوژیکی مغز  بین سن  به شکاف  امر 
واقعی سال هایی که یک فرد زندگی کرده است مربوط می شود. طبق 
پژوهش جدید، این تفاوت ممکن است تحت تأثیر چندین عوامل 
میزان  مانند  اجتماعی  عوامل  یا  هوا  آلودگی  مانند  زیست محیطی 
درآمد یا نابرابری های اجتماعی و اقتصادی باشد. این تأثیر به ویژه بر 
افراد مسن و مبتلایان به زوال عقل بیشتر است.

امــواج  معرض  در  قرارگیری  عواقب  دربـــاره  سیستماتیک  مطالعه  یک 
رادیویی نشان داده تلفن های همراه ارتباطی با سرطان مغز ندارند. این 
انجام   )WHO( جهانی  بهداشت  سازمان  سفارش  به  مــروری  مطالعه 
گوشی های تلفن همراه بخش بزرگی از زندگی روزانــه ما را  شده است. 
شکل می دهند و دانشمندان همواره در تلاش بودند مسئله قرارگیری در 
معرض امواج رادیویی را بررسی کنند. حال این پژوهش  جامع  نشان داده 
قرارگیری در معرض امواج تلفن های همراه ارتباطی با سرطان مغز ندارد.

خانواده 

در شماره های قبلی خبرنامه درباره فرزند پروری با شما 
کید کردیم که  خوانندگان محترم مباحثی را مطرح و تأ
تمام مهارت های فرزندپروری ما در خانه و بستری امن 
امکان ظهور و بروز دارد و آنچه این امنیت را به ارمغان می آورد ریشه در 
ارتباط صمیمی و همدلانه بین والدین دارد. مهارت ما در گفت وگو کردن 
ســهم عظیمی در به وجود آوردن رابطه ای با این مختصــات دارد. در 

ادامه این مبحث به تبیین مبانی مهارت گفت وگوی مؤثر می پردازیم.
گفت وگــو قلــب روابــط صمیمــی انســانی و پایه و اساســی اســت که ســایر 
جنبه های روابط انسان ها بر آن بنا نهاده می شود. گفت وگو راهی است که 
انسان از طریق آن معانی را خلق می کند و به صورت کلامی و یا غیرکلامی آن 
را با دیگران در میان می گذارد. توانایی گفت وگو، یکی از معدود مهارت هایی 
گر بخواهند از روابط صمیمانه لذت ببرند، باید بر آن تسلط  است که افراد ا
یابند. در حقیقت، توانایی و اشتیاق برای گفت وگو و ارتباط خوب ازجمله 
مهم ترین عوامل نگه دارنده یک رابطه رضایت بخش است. حال به چند 
پیش فرض زمــان گفت وگــو بپردازیم که در نظر داشــتن ایــن مفروضات، 

پاسخگوی بسیاری از موقعیت های دشوار است.
هیچ کس نمی تواند گفت وگو نکند  

در واقع عدم گفت وگو امکان پذیر نیست، حتی هنگامی که شما از گفت وگو 
گفت وگو( هستید. مثلاً اینکه  امتناع می ورزید، باز در حال ارسال پیامی )
اعتراضی دارید، یا خســته هســتید و نمی خواهید گفت وگو کنیــد. در هر 
صورت طرف مقابل نیز از ســکوت شــما پیامی می گیرد و متناســب با آن 
کنش نشــان می دهد، پس در گفت وگو نکردن نیــز پیام هایی ردوبدل  وا

می شود و نمی توان گفت وگو نکرد.

پیـــام فرستاده شـــده اغلـــب پیامـــی نیســـت کـــه دریافـــت   
می شود

گفت وگوی صحیح هم به ارسال و هم به دریافت ماهرانه پیام ها بستگی 
دارد. باور کنید تضمینی نیســت که پیام های واضح شما، همان طور که 
می خواسته اید، درک شوند. تنها روشی که می توانید بفهمید، پیامی را که 
فرستاده اید، درست دریافت شده، پرسیدن آن پیام از فرد مقابل است. 
بیان مجدد آنچه گفته شده توسط دریافت کننده، مشخص می کند که آیا 

پیام درست دریافت شده یا خیر.
در ناکارآمدی گفت وگو هر دو فرد مقصرند  

هنگامـی کـه اختلاف نظـر و تعـارض بـالا می گیـرد، افـراد تمایـل دارنـد 
دیگـری را سـرزنش کنـد و مسـئولیت خـود را نادیـده بگیرنـد یـا آن را بـه 
حداقـل برسـانند. بهتریـن راه رهایـی از ایـن موقعیـت ایـن اسـت کـه هـر 
کنشـی بـه رفتار فـرد مقابل در نظـر نگیرد،  همسـر رفتار خودش را تنها وا
بلکـه آن را عامـل تعیین کننـده ای در پاسـخ همسـرش بدانـد که بـا تغییر 
آن می شـود در پاسـخ همسـر نیز تغییر ایجاد کرد. بهتریـن راه اجتناب از 
»بازی سـرزنش« کار با یکدیگر جهت یافتن راه حل هایی اسـت که برای 
هـر دو طـرف قابل پذیـرش هسـتند. درحالی که سـرزنش، تلاشـی رقابتی 
اسـت کـه در آن یـک طـرف سـعی در غلبـه بـر دیگـران دارد. گفت وگـوی 
اصیل تلاش مشـارکتی اسـت کـه در آن شـرکت کنندگان بر توافـق متمرکز 

می شـوند.
هر گفت وگویی با انتخاب های اخلاقی عجین است  

کــه گفت وگــو )حرف هایی کــه زده ایم( غیرقابل بازگشــت اســت و بر  ازآنجا
دیگران تأثیــر می گــذارد همیشــه دارای تلویحــات اخلاقی اســت. هرچه 

می گویــی و انجــام می دهیم بر دیگــران تأثیــر می گــذارد، این تأثیــر هم بر 
ک  احساس آن ها و هم به طرز تلقی آن ها در مورد خودشان و هم نحوه ادرا
خودشان و طرز تلقی آن ها در مورد دیگران مبتنی است. به همین دلیل 
انســان ها مســئولیت پذیری در قبال دســتورات و توصیه های اخلاقی را 

ک ارتباط خویش با دیگران قرار می دهند. ملا
تعاملات انسانی همیشه مبتنی بر انتخاب های اخلاقی است. برای مثال 
گر برای فرونشاندن عصبانیت او به  دروغ  هنگام بگومگو با همسر خود، ا
متوسل شوید، دروغ گفتن یا نگفتن یک انتخاب اخلاقی است. گفت وگو، 
وســیله ای برای ترغیب دیگران به برآوردن خواســته های ما نیست. این 
یک انتخاب اخلاقی است، پس در تعاملات خود همیشه باید ملاحظات 

اخلاقی را در نظر داشته باشیم.
گفت وگو نوشدارو نیست  

علی رغم اینکه گفت وگو بسـیاری از نیازهای ما را برآورده می کند و موجب 
برقـراری رابطه بین مـا و دیگران می شـود. اما این درسـت نیسـت که تصور 
کنیـم گفت وگـو دوای هـر دردی اسـت. گرچـه گفت وگـو و تبادل نظـر بـه مـا 
کمک می کند انسان های دیگر را درک کنیم و مشکلات و اختلاف نظرهای 
خود را بـا آن ها حل کنیم، اما نوشـداروی تمام ناخوشـی ها و مشـکلات ما 
نیسـت. بسـیاری از مشـکلات فقط با صحبـت و گفت وگو حل نمی شـود. 
به عنـوان مثـال برخـی مشـکلات مثـل هتـک حرمت هـا و عـدم پذیـرش 
مسـئولیت های اخلاقـی در قبـال یکدیگـر را نمی تـوان صرفـاً بـا گفت وگـو 

حل کـرد.
همیــن مفروضــات ســاده، عامــل و تعیین کننــده در بســیاری از نمونــه 

گفت وگوهای مؤثر و یا نامؤثر ما بوده اند.

  تهیه کننده: آموزش و توسعه سرمایه های انسانی

قسمت دوم

علیرضا محمدی
قلع اندود و خطوط برش

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

عباس رحیمی باباشیخعلی
متالورژی ثانویه

روز بازنشستگی :  1۴02/10/۳0

حسنعلی امینی زازرانی
امور پسماند

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

اسکندر دهقانی وینچه
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

عبداله رئیسی مبارکه
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

محمد فروغی
 سرویس پاتیل

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

عباسعلی محمدی
انتظامات

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

قنبرعلی بهزادی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

سید محمد اعتصامی رنانی
آماده سازی محصولات نورد گرم

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

عبد اله خاشعی ورنامخواستی
تعمیرگاه ریخته گری مدوام

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

اصغر عقیلی دهنوی
نت برق و الکترونیک

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

مجید کمالی
متالورژی ثانویه

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

عبد العلی شبانپور
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

ذبیح اله محمدی ادرگانی
انتظامات

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

سید علی مویدی
 گندله سازی

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

شهریار زمانی
کارگاه اسکلت فلزی و عملیات حرارتی

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

محسن پویا
تعمیرات خطوط نهایی و تکمیل نورد گرم

روز بازنشستگی :  1۴02/12/25

لاد 
 فو

ان
تگ

شس
ازن
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در شماره قبلی خبرنامه  گفتیم اختلال تغذیه ای در واقع   
نوعی بیماری روانی است که وقتی در سالمندان ظهور پیدا 
می کند آن ها را به سمت خوردن بیش ازحد یا بی اشتهایی 
ل از جمله  سوق می دهد. سپس به انواع این نوع اختلا
پرخوری عصبی و بی میلی عصبی پرداختیم. در این شماره به 

نوع دیگر این اختلال  و درمان این مشکل اشاره می کنیم.
اختلالات خوردن هیجانی  

خوردن هیجانی نیز همانند پرخوری و بی میلی عصبی دارای 
منشأ روانی است و زمانی بروز پیدا می کند که فرد به دلیل یکسری 
مشکلات عصبی مثل غم، ناراحتی، استرس و … شروع به مصرف 
هیجانی غذا می کند. این بیماری در مقایسه با آنورکسیا و بولیمیا 
در بین عموم مردم رایج تر است و شاید خیلی از افراد در هنگام 

عصبی و ناراحتی این نوع از اختلال را بارها تجربه کرده باشند.
زمانی که سالمند دچار استرس یا ناراحتی می شود هورمونی تحت 
عنوان کورتیزول شروع به ترشح شدن می کند و سبب تغییراتی 
در بدن ازجمله تأثیر بر روی اشتها می شود. در چنین حالتی 
ک می کند تا بتواند با  فرد به طور هیجانی شروع به خوردن خورا
استرس یا ناراحتی خود به نوعی مقابله کند. در این حالت افراد 
ک مصرف می کنند با دریافت انرژی و  بیشتر از حد معمول خورا

کالری بیش ازحد با مشکل چاقی نیز مواجه می شوند.
دلیل این امر که افراد به هنگام استرس و یا ناراحتی دچار خوردن 
بیش ازحد مواد غذایی می شود به جنبه روان شناختی برمی گردد. 
خوردن غذا برای همه ما انسان ها امری هیجانی و لذت بخش 
است. ازاین رو فردی که دچار تنش و استرس می شود سعی 
می کند که با خوردن غذا و ایجاد حس لذت و خوشحالی قدری 

خود را از حالت های منفی دور کند.
درمان انواع اختلالات تغذیه ای در سالمندان

ازآنجایی که مشکلات خوردن مثل پرخوری و بی میلی عصبی با 
جنبه روانی افراد در ارتباط است، شاید درمان آن برایتان قدری 
سخت به نظر آید. اما می توان با استفاده از یکسری روش های 
مؤثر از تداوم هر چه بیشتر آن ها جلوگیری کرد. برای درمان، افراد 
می توانند از پزشک، روان پزشک و حتی دوستان و خانواده خود 
کمک بگیرند. یکی از روش های مقابله با این نوع از بیماری ها، 
شناخت علت و دلایل بروز آن است. بررسی این عوامل می تواند 

نقش بسیار مؤثری را در بهبود و درمان ایجاد کند.
لات عصبی در سالمندان از منبع ژنتیکی، خانوادگی و  اختلا
عوامل شخصی سرچشمه می گیرند. سالمندانی که دچار چنین 
مشکلاتی می شوند باید به متخصصان روان پزشک مراجعه کنند 

تا علت آن را ریشه یابی و اقدامات لازم جهت درمان فراهم آورند.
zimed.ir :منبع

موفقیت فرزند یکی از کارکنان 
در عرصه علمی

موفقیت

صبا نصوحی  فرزند همکار گرامی عببدالله نصوحی شاغل 
در واحد تعمیرات جرثقیل های سقفی ناحیه نورد گرم، کنکور 
سراسری رشته گرافیک سال 1۴0۳ را با کسب رتبه 22 با موفقیت 

پشت سر گذاشت.

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
حمید  ازجمله  شدند،  خود  عزیزان  داغدار  گرامی 
ابراهیمی و علیرضا دادخواه شاغل در مجتمع فولاد 
سبا و مهدی جعفری  و هادی مؤمنی شاغل در نورد 
سرد در غم درگذشت پدر و  پیمان صادقی  شاغل در   
انرژی و سیالات،  حمید شیرانی شاغل در نورد سرد و  
مصطفی بابادی شاغل در نورد گرم در غم درگذشت 

مادر به سوگ نشستند.
همچنین همکار گرامی بازنشسته شادروان عبدالعلی 

باغی دار فانی را وداع گفت و به دیار حق شتافت.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

آرامش در خانواده

صبا نصوحی

عبدالعلی باغی

رازهای گفت وگو

رضا تشکری
امور حقوقی و دعاوی

روز بازنشستگی :  1۴0۳/02/0۹
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 ورزش             

هادی نوری کماندار عضو باشگاه سپاهان، مدال 
نقره مسابقات پارالمپیک پاریس را کسب کرد.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، 
هادی نوری کماندار اصفهانی عضو تیم تیروکمان فولاد مبارکه سپاهان 

در رشته کامپوند صاحب مدال نقره شد و پرچم ایران را به اهتزاز درآورد.
دیدار فینال میکس کامپوند بازی های پارالمپیک پاریس روز دوشنبه 

12 شهریور در مجموعه اینولید آغاز شد که طی آن، هادی نوری و فاطمه 
همتی نمایندگان کشورمان به مصاف بریتانیا رفتند.

راند نخست دیدار فینال به سود بریتانیا شد؛ اما در راند دوم ملی پوشان 
کشورمان کار را به تساوی کشاندند. در راند سوم تیم کشورمان شکست 
خورد و در راند چهارم بریتانیا به پیروزی رسید و مدال طلا گرفت و تیم 

کشورمان با کسب عنوان نائب قهرمانی صاحب مدال نقره شد.

از سری مسابقات مرحله نخست لیگ برتر فوتسال     
گان برابر تیم فجر  ، تیم فولاد هرمز نوجوانان کشور
تربت حیدریه با نتیجه ۶ بر یک به برتری دست یافت 

و صدرنشین مطلق مسابقات شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، در این دیدار ابوالحسن 
امیرحسین حاجی زاده،  کیارش محمدی،   ،) بار )دو  پشت کوهی 

گردان محمود حمزه پور  امیرحسین ناظری و آرمین دهقانی برای شا
موفق به گلزنی شدند.

تیم فولاد هرمزگان در گروه سوم این رقابت ها، درحالی که با تیم های فجر 
حیدریه، ایرانیان خمین، وحدت اصفهان، عقاب قشقایی و مقاومت 
اشتهارد هم گروه بود، با 5 پیروزی از 5 دیدار خود، مقتدرانه جایگاه خود 

را در صدر جدول محکم تر کرد.

عکس العمل و هماهنگی؛ 

کتورهایی مهم در آمادگی جسمانی فا

داستان هزینه تبلیغات 

فولاد مبارکه چیست؟

عکس العمل  
تعریف عکس العمل در مباحث آمادگی جسمانی عبارت است 
از فاصله زمانی بین دریافت محرک و شروع یک حرکت است. 
به عبارتی، سرعت عمل فرد در پاسخ گویی به یک محرک، تعریف 
کنش است. عکس العمل جزو اصلی مفهوم  عکس العمل و یا وا

سرعت است که بر چابکی و شتاب ورزشکار نیز تأثیرگذار است.
 عکس العمل از دو بخش تشکیل می شود: در بخش اول، محرک 
درک می شود و سپس در بخش دوم، فرمان حرکت به سمت یک 

و یا چند اندام به صورت هم زمان ارسال می گردد.
کنش در ورزش زمان وا

کنش  کنش فاصله زمانی بین یک سیگنال خارجی و وا زمان وا
شما به آن را توصیف می کند. ساده ترین مثال این مورد در دو 
سرعت شنیدن تپانچه شروع کننده و شتاب به سمت خط پایان 
است. البته، شرایط مشابهی را می توان در بسیاری از ورزش ها دید 

که در آن باید سریع با شرایط متغیر سازگار شوید.
برخلاف رفلکس ها )عکس العمل های غیرارادی(، جایی که 
اطلاعات مستقیماً از نخاع به عضله می رود و مغز را درگیر نمی کند، 
کنش ها پردازش شوند. بنابراین، مغز شما تصمیم  ابتدا باید وا
می گیرد که آیا محرک به اندازه کافی مهم هست که به آن پاسخ 
دهید یا خیر و همچنین اینکه چگونه این کار را به طور مؤثر انجام 
دهید. در زمینه ورزشی، یک محرک بسته به فعالیت می تواند 
بصری )بینایی(، شنوایی یا حرکتی )لمسی( باشد. هنگامی که 
سیگنال از طریق سیستم حسی )بخشی از سیستم عصبی 
مسئول پردازش اطلاعات حسی( درک می شود، مغز شما 
به سرعت اطلاعات را پردازش می کند و با ارسال یک پیام به نخاع 

به عضلات پاسخ می دهد و انقباض ایجاد می کند.
کنش در ورزش عبارت است از:  عوامل فیزیولوژیکی مؤثر بر زمان وا

وراثت؛ جنسیت؛ سن؛ خستگی؛ تجربه؛ حواس پرتی.
هماهنگی

کتورهای آمادگی جسمانی است  هماهنگی در ورزش یکی از فا
که به حرکت منظم ماهیچه ها و سیستم اسکلتی بدن مربوط 
می شود و به معنای آن است که حرکت شخص به دلخواه انجام 
می شود، آن را از قبل برنامه ریزی کرده و با مشارکت فعال چندین 

عضله درگیر برای انجام آن برنامه ریزی می کند.
 در ورزش، هماهنگی به صورت جزئی یا مرحله ای انجام می شود  
و تا زمانی که عملکرد حرکتی درست حاصل شود، به هم متصل 
می شود. بنابراین هماهنگی یک زنجیره ای از حرکات منظم و 

ساختارمند است که انجام ورزش یا فعالیت را امکان می کند.
برای دست یابی به این هدف، علاوه بر وضعیت جسمانی خوب، 
توسعه شناختی خوب موضوع بسیار مهم است، زیرا نباید 
گاهانه و عمدی بدن از سیگنالی  فراموش کرد که تمام حرکات آ

که قبلاً مغز ارسال کرده است، اطاعت می کند.
با دانستن این امر، می توان گفت که هماهنگی یک مکانیسم 
که اطلاعات  مغز و حرکتی است. اما مخچه، اندامی است 
حساس را دریافت و با محرک های ساطع شده از مغز هماهنگ و 
سازماندهی می کند. این کار مشترک به منظور هماهنگی خوب 

ناشی می شود. 
: حرکات هماهنگ،  فواید هماهنگی در ورزش عبارت است از
تکنیکی و دقیق؛ اثربخشی قابل توجه در نتایج نهایی؛ انجام 
کار با حداقل انرژی و زمان ممکن؛ اجتناب از انقباضات 
غیرضروری عضلات؛ بهبود اثربخشی کلی ورزش، چه قدرت، چه 

انعطاف پذیری، چه استقامت و چه سرعت.

همایش سراسری مدیران پایگاه های هم نام سپاهان به کار خود 
پایان داد

جام برکت با همکاری باشگاه سپاهان برگزار شد

همایش سراسری مدیران پایگاه های هم نام سپاهان که از دهم شهریورماه 
در مجموعه اختصاصی سپاهان )صفاییه( آغاز شده بود، با حضور  
مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه سپاهان و با اهدای مجوز فعالیت به 
مدیران عامل پایگاه های هم نام سپاهان در سراسر کشور به کار خود 
پایان داد. در این مراسم که با حضور بیش از ۵۰ مدیرعامل و مدیران فنی 
کادمی  پایگاه های هم نام سراسر کشور برگزار شد، آخرین دستاوردهای آ
سپاهان در حوزه استعدادیابی و توسعه فوتبال پایه به نمایش گذاشته شد. 

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، رقابت های فوتبال 
خیابانی محلات کم برخوردار ذیل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام )ره( در اصفهان برگزار شد. در این رقابت ها که با همکاری 
باشگاه فولاد مبارکه سپاهان به انجام رسید، ۹۵ بازیکن در قالب ۱۶ 
تیم به رقابت پرداختند که در پایان محله کارگر کاشان و محله گلدیس 
شاهین شهر به ترتیب اول و دوم شدند.این مسابقات سال گذشته نیز با 
همکاری باشگاه سپاهان و در سالن ۲۵ آبان برگزار شده بود.

 ورزش              ورزش             

   خدمات عمومی و امور رفاهی/ امور ورزش

برگزاری طرح تناسب اندام برای کارکنان
امور ورزش فولاد مبارکه با هدف تشویق و ایجاد انگیزه در بین   
کارکنان، بهبود تناسب اندام و ارائه برنامه و مشاوره های لازم برای 
دست یابی به سبک زندگی سالم با انجام فعالیت های ورزشی و 
ح »بهبود  رعایت اصول تغذیه ای صحیح، اقدام به برگزاری طر

تناسب اندام« کرده است.
ابراهیم قناعتــی، مربی ورزش ســلامت فــولاد مبارکه، با بیــان اینکه چه 
افرادی می توانند در این طرح شرکت کنند اظهار کرد: تمامی کارکنان و 
پیمانکاران شاغل در فولاد مبارکه با هر وضعیت تناسب اندام و تیپ بدنی 

می توانند در این طرح شرکت کنند.
وی با اشــاره به مراحــل و نحــوه اجرای ایــن طرح گفــت: در مرحلــه اول 
sport. ثبت نام کارکنان و پیمانکاران شاغل با ورود به اتوماسیون ورزش

msc.ir از طریق گزینه طرح تناسب اندام، نسبت به ثبت نام و رزرو اقدام 

و در مرحلــه دوم با توجه به ســاعت و تاریــخ رزرو، در تســت ارزیابی اولیه 
که به وسیله دستگاه body composition انجام می شود، شرکت کنند.

کید کرد: محل انجام تســت ارزیابی روبه روی مســجد جامع،  قناعتی تأ
ساختمان شماره ۶ )پشت پست بانک( است.

مربی ورزش سلامت فولاد مبارکه در خصوص تست ارزیابی اولیه اظهار 
کرد: در تست اولیه ســاختار بدن ترکیب مورد آنالیز قرار می گیرد و میزان 
چربی، عضلــه، اضافه وزن یا کمبود وزن، تیپ بدن و نســبت اســتاندارد 
ابعاد بدن مورد سنجش قرار گرفته و دستگاه b.c در گزارش خروجی برای 
هر شخص، نسبت به تناسب اندام امتیازی را اختصاص می دهد و تمامی 
کارکنان شرکت کننده در تست ارزیابی اولیه نسبت به گزارش اختصاصی 
خود مشــاوره و راهنمایی لازم ورزشــی، تغذیــه ای و اصلاحــی را دریافت 
می کنند و در صــورت لزوم جهت دریافت برنامــه به متخصصان تغذیه، 

حرکات اصلاحی و ورزشی ارجاع داده می شوند.
وی ادامه داد: همچنین کارکنان شرکت کننده در این طرح باید در مدت ۳ 
کن طرف  ماه )از زمان ارزیابی اولیه( با شرکت در تمرینات ورزشی که در اما
قرارداد انجام می شود، رعایت اصول تغذیه و تناسب اندام خود را بهبود 
و ارتقا دهند و مجــدداً پس از ۳ ماه طبق تاریخ و ســاعت اعلامی، جهت 
ارزیابی مرحله دوم مراجعه نمایند که در این مرحله نیازی به رزرو نوبت 

در اتوماسیون ورزش نیست.
قناعتی در پایان ضمن تشریح مرحله سوم تست ارزیابی عنوان کرد: پس 
از انجام تست دوم به صورت خودکار دستگاه b.c نتایج تست ارزیابی اولیه 
را با تست مجدد مقایسه کرده و میزان پیشرفت هر فرد را با امتیاز مشخص 
می کند و چنانچه افراد امتیاز لازم را دریافت نمایند، جوایز ورزشی از طرف 

امور ورزش فولاد مبارکه به آن ها تقدیم می شود.

ورزش

خبر کوتاه

مدال نقره در دست طلایی پوش کمان دار
صدرنشینی مطلق فولاد هرمزگان

 در مرحله نخست لیگ برتر فوتسال نوجوانان  کشور

با توجه به برپایی اردوی تیم ملی کاراته در اصفهان، 
امور ورزش فــولاد مبارکــه در راســتای دانش افزایی و 
انتقال تجربیات، بــا دعوت از بازیکنــان و مربیان تیم 
ملی دو تمرین مشترک در بخش کاتا در مجموعه صفاییه به میزبانی 

باشگاه سپاهان نوین برگزار کرد.
بازیکنان تیم ملی کاراته عبارت اند از: محمدامین قیصری، محمدحسین 
امامی، علیرضا ندیمی و ابوالفضل صادقی و سید علاءالدین نکوفر )مربی(. 
همچنین بازیکنان و کادر فنی تیم کاراته صنعت فولاد نیز عبارت اند از: 
شامل حامد احمدی، حسین احمدپور و حسین احمدپور، محمدعلی 

باتوانی )مربی( و مهدی راد )سرپرست(.

برگزاری تمرین مشترک تیم ملی کاراته  و تیم صنعت فولاد

داستان هزینه تبلیغات فولاد مبارکه چیست؟ این هزینه   
چطور و چرا انجام شده و فولاد چه نیازی به تبلیغات دارد؟

در چند روز گذشته با منتشر شدن صورت های مالی فولاد مبارکه، 
ردیف هزینه تبلیغات باعث ایجاد جو رســانه ای و مطرح شدن 
ســؤالاتی شــد. درحالی که در مــدت اخیــر، شــاهد بیلبوردهای 
تبلیغاتی شــهری، رپورتاژهــای تلویزیونی و تبلیغــات آن چنانی 
مجازی درخصوص فولاد نبوده ایم، این هزینه چطور و چرا انجام 

شده است؟ فولاد چه نیازی به تبلیغات دارد؟
پیگیری هــا نشــان می دهد این مســئله در ســال های گذشــته 
کنون چندین بار به آن پاســخ داده شــده اســت.  هم مطرح و تا
ماجــرا از ایــن قرار اســت که هزینه باشــگاه ســپاهان که هرســاله 
به صورت شفاف در مجمع عمومی این کارخانه تصویب می شود 
)امسال بودجه سال گذشــته به اضافه 10 درصد مصوب شد( در 

صورت های مالی در ردیف تبلیغات جای می گیرد.
گر هزینه باشگاه را از رقم تبلیغات کارخانه کم کنیم، مبلغی حدود  ا
10 درصدی می ماند که آن هم عمدتاً هزینه های متعدد حوزه های 
فرهنگی، اجتماعــی و رســانه ای از جمله برنامه هــای مربوط به 
خانــواده بــزرگ کارکنان فــولاد مبارکه، اطلاع رســانی و حضــور در 

نمایشگاه های داخلی، منطقه ای و بین المللی است.
علت اینکه بعد از توضیحات چندین باره و چندین ساله درباره 
این رقــم، باز هم عده ای ســعی در ایجــاد یک بازی رســانه ای در 
این خصوص دارند شاید جلوگیری از پرداخت های بعضاً بدون 
حســاب وکتاب بــه برخــی اشــخاص و رســانه ها در دوره جدیــد 

مدیریت فولاد باشد.

افتخارآفرینی نماینده فولاد مبارکه سپاهان در پارالمپیک؛

اطلاعیه



امام حسن عسکری )علیه السلام(:
کـند و  که خـطای تـو را فراموش  کسی است   بهترین برادر تو 

نیکی تو را نسبت به خودش یادآوری کند.
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

ابومحمد حســن بن علی عســکری )ع(   
یازدهمین امام شیعیان و فرزند امام هادی )ع(، 
در سال ۲۳۲ هجری در مدینه چشم به جهان 
گشود و پس از شهادت پدر بزرگوارشان در سال 
۲۵4 بــه مقــام والای امامــت رســید. وی پــس از 
شش ســال امامت در هشــتم ربیع الاول سال 
۲۶0 هجری در شــهر ســامرا و به دســت معتمد 

عباسی به مقام شهادت نائل شد.
خویــش  فرزنــد  وصــف  در  )ع(  هــادی  امــام 
می فرمایند: »فرزندم ابومحمد اصیل ترین چهره 
خاندان نبوی و استوارترین حجت است. او بزرگ 
فرزندانم و جانشین من است و امامت و احکام آن 

به سوی او بازمی گردد.«
ســال های امامت ایشــان در شــهر ســامرا و غالباً 
تحت کنترل شدید خلفای عباســی سپری شد. 
به نحوی که ارتباط آن حضرت با شــیعیان بسیار 
محدود و تنها به وسیله وکیلان خاص آن حضرت 
بود. دوران عمر امام حســن عســکری )ع( به سه 
دوره تقسیم می شود: دوره اول 1۳ سال زندگی در 
مدینه؛ دوره دوم 10 سال در سامرا قبل از امامت؛ 

دوره سوم نزدیک ۶ سال امامت.
معتمــد در ربیــع الاول ســال 2۶0 هجــری قمــری 
به وسیله یکی از نزدیکانش امام حسن عسکری 
)ع( را با زهر مسموم نمود. امام در اثر آن، چند روز 
در بستر بیماری بود و در این ایام معتمد پیوسته 
پزشــکان درباری را بر بالین امام می فرستاد تا آن 
زهری که به آن حضرت داده بودند بر مردم معلوم 

نشود و نزد مردم ظاهر سازند که حضرت از بیماری 
طبیعی رنج می برد.

گاه شــدن شــیعیان از خبــر درگذشــت  بعــد از آ
جان گداز حضرت امام حسن عسکری )ع( هاله ای 
گرفت و از هر  از غم و بهت زدگی فضای ســامرا را فرا
ســوی صدای ناله و گریه برخاســت. مــردم آماده 

سوگواری و تشییع جنازه آن حضرت شدند.
 پس از آنکه امام چشم از جهان فروبست، معتمد 
دســتور داد خانــه او را بازرســی کننــد و کنیزانــش 
را زیر نظــر بگیرنــد. او نمی دانســت خداوند خود 
رساننده فرمان و کار خویش اســت و امام منتظر 
بیشتر از پنج سال اســت که به دنیا آمده و از دید 
جاسوسان مخفی شده است و برگزیدگان شیعه 

با وی بیعت کرده اند.
امام حسن عسکری )ع( در آخرین وصیت خود بر 
کید بر شناخت  کید کرد: تأ دو بینش بسیار مهم تأ
غیبــت و گرفتن بیعــت برای ولــی الله اعظــم امام 
منتظــر )عــج(؛ تحکیــم شــالوده های مرجعیــت 

دینی.
آن حضرت را در همان اقامتگاه شریفش در شهر 
ک سپردند  سامرا، در کنار مزار پدر بزرگوارش، به خا

که تا امروز نیز زیارتگاه مسلمانان است.
iribnews.ir :منبع 

تظاهرات ۱۷ شهریور که به جمعه سیاه   
معروف شد، به واقعه کشتار تظاهرکنندگان در 
محلات فقیرنشــین جنوب تهــران و همچنین 
میــدان ژالــه، توســط نیروهــای نظامــی ارتــش 
شاهنشــاهی گفتــه می شــود کــه در هفدهــم 
شــهریور ۱۳۵۷ و در جریان ناآرامی هایی که به 
پیروزی انقلاب ایران در این سال انجامید، رخ 

داد.
تنها چند روز پس از واقعه آتش سوزی سینما رکس 
آبادان در 28 مرداد 1۳57، دولت جمشید آموزگار 
که با شعار دولت فضای باز سیاسی روی کار آمده 
بود، مجبور به اســتعفا گردید و در روز ۴ شهریور، 
محمدرضــا پهلــوی از جعفــر شــریف امامــی کــه 
فرزند روحانی و رئیس مجلس سنا بود و به برخی 
مخالفت ها با دولت هویدا مشهور بود، دستور داد 

تا دولتی با شعار آشتی ملی تشکیل دهد.
اندکی بعد و در روز سیزدهم شهریور، راهپیمایی 
بزرگ عید فطر در تپه های قیطریه تهران، تبدیل 
به تظاهرات بر ضد حکومت شاهنشاهی شد. به 
دنبال این تظاهرات، ناآرامی های دیگری نیز تا روز 

شانزدهم شهریور به وقوع پیوست.
دعوت کننده اصلی راهپیمایی روز هفده شهریور 
روحانی ای به نام علامه یحیی نوری بود. این فرد از 
مبارزین بر ضد نظام شاهنشاهی بود که به صورت 
کن اطــراف میدان  انفــرادی عمل می نمود و ســا
ژاله بود. از اولین ســاعات صبح روز جمعه، مردم 

برای شرکت در راهپیمایی و نماز جمعه به امامت 
علامه یحیــی نــوری راهی میــدان ژالــه گردیدند. 
غافل از آنکه از ســاعت ۶ صبح، حکومت نظامی 
توســط فرماندار تهران ارتشــبد غلامعلی اویســی 
اعلام و در حال اجرا بود و اجتماع بیش از سه نفر 
هم ممنوع بود. اعلام دیرهنگام حکومت نظامی 
( از دلایل شلوغی این  )ساعت ۶ صبح همان روز

تظاهرات بود.
تظاهرات 1۶ شهریورماه در تهران با حضور بیش 
از نیــم میلیــون نفــر انجــام گرفــت کــه بزرگ ترین 
گردهمایی انجام گرفتــه در ایران تــا آن زمان بود. 
تظاهرکننــدگان شــعارهای شــدیداللحنی نظیــر 
»مــرگ بــر ســلطنت پهلــوی«، ســر می دادنــد و 
برای اولین بــار نیز معترضان خواســتار تشــکیل 

»جمهوری اسلامی« شدند.
فرماندهان نظامی ابتدا چند بار با بلندگو از مردم 
خواســتند متفــرق شــوند و وقتــی بــا بی تفاوتــی 
مردم روبه رو شدند، به سوی آنان آتش گشودند. 
براســاس تحقیقــات معتبــر در آن روز 88 نفــر در 
مناطــق مختلف تهران شــهید شــدند کــه از این 

تعداد ۶۴ نفر در میدان ژاله به شهادت رسیدند.
sid.ir :منبع 

شهید آیت الله سید اسدالله مدنی که با   
نام دومین شهید محراب شناخته می شود در 
ســال ۱۲9۳ هجــری شمســی در دهخوارقــان 
( دیده به جهــان گشــود و در جوانی  )آذرشــهر
به قصد کسب علم و کمال به شهر مقدس قم 
رفت. او در ســال ۱۳4۲ که حرکــت عظیم مردم 
مسلمان ایران به رهبری حضرت امام خمینی 
)ره( در جهت سرنگونی رژیم طاغوت آغاز شد 
نخستین کســی بود که در این شــهر با تعطیل 
کــردن کلاس هــای خــود و تشــکیل مجالــس 
ســخنرانی، در جهت افشــای چهره پلید رژیم 

پهلوی گام برداشت.
پــس از پیــروزی انقــلاب دشــمنان ملت ایــران با 
شــعله ور کردن آتــش تفرقــه و اختــلاف و آشــفته 
کردن اوضاع عمومی شهر تبریز امید داشتند که 
به اهداف شوم خود برسند. در این هنگام مردم 
تبریز تصمیم گرفتند با آوردن آیت الله مدنی به این 
شهر مانع از موفقیت ضدانقلاب شوند، آنان این 
پیشنهاد را به امام خمینی )ره( تقدیم کردند و امام 

طی حکمی آیت الله مدنی را روانه تبریز کردند.
شــهید مدنــی در سروســامان دادن بــه اوضــاع 
سیاسی و اجتماعی تبریز تلاش مخلصانه ای کرد 
و آنگاه برای ادامه خدمت به شهر همدان رفت، 
ولی هنوز چند روزی از مراجعت وی نگذشته بود 

که شــهادت اولین شــهید محراب، آیت الله سید 
محمدعلی قاضی طباطبایی اوضاع شهر تبریز را 
دگرگون کرد. در این هنگام بار دیگر امام خمینی 
)ره( طــی حکمی، آیــت الله مدنی را بــه نمایندگی 

خود و امامت جمعه شهر تبریز منصوب کردند.
آیــت الله مدنی در تبریــز بارها از جانــب گروه های 
ضدانقــلاب تهدید شــد و ســرانجام روز جمعه 20 
شــهریور ســال 1۳۶0 و در ۶8 ســالگی، درحالی کــه 
پس از اقامه نماز جمعه در میدان نماز شهر تبریز 
مشغول نماز مستحبی بود، بر اثر انفجار نارنجک 
دستی توسط یکی از عوامل سازمان منافقین به 

شهادت رسید.
به این مناسبت در استان آذربایجان اعلان عزای 
عمومی شد و در روز 21 شــهریور 1۳۶0 مردم غیور 
این اســتان پیکر شهید مدنی را تشــییع کردند و 
روز بعد مراسم تشییع این شهید بزرگوار با حضور 
گســترده مردم و علمای قم برگزار و آیت الله مدنی 
در مسجد بالا سر حرم حضرت معصومه )س( به 

ک سپرده شد. خا
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ترور آیت الله مدنی؛
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نویسنده:
محمدرضا حدادپور 
جهرمی
ناشر:
حداد

محمدرضا حدادپور جهرمی در این رمان 
جاسوسی- امنیتی از دسیسه های صهیونیزم پرده 
برمی دارد. حیفا دختر دورگه عرب و اسرائیلی است 
که با سه خواهرش در اداره متساوا از ادارات دستگاه 
جاسوسی موساد بزرگ شده. این سه خواهر توسط 
متساوا به مأموریت های امنیتی فرستاده می شوند 
و در هر مأموریت نامی دارند. چهار خواهر این 
داستان با هم چندان ارتباطی ندارند و هرگز پدر و 
مادری به خود ندیده و در خانواده ای حضور 

نداشته اند. آن ها کاملاً امنیتی تربیت شده اند.
مهم ترین مأموریت حیفا تشکیل داعش است؛ بنابراین 
از آخرین مأموریتش در افغانستان بازمی گردد تا با نام 
حفصه به عراق برود. برای این منظور دستگاه های 
کوچک خاصی در بدنش جاسازی می شوند و او 
به وسیله شخصی که هویتش را نمی داند از مأموریت 
گاه می شود. رفتن به ابوغریب و کار روی  جدیدش آ
دو زندانی مرد القاعده به نام های ابومحمدالعدنانی 
و ابراهیم عواد از نوادگان جعفر کذاب.... او مأموریت 
دارد خودش را مسلمانی پرهیزکار و باتقوا جا بزند و به 
شست وشوی مغزی و انحراف فکری این دو مرد برای 

تشکیل دولت شیطانی داعش بپردازد.
جهرمی در این داستان دستگاه های جاسوسی 
اسرائیل را معرفی می کند و اهداف و مأموریت های 

آن ها را از ابتدای تأسیس تا کنون بیان می کند.
این داستان، با پژوهشی یک ساله، به وقایع متعدد 

حقیقی و تاریخی مستندشده و از زحمات بسیاری از 
شهدای حزب الله و خط مقاومت تجلیل به عمل آمده 
که حدوداً 50 درصد این داستان را شامل می شود. 
الباقی این مجموعه، داستان پردازی نویسنده و 
محقق است که جهت ارتباط و جذابیت این مستند 

داستانی به شکل کنونی درآمده است.
کثر اسامی و تاریخ نگاری های  شایان توجه است که ا
این دفتر، قابل رصد و جست جو در منابع اینترنتی و 

مکتوب و جلب اعتماد کافی مخاطب است.
محمدرضا حدادپور جهرمی یکی از اساتید جوان حوزه 
علمیه جهرم است که معاونت پژوهشی این حوزه را نیز 
به عهده دارد. او به شهرت فراوانی بین ادب دوستان 
انقلابی رسیده و آثار مختلفی را منتشر کرده است. در 
دنیای امروز که انقلابیون کمتر به سراغ داستان نویسی 
رفته اند، محمدرضا حدادپور جهرمی به درستی درک 
گر  کرده است که داستان گویی زبان نسل امروز است و ا
قرار است اطلاعاتی به مخاطب منتقل شود می توان از 
آن استفاده کرد. آثار این نویسنده در انتشارات حداد 

منتشر شده است.
 بخشی از کتاب:

گذشت و من بیشتر به آن دختر فکر  آن روز هم 
می کردم. باید طوری وانمود می کردم که انگار برایم 
مهم نیست و حواسم پیش او نیست. مثل همه 
شکنجه می شد، مثل همه نشست وبرخاست می کرد، 
مثل همه حرف می زد و یا اظهار ترس می کرد. خلاصه 
مثلاً هیچ چیز در رفتارش از بقیه تمایز نداشت؛ چون 
حرفه ای رفتار می کرد؛ اما برای من که می دانستم 
چه جانوری است و چقدر کارکشته است سخت بود. 
نمی توانستم به او دقت نکنم، اما می دانستم که دُمش 

به بدکسانی وصل است و نباید پا روی دُمش بگذارم.
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حیفا
 اسرائیلیسم

معرفی فیلم

معرفی اپلیکیشن

دو جوان یهودی آمریکایی به نام سیمون زیمرمن و ایتان، با این 
باور بزرگ شده اند که باید به هر قیمتی از دولت اسرائیل دفاع کنند. 
ایتان به ارتش اسرائیل می پیوندد و سیمون در میدان نبرد دیگر یعنی 
دانشگاه های آمریکا از اسرائیل حمایت می کند. اما بعد از مدتی هر 
دوی آن ها از مسیر خود برمی گردند و به جنبش های مخالف رژیم 

صهیونیستی می پیوندند.
کسلمن و سم آیلرتسن که هر  مستند اسرائیلیسم به کارگردانی آرین ا
دو از یهودیان آمریکا به شمار می آیند، ساخته شده است. این مستند 
از جدیدترین و جنجالی ترین مستندها درباره مسائل اسرائیل بوده و با 
کران آثار  زیرنویس اختصاصی از »عماریار« )سامانه تخصصی انتشار و ا

جبهه فرهنگی انقلاب اسلامی( پخش شده است.
مستند »اسرائیلیسم« که به بررسی افزایش سرخوردگی یهودیان آمریکایی 
از اسرائیل می پردازد و نشان می دهد که اعمال آپارتاید، استعمارگری 
شهرک نشینی و خشونت اسرائیل در فلسطین، نگرش یهودیان جوان 
آمریکایی نسبت به این کشور موسوم به یهودی را تغییر داده است. این 
مستند روایتی از شکاف نسلی درباره هویت یهودی و موجودیت اسرائیل 
است و در آن نشان می دهد چگونه افرادی که از اسرائیل انتقاد می کنند، 
به یهودی ستیزی متهم می شوند و هرگونه انتقاد از دولت اسرائیل 

به عنوان یهودی ستیزی برچسب گذاری می شود.
سیمون زیمرمن فعال اجتماعی، مدافع حقوق بشر و یکی از رهبران 
جنبش یهودی آمریکایی »If Not Now« است. او به همراه ایتان، یکی از 
سربازان سابق ارتش اسرائیل، تجربیات خود را که محور ساخت مستند 
اسرائیلیسم است بیان می کنند. این مستند شامل دیدگاه افرادی دیگر 
با گفتمان های متفاوت از جمله نوآم چامسکی )فیلسوف و نظریه پرداز 

سیاسی آمریکایی( نیز هست.
اسرائیلیسم که به یکی از محبوب ترین مستندها در بین جوانان آمریکایی 
تبدیل شده و به صدر جدول مستندهای اپل تی وی رسیده است در 
جشنواره های مختلفی شرکت کرده و از جوایز و افتخارات آن می توان 
به جایزه بهترین مستند از جشنواره بین المللی فیلم آریزونا در سال 
202۳، جایزه بهترین مستند از جشنواره بین المللی فیلم تالگراس 202۳ 
و جایزه بهترین مستند بلند از جشنواره فیلم یهودی سانفرانسیسکو 

202۳ اشاره کرد.
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نرم افزار قرآنی منهاج حاصل تلاش بیش از سه ساله متخصصان 
و پژوهشگران مرکز مطالعات و تحقیقات نستوه است که با رویکردی 

آموزشی، سعی در آموزش مفاهیم این کتاب الهی دارد.
در این اثر ضمــن ارائه امکانات عمومی شــامل ترجمه، ترتیل و تفســیر، 
امکاناتی جهت درک بهتر مفاهیم این کتاب آسمانی نظیر ترجمه کلمات، 
ریشــه کلمات، تعداد تکرار کلمــات در قرآن، امکان مقایســه ترجمه ها با 
یکدیگر، لغت معنی و بخش آموزش و تمرین کلمات نیز گنجانده شــده 

است.
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اطلاعیه

پزشــک مرموز در چالش »جفت پوچ«!
ج از قلمرو انگلیس  سِند، از معدود مناطق هندوستان بود که هنوز خار

بود و ساکنان این منطقه که خبر ستمگری انگلیسی ها در مناطق 
اشغال شده به گوششان رسیده بود نیز اصلاً دوست نداشتند که سِند 

توسط انگلیسی ها اشغال شود!
به تازگی سروکله یک مرد انگلیسی با کت وشلوار و کلاه سفید در سِند 

« معرفی می کرد و از  پیدا شده بود. مرد انگلیسی خودش را »چارلر ناپیر
رفتار هم وطنانش در هند شرمگین بود. او تلاش می کرد با ستمگری های 
انگلیسی ها مخالفت کند و با درمان بیماران و گوش دادن به درددل مردم 
سند، اعتماد آن ها را به دست بیاورد و به اهالی سِند نشان دهد که »همه 

انگلیسی ها بد نیستند!«
اعتماد مردم سند روزبه روز به ناپیر بیشتر می شد. او رهبران و بزرگان سند را 
تشویق می کرد تا علیه انگلستان متحد شوند و مردم را به قیام وادار کنند. 
شعار او این بود: »وطن من همه جهان است، نه انگلستان و مذهب من 

انسانیت است، نه مسیحیت.«
بالاخره مردم سند به ناپیر اعتماد کردند و برای مبارزه علیه انگلیس آماده 

شدند. آن ها باید به انگلیسی ها در سرزمین های همسایه سند حمله 
می کردند.

انگلیسی ها از این فرصت استفاده کردند و به بهانه حمله سندی ها، اعلام 
کردند که باید سرزمین سند توسط انگلیس اشغال شود تا این تهدیدها 

تش شدید توپخانه به این منطقه حمله  برای همیشه پایان یابد و با آ
کردند. اما عجیب تر از همه اینکه فرمانده انگلیسی ها در این حمله کسی 
«! همان انگلیسی انسان دوستی که مدت ها  نبود جز »سرگرد چارلز ناپیر

در میان اهالی سِند زندگی کرده بود و اکنون سربازانش را برای حمله به 
سندی ها رهبری می کرد.

« را به چارلز ناپیر اهدا  بعد از تصرف سواحل سند، دولت انگلیس لقب »سِر
کرد و 8۰۰ هزار روپیه از ثروت این منطقه را به عنوان پاداش به او هدیه داد!
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